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Sinla prelazimo na glasanje o ovome zakonu n 
eelini. Ko je za ovaj zakon n celini da se primi neka 
izvoli glasati za. a ko je protiv glasače iprotiv. 

Sekretar <lr. Pavle Cubrovic proziva poslanike 
da glasaju. 

(Nastaje glasanje. — Posle glasanja.) 
Potpredsednik Osman Vilović: (llasalo je 

svega 15 poslanika i evi su glasali za. Prema tome 
objavljujem, da je ovaj zakon primljen. 

Dalja tačka dnevnoga reda je pretres izve- 
štaja IT. sekcije o uredbi, kojom se dopunjuje zakon 
od 12. decembra 1870. godine, a koja se tiče plata 
opštinskib  činovnika  u   Hrvatskoj   i   Slavoniji. 

Izvestilac dr. Svetislav Popović: Uredba od 
14. septembra 1920. godine resrulisala je plate op- 
išt.inskib činovnika u Hrvatskoj i Slavoniji. Ta je 
plata padala na teret opstina i svbta 0600 krupa, 
koliko je prodvidjeno prema današnjem stanju sku- 
робв, je vrlo mala. S toga sekcija pr.dlažc. da se 
pom'enuta uredba osnaži s tim. da se u članu I. u 
mesto 2(!00 kruna ustanovi kao minimum plata 
26O0 dinara a <la petogodišnji doplaci, koji iznose 
po 300 kruna, bude sada po 300 dinara. (CUje se: 
Trima  se.) 

Dr. Slavko Šećerov: Pardon gospodo, dozvo- 
lite mi samo jedan predlog. Dozvolite mi da pre- 
dložim, da se ova uredba protegne i na Banat i 
Bačku. 

Potpredeednih Osman Vilcvić: Gospođo, pri- 
ma li odbor predlog gospodina Slavka Sećerova. 
(i'rima. — Ne prima.) 

Vo.jislav Lazić: .Га ne mogu da primim ovaj 
pit llog sekcije u koliko sam razumeo, da plaćanje 
plata ovili činovnika pada na teret opštine. i'o 
kome pravu ima država da odredjuj? kolike će plato 
opštinskib činovnika da budu i da naredjuje opštini 
da mora tolike plate davati. Zato nalazim, da Mi 
nema  samouprave,  da  je  samouprava   okrnjena,   kad 

fiv naredjuje opštini, da mora činovnike toliko pla- 
ćati, a  ne pita, da li ima mogućnosti za to. 

Izvestilac đr. Svetislav Popović: Ova uredba 
ne stoji u opreci sa zakonom od 1Н7(). godine u 
Hrvatskoj i Slavoniji. Dalje ne dira se u pravo 
opštinskib  zastupstava, da činovnicima dadu  i  veće 
plat.. Osini toga opštinsko činovništvo vrsi poslove 
-ne samo za opštinu, nego i za državu i prema tome 
država ne mož;' biti ravnodušna, hoće li opštinski 
Činovnici imati plate, sa kojima mogu živeti ili ne. 
S toga tu mora Budelovati i opština i Narodna 
Skupština. 

Vo.jislav Lazić: Ja mislim, da ne treba da okr- 
iiijimo pravo samouiprave. 

I'ot predsedn ik Osman Vilović: Gospodo, nema 
kvoruma i zato nemožemo dalje rad'ti. Za iduću 
sednicu  predlažem ovaj dnevni  red: 

1. Zakon o l'pravi  Fondova. 2. l'onz na  pc- 
slovni promet. :!. Pretres izveštaja prve sekcije p 
izmenama i dopunama zakona o državnom računo- 
vodstvu. ■!. Pretres izveštaja prve sekcije o projektu 
Zakona o narodnom priznanju zaslužnim licima. 
5. pretres izveštaja druge sekcije o Uredbi o pla- 
itama opštinskili činovnika, (i. Pretres izveštaja 
druge sekcije o uredbi o penzionom osiguranju žan'- 

гко <larnia.   7.   Pretres   izveštaja   treće 
■ lece i mladeži. 

Dr. Slavko Šećerov: Ja molim, da se 
pretres izvestaj pete sekcije o Uredbama 
Reforme. 

Potprodsednik Osman Vilović: Prima 
ovaj   predlog   gospodina  Sećerova?    (Prima.)    Onda 
dolazi ;oš kao osma tačka pretrc   izveštaja  oete век- 

ije   0   zaštiti 

stavi   na 
Agrarne 

li Odbor 

čije poo broj  1, 2 i ;! o Г reilOama Agrarne Reforme. 
Prema   li   Odbor  ova  dnevni   red?    (i'rima.) 

Današnju   sednicu   zaključujem   a   drugu   zaka- 
zujem  za   sutra   u   П  časova   pre   podne. 

(Sednica je zaključena u T'/j časova u peče.) 

XXXVII. SEDNIOA 

ZAKONODAVNOG ODBORA 
NARODNE SKUPŠTINI] 

KRALJEVINE 

SRPA,  HRVATA I SLOVENACA 

držana  27. decembra  1921.  godine  u Beogradu. 

Predsedavao   predsednik   Miša  Trifunović   i   za- 
menik   predsednika   Ljuba   Jovanović. 

Sekretar đr.  Ljuba  Popović. 
Prisutni gospoda ministri trgovine i industrije 

dr. Melimed Spalio i finansija dr. Košta Kumanudl 
te referenti ministar.stva fiuanrdja: Miloš Stojilj- 
ković. Gjorgje Kašić; Upravo fondova dr. Arum 
AI ka laj. 

(Početak u !• časova i -la minuta.) 

Predsednik Miša Trifunović: Otvaram 37. re- 
dovnu sednicu. 

Dozvolite, gospodo, da Vam prikazem, da sam 
dobio izveštaj IV. sekcije o uredbama Predisedništva 
Ministarskog Saveta, zalim izveštaj iste sekcije o 
uredbama Ministarstva  Vera o vakufima, 

Prelazimo na dnevni red. pošto zapisnik još 
nije gotov usled nagomilanog rada. 

Prva je tačka dnevnoga reda produženje pre- 
tresa izv, Ataja sekcije 0 uredbama Uprave fondova. 
Molim   gospodina  izvestioca. 

Izvestilac dr. Ninko Perić: Na redu je član (i:!. 
Kod OVOga člana imam predlog gospodina Voje La- 
zića. koji glasi: »da se ovaj savet ne ustanovljava. 
Ta   dva   člana   birače   glavni   savez   zemljoradničkili 
zadruga«. Ja sam primio ovaj predlog. 

Predsednik Miša Trifunović: (lospodo, na pre- 
tresu je čl. 63. Gospodin izvestilac prima predlog go- 
spodina  Voje Lazića.  Stavljam  na  glasanje  član   (i:>. 

Jovan Gjonović: Molim za reč, jer imam da 
učinim jednu  zamerku  kod  ovoga  člana. 
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Predsednik  Miša Trifunović: luni  reč gospođin 
-lovim Gjonović. 

Jovan Gjonović: -ln Imam da ucmim jednu 
žamerku, prvo. zato. što se za članove Upravnog 
Odlbora predvidja ila tjudu narodni poslanici. Meni 
se čiir. <]и narodni poelanici imaju da ^ode ipolitikn, 
a ne da vode državne novčane zavode, makar oni bili 
i državna hipotekama banka. Meni se čini. da je to 
zabranjeno i izbornim zakonom, a pomalo i ustavom. 

Pored toga, imam da učinim i ovu zamerku: 
da upravnik Hipotekame 'banke ne može« da bude 
član upravnog odbora. Upravnik Hipotekame banke 
to je komesar, vladni činovnik i on ne može u isto 
vreme da bude član upravnog odbora. Ja bih želep. 
da Zakonodavni Odbor ima u vblu ove moje za- 
nierkr povodom rešavanja ovpga člana i predlažem, 

•■'a upravnik kao član otpadne i da članovi Cfarbđne 
Skupštine takodjer ne mogu biti članovi Upravnog 
Odbora Uprave Fondova, reepeklr've, Hipotekame 
Banke. 

Predsednik Miša Trifii'iović:  I'eč ima gospodin 
Naetas Petrovič. 

Nastas Petrovič: Ovde s poteže iedno pitanje 
n narodnim poslanicima, koji treba da budu članovi 
ITrpravnog Odbora državne HipotekaTne banke, pa 
бе s tim me§a n'in- da naredne poelanike ne može 
niko da upotrebi na inkakv,' poslove državTi". Рге 
svetera to nije tačno. gosTDođo. Narodni noslanici 
шоцп da ee upotrebe na čisto državne poslove i to 
biva u -'-■ina zcljana ede ima pravoga чаг1ат?п- 
t^moir ži\'ntn. Vi te vidite svakoga dana. da se naj- 
vidjeniji -noslanici iz parlamenta šalju u snecijalne 
i vrlo važne тотто državni. T4jih vlr'V Sali"' ^?" 
i-/bora TrarodroT Predistavnistva. one ib UTVUćUJU i 
postavljaiu i niko s" ni ч jednom parlamentu mrotiv 
toga n lm"'. Oiio što ie e našem ustavu i što je 
snrovod«no i n izbornom zakonu enroved^uo ie i ''a 
državnu služim, da vlade ne bi mo.'rle pribaviti eebi 
većinu, ako je nemaju, favoriziranjem ili beneficira 
njem pojedinih narodnih poslanika. Ovde u izboru 
članova za glavnu kontrolu nikakvo« sodelovanja 
nema vlada. Te ljude bira samo "Narodna Skupština 
iz svoje sredine i šalje ib u največn poludržavnu 
instituciju samo radi toga, da bi mogla autonomiju 
te institucije, koja je njoj neophodno potrebna, odr- 
žati u što Većoj snazi. Autonomije i može biti mele 
gde ima ljudi, koji njome upravljaju i koji su pot- 
ipuno nezavisni i od nikoga se ne plaše, Aledjutini 
prvi put. kad je reformirana Uprava Fondova, ušlo 
ie da budu birani narodni poslanici. Pre toga nisu 
birani narodni poslanici, pa se videlo kako su poje- 
dine vlade mogle da rade sa kasom Uprave Fondova. 
Kako su htele tako ^u i radile. Ali posle toga, kad 
SU ušli narodni poslanici, tada se to nije tako deša- 
valo, irko nije smeo da dira u kasu Uprave Fon- 
dova, jer su Upravom  Fondova  upravljali   potpuno 
eamOstalni Ijndj. a potpuni samostalan može bit.i 
■amo   narodni   poslanik.   Prema   tome   onaj.   ko   misli 
da udalji narodne poslanike iz Uprave Fondova, taj 
strašno gresi, ako misli, <!a održi autonomiju te 
ustanove. Ako boce od toga da napravi čisto jedno 
državno nadleštvo, to je druga stvar, ali Ćete posle 
diče toga videli ako ne prve. a ono sigurno druge ili 
t r će godine. Ja Vas molim, da ne mešate izbor 
narodnih poslanika sa odredbama u.-tava. koje ne 
dozvoljavaju vladi da OlOŽe izvlačiti iz parlamenta 
ljude i  postavljati  na  državno  zvanje.  Лег  to   nijs 
nikakvo državno zvanje, to je jedna kontrola spe- 
cijalne vrste, koja se traži u Upravi   Fondova, kon- 

trola preko narodnih poslanika. Vi ste proširili taj 
broj. ako ste proeirili, premda je teško raditi sa to- 
likim broj&m članova, ali na posletku ne mari ništa, 
što stp proširili, jer će kontrola biti jača. 

Što se tiče onoga da upravnik Upravo Fon- 
dova ne treba da bude član Upravnog Odbora, tu 
greši gospodin Gjonović, Upravnik je vladin de- 
legat, on je jedna vr-la komesara i savetodavca. On 
motri na celokupno kretanje rada Upravndg Od- 
bora i na rad Uprave4 Fondova i svakojako bolje je, 
da je u sednicama Upravnog Odbora i da tu sudelu- 
je. negb da s polja gleda i posmatra i da onda nc- 
poznavajući izvesne stvari u Upravnom Odboru, 
којв treba da PO rese u jednome pravcu. Upravni 
Odbor bude na jednoj strani, a Upravnik na drugoj 
i da svaki čas budfe konflikata. Od kala ovaj režim 
postoji u Upravi Fondo-va. nikad nije bilo konfli- 
kata u sednicama Uprave Fondova. Bilo je razmimo 
ilaženia   u   mišljenju,   ali   na  kraju  krajeva   izašlo  se 
na jedan put samo zato, što je Upravnik Uprave 
Fondova bio i član Upravnog Odbora i što je, kad 
6U se izvesne stvari rešavale. slušao i davao svoje 
rezone i uvek se odluka donosila jednoglasno, Лко 
hoćete da fea  izbacite,  onda  se  nadajte, da  će biti 
kon flikata. 

Ja mislim, da ni n jedinoj institucij: ne treFa 
da pravimo konflikte, netgo da pravimo takav režim, 
kako će se u miru lepo i sporazumno otpravljati svi 
poslovi, Tiua iskustva u Upravi Fondova, la su pri 
ovakvom stanju stvari poslovi odlično funkcionisali 
i ja mislim, da nema nikakvog razloga sada to 
menjati. 

[zvestilac dr, Ninko Perić: Ako će se disku- 
sija o ovome dalje voditi, ja bih zebo, da odgovorim 
go podinu Gjonoviću. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, mi još 
imamo današnji dan da radimo po Uredbama. Ja Vas 
molim, da  se diskusija  prekine, 

izvestdac dr. Niii'vo Pcrić: l'esle moje napo- 
mene, ja mislim, da Će biti izlišna svaka diskusija. 
Da  odgovorim gospodinu  Gjonoviću, 

Nismo mi rekli ovde Б članova Parlamenta, 
nego smo rekl; 5 članova koje bira N'arodna Skup 
štipa. Da li će si1 birati iz Skupštine ili iz reda ljudi 
van Skupštin ', to js ostavljeno budućim Zakonima. 
Ali ni U starom zakonu, ni U ovome ne piše, da to 
moraju biti članovi parlamenta. Ako Skupština 
nadje, da to treba, da budu ljudi iz Skupštine, onda 
će ih birati, ako nadje, da to treba, da budu ljudi 
van Skupštine, onda će njih birati. Ilteli smo, da 
N^ardđna Skupština čuva te ljude i da rad U toj 
ustanovi   UVek  bude pod  njenom  kontrolom. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Jovan   dovanovič. 

Jovan Jovanović: Molim Va^. gospodo, ja ću 
da govorim o ovom članu, koji govori, da Upravnik 
Uprave Fondova bude član Upravnog Odbora. -Ta 
mislvrn, da je u prvobitnom projektu zakona o staroj 
Upravi Fondova, koji je izradio jedan naročiti ko- 
mitet, bilo uneseno, da Upravnik ne može biti član 
Upravnog Odbora. Jest, goepodo, pa je sasvim slu- 
čajno jedan lični razlog učinio, da je onda kumuli- 
rano Dpravnik Fondova i član Upravnog Odbora. 
Tako je bilo po starom zakonu od 1898. godine, kad 
je Dpravnik Fondova '''" gospodin Alata dovanovič. 
Kažem, da j bio lični razlog, da nije u zakon, da 
Dpravnik može kumulirati oba ova zvanja, da bude 
i  Upravnik  l'prave  Kondova   i član   Upravnog  Odbora 
Ovo je. gospodo,  privilegisan  zavod.  Svi   privileg'- 
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eiini z;i\'(j(li: ХагоЛпа 13;mka i [zvozna Иапка imali 
su komesare koji nisu l)ili članovi [Tpravno'g Od- 
bora. Oni eu imali uvefe đa dadu svoj veto i svoje 
odobrenje na reeenja IJ^ravnog Odbora. Danas či- 
nit'1 izuzetak, ako metnete, da Upravnik Ujprave 
Fondova može biti u isto vreme i član Upravnog 
Odbora. Na taj način on sudeluje u jednom radu, 
koji njemu profitira a to no može đa bude tako ni u 
jednoj ustanovi, koja je privilegisana. I kad taj 
čovek udje unutra, onda je nesumnjivo, da бе raditi 
ne onako, kao što je radio komesar kod N"arodno 
banke ili kod izvozne banke, nego će biti više manje 
zaintereeovan. Ako on ostane da bude to, onda ja 
mislim pored drugih privilegija, koje bude Uprava 
Fondova imala, onda ona pcetaje odvojen zavod, 
pravice konkurenciju drugim bankama, naročito kad 
ste joj proširili privilegije, koje ima. Druge banke 
imaju svoje upravnike, koji nisu članovi Upravnpg 
Odbora, ali oni imaju da rade. a ovde se doliija ka- 
pital. Upravnik nema ništa da radi. Upravni Odlior 
nema  ništa da   radi   im   ljutim   ima da dolnja. 

Ja sam odsudno protivan, da Upravnik Uprave 
Fon lova može liiti elan Upravnog Odbora. fNastas 
Pelrović: Tolike druge banke imaju upravnike, koji 
su Članovi Upravnog Odbora.) Ovo je privilegiskna 
banka. 

Predsednik Miša Trifunović; Gospodo, etaviću 
na   Gflasnje  elan   (i'!.   sa   predlogom   ivospodina   Lazi('a, 
koji ie gospođin izvestilao primio. Ko je za to,, da se 
lai    elan    takav    primi,   izvoleće   sedeti,   ko   je    pirotiV 
izvoli će ustati. (Većina sedi.) Objavljujem, đa je 
elan ti;', primljen po izveltaju векбјје sa dopunom 
gcepodina T.aziea. 

Stavljani na glasanje elan П1). tačku 7. ovako, 
kako je izašao-iz sekcije pnmienjen. Ko je za to, da 
se taj ("dan primi, neka izvedi sedeti, ko je protiv 
neka izvoli ustati. (Većina sedi.) Objavljujem, đa 
je elan   69.  tačka 7.  primljen   po  predlogu  sekcije. 

Stavljam na glaeanje elan 72. sa izmenom. Ko 
ie za to. da so tako primi po predlogu sekcije neka 
izvoli sedet', ko jg protiv neka izvol' ustati. (Većina 
sedi.)   Objavljujem, da  je  član   72.   primljen. 

Stavljam na glasanje elan 73., koji je izišao iz 
sekcije. Ko je za to, đa se primi neka izvoli sedet/. 
ko je protiv neka izvoli ustati. (Većina sidi.) Obja-' 
vljujem, da je član 7Л. primljen. 

Stavljam na glasanje elan 71. a. Ko je za to 
da se primi ovako kako je izišao iz sekcije, neka 
izvoli sedefi, ko je protiv, neka izvoli ustati. (Ve- 
ćina s (V.) Objavljujem, da je elan 74. a. primljen. 

Nov   elan   71.   b.   je   na   pretresu.    i\o   je   za   to. 
da se primi  mka izvoli sedeti, a ko je protiv neka 
izvoli diei ruku.  (Svi sede.)  Cl. 7-1. b) je primljen. 

Nov ei. 74. v) na pretresu.  Ko je za to, da se 
primi  neka  izvoli  sedeti, a ko je  protiv neka  izvoli 
dići   ruku.   (Svi   sele.)   Cl.   74.  v)   je   primljen, 

('lan 79. a) na pretr.su. Ko je za to, da se 
primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli 
dići ruku. (!l. 7!). a) je primljen. 

Г čl. 7!>. imaju nove tačke, koje se ■dodaju. Taj 
elan sa novim tačkama kako je izašao iz. sekcije stav- 
lja:: na glasanje. Ko je za to, đa se primi neka l/- 
voli a deti, a ko je protiv neka izvoli dići ruku. 
(Svi s; !:.) cl. 79. je primljen. 

Član 8(): a) na pretresu. Ko je za to, đa se 
primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli 
dići   ruku.  (Svi sede.)  (Man  80.  a)   je   primljen. 

(dan 80. b) stavljam na glasanje. Ko je za to, 
da se primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka 
izvoli dići ruku. (Svi sede.) (lan 80. 'b). je primljen. 

(Man 80. v) na pretresu, ima reč g. izvestilac 
[zvestilac Зг. Ninko Perić: Kod čl. 80. postoji 

predlog Ministra Finansija kod reči: »ako Ministar 
u roku cd i t. đ.« Taj predlog Ministra Finansija 
glasio bi mako: »Ovo povećanje važiće, kad ga odo- 
bre Ministri trgovine i industrjie i Finansija. Ako 
ovi Ministri u roku od mesec dana ne donesu po 
ovom nikakvo rešenje, odluka Upravnog Odbora 
stupa na sna.irn«. Pakle, ja primam ovaj predlog, g. 
Ministra Finansija. 

Podpredsednik  dr.  Svetislav  Popović:   Ima   reč 
g. i osi. Vojislav Lazić. 

Vojislav Lazić: da sam protivan odredbi čl. 
80, v). Ovda u ovom propisu kaže se ovo: »Tlata 
pređvidjena U čl. i t. d.« i govori se na kraju, da 
se ovo povećanje dostavi Ministru Trgovine i In- 
dustrije i Finansija. Gospodo, ja sam protivan prin- 
cipijelno unošenju OVe odredbe zato, što činovnici 
ove ffipotekame banke; kao što se vidi iz prednjih 
članova, imaju svoju platn i dodatak kao i svi drugi 
državni činovnici i pored toga ovlašćuje se upravni 
odbor, da može dati njima naročiti dodatak i preko 
t:!' njihovih zakonom odrodjenih i pnznatih plata i 
dodataka, da mislim, da ni ma potrebe da izlažem 
nepravdu, koja se čini tim samim, što se ovde jedan 
red č'novnika naročito povlaećuje prema drugom 
redu i na taj način se stvara korupcija i zla krv 
medju samim činovništvom. Prema tome ja bih 
molio Odbor, da ovu odredbu sasvim izbaci. 

I'otprelsednik dr. Svetislav Popović: Za reč 
se nije niko prijavio. Staviču na glasanje ovaj čl. 
80. v). Glasače se o ovom predlogu «а izmenom sek- 
cije. Ko je za to, da se po predlogu sekcije sa ovom 
izmenom primi, neka izvoli sedeti', a ko je protiv 
neka izvoli dići ruku. (Većina sedi.) Predlog sekcije 
j" primljen po ovoj redakciji. Molim, kod daljih 
članova neće hiti izmena  i đa  posebno ne glasamo, 
Znači, da su ''riniljeni po predloiru sekcije ostali 
Članovi do   100, člana. 

Keč ima g. Vojislav Lazić. 
Vojislav Lazić: Kod čl. 100. a) imam da sta- 

vim primetbu. Gospodo, pored plate, pored doda- 
taka na skupoću, pored nvili naročitih povišica 
plata, koje sad Vi izglasaste u čl. ^O, a), predvidja 
se sad u čl. 100. JOŠ tako reći jedan poklon — tako 
da ga nazovem — jer to nije zarada nego je to jedan 
poklon, jedan poklon tim Činovnicima ilipotekarne 
banke. Ovde se kaže u predposledlnjem stavu: 
»Tantijema Upravnog Odbora doli se ла članove 
ovoga odbora po srazmeri njihove prisutnosti na. 
sednicama«. i onda poslednji stav: »d'antijema na 
činovnike deli se srazmerno prema njihovoj godiš- 
njoj    1 lati    i      vremenu    provedenom     U    službi,    po 
čemu će Upravni Odbor propisati naročiti pravil- 
nik«. O.va tantijema po mom mišljenju, to n\]v za- 
rada   negb   č:sti   poklon.    Da   li   mi   možemo,   gOSpođo, 
prikupiti novac pupilni i ostalih ustanova pa pošto 
ga  prikupimo  poriioćUjOve ustanove,  povlastimo   iz- 
VCSno ljude i činimo poklone izve-nim ljudima od 
tili novaca; Znači, đa Se ovde ulaže sirotinjski no- 
vac i da se tim sirotinjskim novcem treba da na- 
gra 1 •  iz\ e-n:   Iju li   i  da   im   »i   daje  poklon. 

Ja sam, gospodo, uopšte protiv davanja tanti- 
jema. Članovi Upravnog Odboru imaju dnevnicu i 
neka se ta dnevnica utvrdi od svakog prisutnog sa- 
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stanka, naravno onolika, kolika je potrebna ргеша 
samom njiliovom položaju. Ali uopšte tantijema či- 
novnicima pa ni članovima Upravnog O-dbora ne 
može se priznati, jer bi to bila jedna velika nepravda. 
(lospoilo, bila je jedna interpelacija о<1 jednog ha- 
robnog poslanika u [Jetavptvornoj Skupštini povo- 
dom podele tantijema članovima Upravnog Odbora 
za prošlo vreme i kako t-am ja razumeo pitac narodni 
poslanik tvrdio je, <la su članovima Upravnog Od- 
bora podeljene tantijeme i za vreme rata, kad Uprava 
Fondova nije radila. Oni su iznašli nekakve prili idfi 
i razdelili su državnu pomoć na tantijemu i kako se 
čuje članovi Upravnog Odbora na ime tantijeme pri- 
likom završene godine dobili su po 50.0(10 dinara. 
Prema tome, gospodo, eto vidite, kolika je to jedna 
nepravda, to je ciet poklon i suha šteta državna. Zato 
sam uopšte protiv ove tantijeme kako Upravnom Od- 
boru tako i činovnicima i molim, da ве ova dva stava 
poslednja u cl. 100. a) izostave. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam da gla- 
sanje Čl'. 100. s onom izmenom kod tačke g). 

Vojislav L^zic: Gospodin izvestilae re ništa ne 
izjašnjava. 

Izvestilae <lr. Ninko Perić: Ja tnielim, da je 
. izlišno diskutovati u načelu o ustanovi tantijeme, 

koja i)o predlogu g. Lazića treba da se ukine. Ja 
so s tim predlogom ne mogu složiti, jer je iekustvom 
dokazano, da se postižu mnogo veći aspesi u poslu 
tamo, gde je zagarantovana tantijema. (Ministar 
Trgovine i .Industrije <1г. iMehmed Spalio prilazi 
l'icdse<lniku Odbora i s njim ^е objašnjava.) 

Predsednik Miša Trifunović: Qospodo, gospo- 
din Ministar Trgovine i Industrije pravi pitanje od 
toga, ako ee ovaj zakon bude i dalje rešavao. On ga 
пс bi izneo na potpie i ako bi se resio.  (Zagor.) 

Jovan Gjonović: Ja tražim, da nam gi Ministar 
objasni, zašto traži, da ee sud menja dnevni red. I >o 
sada nije bila praksa, da Narodna Skupština i njeni 
odbori vode računa o teme, kad će pojedini Ministri 
biti slobodni da dodju u Skupštinu i dadu j(|i obja- 
šnjenja, nego su pojedini Ministri vodili računa o 
tome kad Skupština radij pa su prema tome i udeša- 
vali druge svoje poslove. Do sada je, kao Sto rekoh, 
bio takav red, a ovo je sad nešto novo. S obzirom na 
to, da mi imamo da radimo još i-vega jedan dan, 
ja tražim, da   Ministar bude danas ovde, jer ako se 
ova uredba skine d:iiias sa dnevnoga reda, on la ĆC 
(i-lati onakva kakva je bila, a ona je mnogo gora 
od ove kakva je iz sekcije izašla. Zato ja ne prista- 
jem, da Se menja dnevni red, nego neka Ministri 
lidešavaju svoje radno vreme i dolaze redovno na 
godnice Zakonodavnog Odbora, kad su potrebni 
()dboru. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja sam želju g. 
Ministra čuo jutros od g. Vilovića i pokušao sam da 
je ostvarim, jer sam se još jutros poeavetovao sa go- 
spodom poslanicima iz raznih grupa, ali nisam na- 
išao na predusretljivost, jer su svi isticali, da je da- 
nae poslednji dan. Nalazeći se izmedju želje g. Mi- 
nistra i jedne ovakve nužde i potrebe, ja sam u spo- 
razumu sa gospodom poslanicima otpočeo rad. Ali 
kad g. Ministar traži, da se stvar skine sa dnevnoga 
reda i izjavljuje, da u pretivnom i potpuno svršenu 
uredbu ne bi podneo na potpis, on la mi o toj nje- 
govoj iz.jnvi moramo voditi računa, jer bi inače ceo 
naš  rad  na OVOJ  stvari  bio  iluzoran. 

Ministar Trgovine i Industrije dr. Melimed 
Spalio: Ja moram prvo da konstatujem to, da je ova 

uredba raspravljena u sekeiji onda, kad je Vlada bila 
u o.-tavei i da SU izvesni članovi tom prilikom prim- 
ljeni i protivno mome predlogu. Ja od toga nisam 
mogao praviti nikakvo pitanje, jer sam U onom mo- 
mentu bio u ostavci i zbog toga nisam mogao ni da 
povučem ma kakve konsekvence. Pretres uredbe je 
produžen i dalje dok eam se ja nalazio u ostavci i 
stoga sam sada zamolio g. Predsednika, da eamo pre- 
meni dnevni red: da stavi na prvo meeto drugu neku 
tačku, koja je takodje na dnevnom redu, dok ja ne 
dodjem iz Ministarstva Finansija, gde sam bio jed- 
nim bitnim poslom. Ja sam mislio, da se toji želji i 
tom traženju mom može izići na susret, jer se time 
ni u koliko ne dira u rad Zakonodavnog Odbora, sto 
će ee o ovoj uredbi, u mesto izmedju !► i 10 pre 
podne, raspravljali izmedju :', i 4 sata posle podne. 
To je za  uspeli samoga  posla sasvim  irelevantno. 

[zveStilac đr. Ninko Perić: Gospodo, izgleda 
mi da je g. Ministar u jednoji maloj zabludi, da nije 
tačno obavešten. Predlog g. Ministra odnosi se na 
nov član 117. 1) i nov član 117. Ij). Ta se dva člana 
do sada nisu iznienila, jer o njima nije donela ni 
kakva odluka, nego oni tek imaju doei na dnevni 
red. Oni Kii do sada samo uzimani u vid zato, što 
se odnose na izvesne ranije odredbe i mi ćemo sada 
kad dodje na red 51. 117. uzrli u pretres ovaj no,- 
član g. Ministra. Dakle i ovim članom nije stvorena 
nikakva odredba. On ili prima predlažući nov član 
117. i ja mislim, da možemo uzeti u pretres 51. IIT. 
To je jedino pitan,e na kome g. Ministar pravi pi- 
tanje. Mi bismo mogli sada da tekoristimo prisustvo 
g.   Ministra  i  lako bi  se ova  stvar završila. 

Vojislav Lazić: Mene čud; izjava g. Ministra, 
koja je ovde pala. Ja konstatujem, da je ona jedno 
nasilje, a mi ne možemo ovde trpili ničije nasilje, 
pa   ni  g.   M inist ra. 

Milorad Vujičić: Prva je izjava nasilje, a dinu i 
je   potpuno   parlamentarna. 

Vojislav Lazić: Gospodin Ministar treba da ima 
na umu čl. 130. Islava, pa Će onda znali, da nema 
prava da u ovome domu da ovakvu izjavu. Ja sam 
protivan tome, da ве Sa dnevnog reda skida jedna 
stvar,  koja je več  pri  kraju. 

Ljuba Jovanović: Gospodo, i ovo je jedna od 
I ojnva, koje su prirodne posledice ovakvog zurenja. 
Ja sam razumeo g. Ministra lako, da on moli, da se 
rešavanje   PO  ovome   predlogu   odloži   do   posle   podne. 
Pa, gospodo, mi nemamo uikakvib stvarnih razloga, 
kojim bi opravdali našu odluku, da odbijemo ovaj 
predlog g. Ministra, jer ćemo raditi drugu stvar, koju 
isto tako moramo svršiti kao i ovu, pa kal nju svr- 
šimo, onda možemo preći .na OV.U stvar, koja je sad.i 
na dnevnom   redu. Zašlo da ovo  ne uradimo ^   I   p:irla 
mentarizam, gospodo, predpostavlja jedan  lep odno- 
II poslovima  izmedju  Vlade  i  Skupštine, odnosno  nje 
nib  odbora  i  ja  ne  bili   bio   rad, da  se  mi  o^re-imo  o 
ovakvo jedno  pa rlamenla ino  pravilo. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, stavičn 
na glasanje želju g. Ministra. Ko je za to, da se prva 
tacka   skine   sa   dnevnoga   reda   do    posle   podne    taj 
neka ... 

Vojislav Lazić: Ta je Želja protivna članu 130, 
Ustava. 

Marko Gjuričić: Gospodo, ja sara hteo reći ovo 
isto što je kazao g. Ljuba Jovanović. Mi ovde imam i 
jednog člana Vlade, koji ima da primi ili da ne primi 
na sebe u ime Vlade ovo što mi ovde rešavanio. On 
izjavljuje, da nije spreman, jer je bio u ostavci, a 
kao   Ministar   u   ostavci   nije   mogao   pratiti   rad   Od- 
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bora, niti je mogao imati onu vlast, koju kao Mini- 
star treba da ima. Sad je on aktivni Ministar i \/.- 
javljuje, da nije upoznat dovoljno ea stvari, pa moli, 
da nm se <ia nekoliko sati vremena i ja ne vidim 
razloga sa kojih Odbor ne hi mogao izaći u susret 
tom njegovom traženju, naroeilo kad time ništa ne 
gubi о<1 vremena, koje mu ostaje za rad. (1. Ministar 
lepo  nudi, da   mu  se da  vremena.  Mi  ('44110   naš  posao 
svršiti po podne i ja ualazim, da nema razloga da mu 
60 OVO ne dozvoli, naprotiv  lo se  može primiti, 

Milorad Vujičić: da sam prvi put, kao elan 
Zakonodavnog Odbora, bio revoltiran postupkom g. 
Ministra. Ali ja mislim, da smo sada dobili dovoljno 
satisfakcije i prema tome ja sam za predlog g. Jo- 
vanovićev, da ovo odložimo do pošlo podne. Mi time 
ništa ne gubimo i naš autoritet time nije ništa 
okrpjen. 

Ministar Trgovine dr. Mchmed Spalio: da sam 
eporazum, da se i sada diskutuje'. Ja sam, goepodp, 
za to, da se još jednom objasnimo. Ono sto sam ja 
kazao tiče se g. Predsednika, koji nije hteo da uvaži 
moju molbu koju sam saopštio g. Vilovieu. da 6am 
molio, da se odloži diskusija na 1 sat i ja eam došao 
u 10 sati; dakle, molio sam da so zameni taeka 
jedna s drugom. Ja sam bio malo uzbudjen, kad .ц1. 
Predebdnik nije hteo iziei ovakvoj mojoj želji na 
susret. 

Predeednik Miša Trifunovic: Хе da nisam 
lit(o. uego ja ti eha da vodim računa i 0 Vašim že- 
ljama i 0 Zakonodavnom Odboru i 0 vremenu da- 
našnjem u kome radimo. Ja sam kazao g, Markovieu 
na telefonu, da samo danas ima da radi Zakonodavni 
Odbor i ako •danas skinemo to sa dnevnoga reda ne- 
ćemo svršiti posao, Posle je -• Marković molio, dđ 
skinemo jsamo do posle podne. Ja sam tada g. Mar- 
koviću kazao, da će to teško ići jer Zakonodavni Od- 
bor na to neće pristati. 

(dan 101., gospodo, stavljam na glasanje. Ko 
je za to, da se elan 101. primi ovako kako je redi- 
govan -sa ovom izmenom izvoleee sedeti, ko je protiv 
neka ustane. (Većina sedi.) Objavljujem, da je elan 
101. primljen. 

Sad je na redu novi elan 103. a). Stavljam na 
glaeanje. Ko je za to, da se primi ovako neka izvoli 
sedeti,  a   kb   je   protiv   neka   izvoli   ustati.   (Većina 
sodi.)   Objavljujem, da   je  elan   L03.   aj   primljen. 

Novi elan   103.  b). ko  je za  lo, da  ве primi  neka 
izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli ustati. (Ve- 
eina sedi.)   Objavljujem, da je elan  103.  b)   primljen. 

Novi (dan  117. a). 
Vojislav Lazić: OlanllT. a) glasi ovako (čita): 
izuzetno o(l Odredbe elana -t. Zakona 0 likvi- 

( iji moratorijuma od 24. aprila li)^0. god. a na 
osnovu ('dana (i. istoga /akona. Državna Hipote- 
kama Banka priznaće Svima kapitalima i fondovima 
uloženim kod Državne ilipotekarne 1 Jauke, kojima 
rukuje po elanu б. Zakona 0 svome iiredjenjn. Za- 
konom predvidjeiii odnosno ugovoreni intei'es kao i 
kamatu po kuponima na zajmove izdate na založnice 
i Obveznice u zemlji i na sirani, za vreme predvi- 
djeno cl, 4. Zakona 6 likvidaciji moratorijuma t. j. 
od  12. jula L914. g, do 31, decembra 1919. god. 

Propis elana li^. Zakona 0 uredjeiijn Uprave 
Fondova, ostaje i dalje ц pogledu plaćanja interesa 
u važnosti. 

Oospodo, kao Što se vidi ovim članom 117. a) 
radi se na tome, da se prizna interes ulagačima 
l'pravc Fondova i za ratno vreme, za koje ви vremo 

svi interesi ugašeni Zakonom o likvidaciji morator- 
nog stanja. Лко bismo usvojili odredbu, koja se 
ovde predlaže, mi bismo pogazili Ustav, a kako smo 
so zakleli na Ustav da ćemo ga čuvati i poštovati 
njegove odredbe, mi se moramo držati Ustava i ne 
možemo primiti nikakove odredbe, koje su protivne 
Ustavu. Dakle, član 130. Ustava, pošto je izredjao 
gore na koji način će se Uredbe resavati u Zakono- 
davnom Odboru, kazao je još i ovo kao poslednji 
stav: »Svi privremeni Zakoni, Uredbe, Pravilnici 1 
rešenja Ministarskog Saveta, Zakonskog značaja, 
koji se tiču agrarnih odnosa u zemlji, Narodne; 
Danke Srba, Hrvata i Slovenaca, likvidacije mora- 
tornog stanja, likvidacije pravnog stanja, stvorenog 
ratom i naknade štete ratom pričinjene. Uredba 0 
zajmu i 0 ubrzanju rada kod sudova, mogu se me- 
njali  samo   Zakonodavnim   putem«. 

Dakle, kao što vidite član 180. imperativno 
štiti ovu uredbu o moratornom stanju odnosno ovaj 
Zakon 6 likvidaciji 11101 atornog stanja i mi ne mo- 
žemo sada to pogaziti. Ako bismo ovo učinili, mi 
bismo pogazili rad Ustavotvorne Skupštine i prema 
tome, gospodo, ja nalazim, da ova odredba ovakva 
kakva je ovde predvidjena ne bi smela u Zakonodav- 
nom Odboru da se izglasa, a ako bi je Zakonodavni 
Odbor izglasao to bi bilo gaženje Ustava i ja zato 
molim, da se ova odredba izostavi. 

Dr. Slavko Šecerov: Oospodo, ovaj član 117. 
a) ima i drugih poteškoća. Članovi 117. a), b), v), 
nalaze se u Finansijekom Zakonu za .li)^()./21. god. 
kao 9., i", i П. čl. prilog zakonu o Upravi Fondova. 
Finansijski Odbor u svome izveštaju predložio je Za- 
konodavnoj Skupštini, da se ovi članovi iz Finansij- 
skog Zakona brišu, odnosno ukidaju. Sada, gospodo, 
mi stojimo pred ovom situacijom: usvojićemo ove čla- 
nove, koji stvarno već postoje i važe kao odredbe iz 
Finailsijskog Zakona. Danas ćemo ih osnažiti bez 
ikakve potrebe a sutra, preksutra doći će Skupština 
pa ('•(' ukinuti ove odredbe zakonske. A ako Narodna 
Skupština ukine elan !)., 10., 11. u Uinansijskoni Za- 
konu, onda mislim, da ee time te odredbe prestati, te 
ovo uzakonjeiije tih odredaba u ovome zakonu neće 
imati važnosti. Ja bih hteo da obratim pažnju g. izve- 
Btiocu i g. Ministru i da ih zamolim, da se izjasne, da 
li MI ovi članovi tako ргеке potrebe. 

Bar koliko se meni čini, izgleda mi da ovde 
ima malo i nepravde u ovim članovima. Tu se govori, 
da je država obavezna da plaća razliku na knrseve, 
koji se budu pojavili n bilansu od 1916. do 1921. go- 
dine. I sada ova razlika u kurseviina, uračunava se, 
bitnim delom, kao čista dobit. Ja mislim, da je ovo 
glavni razlog zašto, je ovoliko velika bila tantijema 
u Upravi Fondova. Ako biemb usvojili, da ovu raz- 
liku i dalje plaća država, ja bih tražio, da se te 
razlike ne smeju uračunati u čistu dobit i prilikom 
deobe tantijeme. Kad dodje ovaj član ПТ. v), ja ću 
taj slučaj da izložim do izveštaja, a dotle molim g. 
izvestioca.  da   se  o   ovome   izjani. 

Izvestilac dr. Ninko Perić: Gospodo, ovaj član 
117. a) kao što vidite govori 0 tome. da Uprava 
Fondova isplaćuje interes ulagačima, a tak6 isto onim 
pupilnim masama i ostalim fondovima. Ovo nije nova 
Stvar koja se unosi u zakon, nego je; uzakonjena ra- 
nijom uredbom tako, da je svršena stvar. Svi su na- 
platili interes i sad se ne može dirati u to. Kad sam 
povodom OV€ napomene g. Seeerova pomenim, da se 
u l'inansij-kom zakonu ukida ovaj član, ja sam raz- 
govarao sa g. .Ministrom Uinansija i koliko sam Ц'а 
mogao razumeti, on ne misli da se zabrani plaćanje 
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intereea, to jo svršena stvar, nego <la se izbriše samo Nastas Petrovič: Ovo su krupne stvari i nm- 
kao nepotrebna stvar. Л drugo, mi treba da rešimo ramo o tome da se eporazumemo, kad dodje na disku- 
te stvari, a fimnisijski izveštaj tek ima da ee pod- siju čl. 117. 1). i v. onda ćemo govoriti, da mora ostati 
nese. Ja en govoriti u Skupštini, a da li če s? primiti i videćete zašto. Cl. 117. a) sadrži još jednu stvar. Sa- 
li Skupštini ili ne, ja ne /.nam. D glavnom, ja srna- drži ono što vas buni, dotaciju fondovima. Pa svakako. 
tram, da je nemoguće tu -tvar izbrisati, to je svršena ko je taj koji bi imao što protiv dotiranje fondova, zar 
stvar i mi je unosimo ne da brišemo nego treba uza- kad je priznat interes, đa ee ne dotiraju fondovi, da 
koniti omi uredim i priznati ono što ee muže desiti, se taj interesne utroši na pupile^ Ja ве čudim onima. 
da   jedan   ili   dva   Ćoveka   imaju   JOŠ   da   naplate   Svoj koji   ne  lii   liteli da   se  dotiraju   fondovi,  ('im   ima   у.л- 
interes i baš zbog tih; koji eventualno još nisu na- rade. mora da se dotira u obliku interesa. 1/ te za- 
platili interes, treba da ostane. rade uzeo je minitar finansija 8 i po milijona dinara 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin za sve vreme, dok je trajalo moratorno .-tanje. (Do- 
rastaš Petrovič baeivanje.) Ja bih želeo, da ste ranije iako govorili, 

'Nastas Petrovič: Ova diskusija, gospodo, |>o- da no bi država trebala da priznaje. Ja ^am bio protiv 
tekla je iz jednog velikog nerazumevanja. Prvo je 1'^- :i11 I« dr2ava etala ":' suprotno gledište, 
potekla iz Finansijskog Odbora, pa je isto norazume- Jovan  GJcnovic:   Gospodo, i   ja   bih imac  da 
vanje  stvari   evo   prešlo   i   ovde.   Meni   je   zao,   što   ni- kažem   dve   tri    reei   0   ovoj   stvari.   \ lađa   je  donela 
sam' bio  prisutan u   Fiimiisi jskom Odboru, izgleda  tili jedađi zakon o moraloniom  stanju.   I   U  tome zakonu. 
da  ni   Kinansij.-ki   Odbor  ne  bi   vodio diskusiju  onako u   taoci    1..   kazala   je. da   se   ne   mogu   tražiti   mkakv; 
kako   ju   je   vodio.   Vidite,   gospodo,   mi   emo   imali interesi  ol   VI. jula   1914.  gedine  do  31.  decembra 
jednu uredbu o likvidaciji mofatornog stanja, ta   je 1919. godine.   Pošto je vlada   bila,  na  žalost, jedan 
uredba   samim   Ustavom   postala  zakon.   Mi   to  ne  mo- /akonoilavm   faktor,   ona   je  don.la   i   un-dlm.   kojom 
ženio   ništiti.    Ta    uredba    O    likvidaciji     moratomog je   delom   poništila   taj   zakon   \   shenu   odredbu   miebi 
Stanja   raspravila   je   mnoge   stvari,   svršila,   perfekl:- U   Einansijski  zakon za   L921. godinu  U  koliko  se  trn 
rala!   kao što  su   raspravljene   i   mnoge stvari   u dru- Uprave   I' lova.   No,  ono. Što je  lulo,   lulo!   Ona  .;e 
gim odnosima izniedju  pojedinih  korporacija  i  gra- radile kako ja htela pre izglasavanja  I -tava   A. po 
djana. Tako isto raspravljeno  je i ovo pitanje, koje t'Iann   |;!0-   l s,ava  BVe  te   iire'dbe,   ma   koliko   bile 
se  nalazi   sada   u  diskusiji   ovde.   Dalje   pored   zakona kontradiktorne,   uvedene  SU   U   Život.   Ah, sad   nastaje 
ili .uredba o "moratornom stanju, mi emo imali budžel pitanje: da  li  Zakonodavni   Odbor  može   radeći   mi 
za 1!)2I)./21. godinu,  u foni budžetu,  U   Finansijskom uredbama,   menjajnći   ih,   izmemtl   i   ■.zvesne   zakone, 
zakonu   još   i',,   bolje   raspravljeno,   kako   će   l'prava Ј<"ј"  je   izuzeo  (Man    130.   I slava? 
Fondova  napraviti   bilansza   ratne gćdine. Taj   finan- (lan     ISO.     l'slava    kaže     kategorički,    da    se 
sijski  zakon  postao je  i  zakon,  taj  budžet   bio  je  za- zakon 0 moratorijumu  ne može menjati  ovim putem, 
kon   i   ])()   tom   budžetu,   finansirane   su   sve   državne da   -11   no   može   menjati   /akonodavni   Odbor   menja 
ustanovi' i svršeni svi poslovi, na osnovu toga budžeta juei   razne  uredbe.   Dakle,  ostaje da   ga   menja   aako- 
finansi jskog zakona  naplaćivali  SU   porezu,  na osnovi modavno   telo,   kao   što   može   da   menja   i   druge   za- 
toga   budžeta,   finansijskog   zakona   činjeni   su   drugi kune.   Prema   tome,   mi   ne   možemo   primili   ovakvu 
izdaci, koji nisu predvidjeni u budžetu.  D   Finansij- odredbu u zakonu o Upravi  Fondova, jer bismo na 
skom   Odboru   su   imali   samo   završene   račune,   inače laj     način     prekoračili     svoju     vlast.     Zakonodavni 
su   stvari   bile  svršene   i   bilans   Uprave   Fondova   na- Odbor   radeći   posao   ovako   olako,   moža   da   preko- 
pravljen    je    na   osnovu    zakona   0    likvidaciji    mora- raci   svoju   vbn-t   i   da    uradi   poslove,    koji   su    osta- 
lornog stanja  i   na osnovu  ',)..   10.,   11. čl.   finansijskog vljcni   Narodnoj  Skupštini.   Ali.   to   bi   bio   rljav   pre- 
zakona.   Taj   je   bilans   prošao   kroz   sve   proceda re   i cedens   i   rljav   im tod   rada.   Ono,   što   je   ostavljeno 
vi   mislile,   da   izbacivali jem   ovoga   člana   slistite   sve. Narodnoj   Skupštini  da   ona   radi,   lo  ona   treba   i   da 
to niste u stanju ni vi, niti Narodno Predstavništvo; uradi.   A   Zakonodavni   Odbor   treba   da   ostane   u 
(Dr.   Slavko   Šečerov:   Gle,   gle!)    Ole,   gle,   g.   Še- svojim  granicama.   Ne  bi  bilo  ni   iepo,  ni celisliodno. 
eerov,   pa da   vidimo   kako   bi   jedna   Naredna   Skup- ni   u  duliu   parlamentarnom,  da   /.akonodavni   Odbor, 
ština  mogla   uništili  slanje  u   pogledu    izdržavanja radeći  razne uredbe, obidje  Narodnu Skupštinu.  Го 
države,   trošenja   naplaćene   poreze,   Što   je   svršeno   i bi   bilo,   u   ostalom,   i   gaženje   bstava.   A   ne   bi   bilo 
perfektirano   i   ima  završnih   računal   Prema   tome, lepo, da   roditelj  ubije  svoje  dete. da  Zakonodavni 
gospodo, sve te vaše napomene i sva ta diskusija Odbor, koji je kao Ustavni Odbor radio l stav, po- 
mora da odmah  ižčezne  pred  time,  što  smo  mi  imali gazi ga. 
jedno zakonskim i  ustavnimi putem   perfektirano sla- Ja    mislim,   da    /.akonodavni    Odbor   nikakve 
nje. Sad je pitanje šta će taj Član  U   finansijskom za- odluke   i   odredbe,   koje   menjaju   zakon   0   likvidaciji 
konu?  Tu   se ja   slažem  s  vama,   njemu   nije   meslo   u .moralonion    stanja,   za    račun    Uprave    Fondova    ne 
ovom   novom   finansijskom   zakonu,   jer   ova   odredba može izglasati, zato sto bi  pogazio  i  taj zakon   i  zato 
govori samo 0 onome,  što  je  prošlo   kako  bi   trebalo što  bi   pogazio   Ustav.   To  je   moje   mišljenje,   a   ako 
da  je  perfektirano  i svršeno,  a to  je svršeno  i   u   bu- Vi   mislite, da   možete,   onda   pomirite   to   sa   \ asom 
dnče ne treba više da se vrši.  1  kad vi govorite kako savešću. 
bi trebalo da ве izbriše, nemojte govoriti tako, nego Josip  Drofenik:  Gospodo,  ja   moram  da   kon- 
govorite, da treba da se izbriše, jer je svršeno. Taj statujem,   da  je   pre   našega   Blagdana obećano   od 
čl. 9, je nepotreban,  jer su -tvari  svršene i kad su strane vladine večine da neće doći ла dnevni  red li 
svr-'ene  onda   treba   0   njima,   tako   govoriti,   a   ne   kao /akonodavnom   Odboru    finansijska    pitanja,    Medju- 
malo   pre.   Prema   tome.  gospodo,   kad  dodje   n   finan- tim   sad   smo  doznali,  da  je  primljen   zakon   m;   ratne 
sijskom  zakonu  diskusija   na  to, ta diskusija  ima  da d'obiti,  zatim   zakon  0   porezu   na   polovni   promet   i 
se vodi na ovaj način: čl. i), nepotreban je zbog toga, zakon o povišici zemljarine u Srbiji. To su. goepod6, 
sto su stvari po tome članu svršene. pitanja   q  kojima  smo   imali  prava   i   mi   da   raspru- 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Molim   vas   go- v ljamo, ali zbog našega   Blagdana nismo mogli  pii- 
spodine Petrodcu, vi ne možete vodite debatu, suetvovati. Vi znate, gospode, šta znači' Božić i  mi 
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amo išli  kući eamo za jedan dan da  prisustvujemo neki zakon, koji tangira njihove interese, nego smo 
lep  večeru u oči Božca i odmah šino зе vratili, rešavali  one zakone, koji^ tangirdju   interese   svija 
Eao sto ste viracali druge stvari, tako isto ja molim, ^radjana u па.-ој otadžbmi. i prema tome ja mislim. 
h,   9e   pomenute   sum-i   stave   ponovo   na   pretke«, da je na-', rad potpuno i pravilan i korektan, a pri- 
inaoe merara reći, da јз'to bilo nelojalno. т<Ље goepo-de ila su  potpuno  neopravdane. 

Predsednik  Miša Trifuiiović:   Odbijam   da je Predsednik Miša Trifunović; Mi moramo cisto 
rad nas bio nelojalan i žalim, što je to kazao gospo- i otvoreno da govorimo. Koliko ja razumem goepoda 
din Drofenik. Ja imam da odgovorim gospodinu po- su nezadovoljna zbog zakona o Upravi Fondova. (Quje 
slaniku ovo;   Kad smo se mi sporazumevali dobrom se od strane klerilcalaca:  Nije!) -lasno mi.je, da 33 
voljom  predstavnika  stranaka   koje  .-tvar; da  dodju zbog toga i ja sam zbog toga ontavio ovaj zakon  o 
na .pretres,  dok   gospoda   poslanici   katoličke    vere [Jipravi Fondova za daaia8.,Mcram kao što rekoh bita 
provedu božični praznik i onda smo se složili da ne iskren i kazati, da mi izgleda, da vama nije pravo 1 
dodju na pretres zakon 0 Upravi  Fondova, zakon 0 po volji, sto ovaj zakon dolazi danas na dnevni  red. 
iole/m na poslovni promet i sad ste Vi došli da рго- Sta vam je krivo predseđniitvo! Mi smo morali ovaj 
tostvujete, sto jo došao  na  dncvaii   red  porez 0  po- zakou 0 Uipiavi  Fondova da  reSavamo danas, jer je 
.-lovnom  prometu  a  Bedite  tu. 'i'reee sporavnmeli  . mo to   Želja   /,акопо1а\под   Odbora. 
se, da  Zakonodavni Odbor  rešava one uredbe-,  k.vje Dr. Josip Holmjec:  GoepOdo, ja sam  1ио pri 
ne tangiraju Slovmačku. Г ostalom tu je bio gs-spo likom našeg sporazuma i dogovora i tada smo se do- 
din dr.  Popovič, gospodin  Š ćerov, gospođin   Lazie, govorili, da u subotu, nedelji] i ponedeljek neće biti 
ja sam pitao i oni su tako razumeli, [nače nema ni- nikakve sednice. a ako bi ili li do da se na njima neće 
čega da  smo mi  stavili  na dnevni   red, što  bi  bilo iznos'iti   na   dnevni   red   pore/,   na   ratne   dobitke   i 
naročito    napereno    protiv    gospode    iz    slovenačkog zakon  0   l'pravi   Fondova, 
kluba   kako   gospodin    poslanik   hoće   da    predstavi. ,            Predsednik  Miša Trifunović:   i   zakon o  porezi 
(Josip Drofenik:  To  nij-i   bilo si 1 za  jedan   klub |n   р'08]0уПј  promet 
nego^m; čitav narod! Dr. Antun Korošce: Mi Dr. Josip Holmjec: Medjutim, n<,spo<lo. Vi 
smo bili prevaren,.) _ sr s],„razuma ui'ste držak. Mi nemamo ništa 

J-relsedmk M.sa Trfunović: Vi, gospođine ^ * ^ st(, doneli шкоп o žandarmeriji i 
Korošec, tuste bili m prisutni. druge M,uv г&коп^ .љ kad ge donosi zakon 0 porezi. 

Dr. Janko Simrak: Ja Imen da govorim 0 po- 0n S(. ti(V ce]e žemlje i nije pravo, da se bez nas po- 
slovniku. Nisam ja prviput ovde u sednici Zakone- „|а11п<а katoličke veroispovesti ti zakoni raspravljaju, 
lavno- Odbora, ja prilično dugo vreme ovde selim. ^ ^^ ш ()V.lk.|V protest dao na sam blagdan, pa 

(iospodo  moja. ja se seeam. da su  -o-poda  iz  vladine к|(1    „^    ]1(m.lv| ј,|т    |    ,,!,.„„    V.1S_   кија    bi    gpspoda 
većine  ost.avl.pila  ovu dvoranu kod   najvažnijih   za- iprav03lavIie  vere dolazila   na  njihov  blaigdan  i   pre 
kona, rekavši mi  imamo klu isku  sednicu  1 na  mo- j  , |i<1(, |0<||1(1 u S(,|Ili(.u Zakonodavno- Odbora?  Ja 
žemo da   prisustvujemo.   Medjutim  kad su    katolipi     )ij|i |ii() га6   IM)7n.lt;   takvog   čoveka.   S ■a/um   se 
""Bil   svoj   praznik    I   samo   jedan   .lan   odsust vovali. -     Ay},w   ;   ja   |(1   konM .,,,„ ј(,т.  Ja   odluka,   koja   je 
onda su ta ista gospoda nagmula unutra u sedmicu 
Zakonodavno,- Odbora  i  hoće da  rešavaju  i  resili su 

pala.   da  je  ta   odluka  protivna   našem   sporazumu   I 
<la  mi  t' (кИике пз priznajemo,   )er   ie  sve  oilnieeno 

kako   smo    i/vešteni    najva/mje   zakone.    Mi    /namo. ,., V|.(,,|U>  .,,,,,.,„,■, j,.  ,,„, lal,lka  l..lt(1li(-.ke  vere. 
gospodo,   :1a    je   I iaem|e.i    ■poraziim   C   radu    /a- .      ...v     _  .            .,      ,. ,      '   ,              Д п .       .    ]               '    •      .                   'r.dsednik   Misa    Inlunovic:    Moram   napome- konodavnog Odliora  1 <la se protiv  toga sporazuma .   ,    .                     1 •      1             i- •                   1 ,.,      ,,                      *        1    .   -i       i-       -i               1     (, nuti, <a   ie Mpora/um   Ino,  da  se  rali   1   /a   vreme  ka- raddo. Za ovaj  postupak  t -kn   bi  rec kazao, da  to ...       ,,  d.               ,          ,                   1          1 ,,,1 , .•     ,   .   ,           i-   l     1    1       i-r      1           1.11                 ; toieko-   Ио/леа   samo  ia   na   dnevnom   redu   ne   luidii nip   loia.no. al    izgleda zini a da  ве  nt do <la se  na - ■    1    •     х       '     •         i            -1       •   »                i>    1 -   ..■                      .            »•     '          •          •         i'i   1       ; stvari,   koie   tan-irapi    slo\cnaeke    interese.     I rela- važnije    Stvari    rese   protiv   nas    1    U    ime    Klulia    ja .                       ,       T i-                                                 i             i .,,-.,.                              •    1        ,-      м- /ino.   uo-podo.  dahe   na   pretiav   OVCga   zakona.   Ima moram   najodluomje   protiv   toga   prosvjedovati.   Mi ;        ,  ' . ,      .,■'      .,'                  " 
ne   možemo   priznati   ovakav   rad   Zakonodavno-   Od rec -. Svetislav  Popović. 
hora    |er  Vi  ste  kazali,  da   neće doći   na dnevni   red Dr.   Svetislav   Popović:    Nisu   opravdam   argu- 
i/.vesne  stvari  /a   vrems  našega   ofiustva.   a   sad  su     menti. koje je izneo g.  Lamć 1 g. Gjonq\r?ć. Gospo- 
lošla na dnevni red stvari kako ste Vi htel.i. din   Lazić i  Ojanović tvrde, da čl.   117.  a)  stoji   u 

Milorad   Vujičić:   Ja   smatrain.   da   su   ove ipri nrotivnosti sa  čl.   130.   Ustava.  Gospođo,  kad  bi  to 
medi;., koje su pale ,j strane gcspl)dina Drofenika     Wlo tako. onda ma krikva bila dobra odredba elana 
i -ospodina šimraka neopravdane,  Mi smo. gospođp, 
s\i sinovi  naše zajedniek- otadžbine, mi  u Zakone 

117. a), ne M bilo dobro da se ona ozakoni votumom 
Zakonodavno-    Odliora,     nego    volumeni     Narodne 

davnom   Odboru   ni-mm   rešili   ni   jedan   specijalni Skupštine.    Na   prvi    pogled    izgleda,   da   goepoda 
zakon,    koji    bi    važio    za    jednu    oblast    države,    na imaju    j ravo.   ali   kad   COVek   dublje   /avin   u   stvar, 
primer za Hrvatsku, ili za Bosnu i  Hercegovinu ili onda mora sa stanovišta i razloga, koje su goepoda 
za  Slovenačku.   Mi   smo   resavali   u   Zakonodavnom iznela.  zauzeti   oprečno  gledište.   Olan   130.   1 stava 
Odboru -amo one zakone, koji  imaju obaveznu silu predvidja da Zakonodavni Odbor ne nm/e. nego Na- 
/a eeln  naš,, državu, a   protiv lakvil,  našil,  odluka, rodna    Skupšt'na    bože   menjati   one    privremene 
kao zakonitih i punovažnih, držim da  niko ne treba Uredbe   i    rešenja    Ministarsko-   Saveta   i   odnosa 
da    eini    primedbe.    jer   fC    takvim    radom    lile   .samo moratorno-  tdanja.   To   j('   odredba   po>b dnje-   stava 
ha   izjednačenje   zak đavstva,   sto   je   naš   pravi čl.  130. Ustava. Sad valja uvažit' moratomo stanje, 
cilj. Sasvim .ie druga stvar da smo mi, za ovo vreme, jer   nioratorno   stanje   nije   regulisano   samo   tom 
resili   neke   urOđbe,  koje   imaju   važnost   samo  /a   po- uredbom,    ne-o   i    dru-ini     reš-njima     Ministarskog 
j,, line krajeve, a mi to nismo resavali, kao što u po- Saveta  i  m.dju oetalhha jedan deo moratornog sta- 
Četku   rekoh.   Trema   tome, gospodo,   nikakva   ra/dva- nja   pored   uredbi.   Zakona   0   likvidaciji    moratorno- 
janja   nije   bilo   niti   ima   nečega   sto   je   nelojalno stanja   regulise jedan deo toga pitanja  i el.  9.  pri 
pr ma našim drugovima poslahicima  katoličke vere, loga   Finansijskog   Zakona  /a    L920.   godinu.   Isto 
jer  kao  što   napomenuli   mi   nismo   n/.e!i  da   rešavamo onako,   kao    što    Uredba    0     likvidaciji     nioratorno!-' 
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stanja, sadrži glavni đeo te materije Zakona, koji 
se ne može menjati kratkim putem, into tako i 51. 
9, Finansijskotr Zakona, to je pravna norma, koju 
Zakonodavni Odbor ne nm/,;' menjati, (('uje se: A 
skupština može.) ЛИ mi, gospodo, sad OVU stvar 
raspravljamo u Zakonodavnom Odboru i mi mo- 
ramo da ustanovimo, da li možemo cl. i), toga l''i- 
nansijsko.ir zakona, koji se po sekciji predlaže kao 
nov elan 117. a), da li možemo ili moramo da (pri- 
mimo. Gospodin Lazio ima prava kad kaže, da mo- 
ramo da primimo tu odredbu ovakvu kakva je; ona 
u čl. 9. Finaneij^ko'g zakona. (V. Lazic: NTeraa to 
veze ea ovim.) 

Dozvolite, gospodo, da kažem, zašto smo mi 
■dužni tu odredbu čl. 0. da prenesemo i ovde u ovaj 
zakon o Upravi Fondova. 1\И smo to dužni da uči- 
nimo zbo^ toga, kako su gospoda tačno kazala, da 
ovo mesto, 71a kome je regulisaho to pitanje, nije 
dobre; mesto. Ta je odredbu l'inansijsko^ zakona i/, 
budžeta za 1020. godinu a budžet je kao Sto znate 
godišnji 'zakon, on vredi za godinu dana i nije do- 
bro, što je Ministar Finaneija našao za zgodno, da su 
izvesne druge stvari, koje se direktno ne licu bu- 
džeta no tiču se drugih materija, unes; ne u Finan- 
sijski Zakon. To je Ministar Finansija učinio bez 
sumnje zbog teškoće rada U Privremenom Narod- 
nom Predstavništvu, te je u taj zakon unco i stvari 
za koje je držao, da Privremeno Narodno Predstav- 
ništvo neće moći da reši i da o njima demese po- 
sebne zakone, te su sve te stvari unesene u Finan- 
sijski Zakon, da bi se prilikom usvajanja budžeta i 
te stvari ozakonile. T čl. i), toga priloga ušao je u 
taj t'inansijski zakon, l'ošfo je ušao onda je stvo- 
reno jedno pravno stanje za vreme za koje je vre- 
•leo Finamsijski Zakon, ne po nama nego po Ustavo- 
tvornoj Skupštini. Ovaj zakon kao svi drugi zakoni 
i sve uredb:' i privremeni zakoni bili su privreme- 
мопг Hi trajnOff karaktera i oni imaju da važe stalno 
i 2?bog topa čl. П. /akona Finansijskog nije povre- 
menou: karaktera, pošto govori 0 materiji, koja 
omogućava Ministru Finansija stalnu providbu, 
nego se tiče materijala, koji ćq preživeti tu irodinu 
: on neće izgubiti snagu kad jn izgubi ovaj Finan- 
sijski Zakon. 

Zato je moje mišljenje, gospodo, da bismo se 
mi ogresili o Ustav, ako bismo mi učinili kakvu 
promenn. Ja nisam nsliićen ovom odredbom i pri- 
manom riienom. ali nalazim, da ']v naša dužnost, da 
izvršimo ono, što je Ustavotvorna skupština pove- 
rila nama, da kad raspravljamo ova i zakon, mi mo- 
ramo primiti i ova i čl, 117, a) Zakona Uprave Fon-, 
dova kako je predlož'm, (('uje s": To je potpuno 
tačno i pravnički, — Vojislav La/ic: Ja razumem 
šta je pravnički, ali što je govorio g. P-opoviĆ nije 
pravo,) 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
l.azič, 

Vojislav Lazic: Molim jednu kratku pri- 
inedlm, samo radi objašnjenja i nšta viš;'. Go- 
spodo, po mome mišljenju nisu tačni nazovi g. l'o- 
povića, da ini moramo samo zato. što je u Finansij- 
sk.om zakonu ova odredba 'postojala, a koja je tamo 
ukinuta od Finansijskog Odbora; da je moramo mi 
ovde primiti. Mi ne smemo u Zakonodavnom od- 
boru ni jednu odtedbu menjati u kolike se tiče mo- 
ratorno!'- stanja, T prema tome. posto u zakonu o 
Upravi Fondova ova odredba riijp bila ranije, mi je 
ne možemo ovde zato ni unositi. Sto je bila ranije u 
Finansijskom  zakonu ta odredba, to je  stvar Finan- 

sijskog Odbora a nikako Zakonodavnog Odbora. I 
zato ja nalazim, da je ova radnja nepravilna i osta 
jem pri svome predlogu. Imajte na umu la je Fi- 
nansijski Odbor predložio, da se te odredbe u finan- 
sijskom Zakonu ukinu i Narodna će Skupština to 
učiniti, i kad se to učini, pitanje je onda šta Ć3 biti, 
kad mi na ovaj način uzakoiijujemo ono, što je 
ipredvidjeno da se ukine. ((Ilasovi: Da se jedanput 
pesi.) 

Predsednik Miša Trifunović: Stavićemo na 
glasanje član 117. a) ovako kako je izašao iz sek- 
cije, (i. izvestilac ne prima nikakav predio^. Ko je 
za to, da se taj član primi kao takav izvoleče sedeti, 
a ko je protiv n;ka digne ruku. (Lazic: Većina je 
protiv.) Većina je protiv. (Nastas Petrovič: E je- 
ste! — Glasovi; Većina ja za, da se poimenično 
glasa.) 

Pošto se pojavljuje spor. da nije sigurno kon- 
statovan   rezultat glasanja,   glasaćemo   'poimenično. 
Molim   g.   sekretara,   da   pristupi    prozivanju.    Ko   je 
za  član    117,   a),   glasače   »za«,  a   ko   je    protiv, 
»protiv«. 

Sekretar dr, Pavle Cubrović: Proziva članove 
da glasaju i oni su glasali ovako: Svetialav Popović 
za, dr, Ninko Peric za, dr. Slavko Šceerov protiv, 
IFja ŠumenkovV- za, Mibajb; /ivković za, Jovan 
Gjonović protiv, Vojislav Lazic protiv, Milorad 
N'uiičii'- za, Nastas Petrović za. Alilosav Rajčevič 
za. Ljuba Jovanovic'- za, Baja Filipović za, llalil beg 
llrasnica protiv, Marko GjuriČiĆ za. Osman Vilo- 
vić protiv, llusejn llić protiv, Josip Drofenik pjro- 
tiv, Nedeljko Divac protiv, <lr. Janko Šimrak pi-o 
tiv, di-. Josip llobnjec protiv, dr, Anton Korošec 
protiv, Jovan Magovčevič protiv. Miša Trifunović 
za,  dr,   Froš Stajić  protiv. 

Predsednik Miša Trifunović: Glasalo je svega 
24 poslanika, od togp je glasalo II za, a 13 protiv. 
Objavljujem, da je čl. 117. a), odbačen ovako kako 
je bio redilrovan. 

Ха   pretresu   je  član    117.    Keč   ima   g.   Šećerov. 
Dr. Slavko Šećerov: d članu 117, b) kaže se 

ovo: »(1 lavna Državna Blagajnica naknadiče Or- 
žavnoj I lipotekarnoj I'anci ipc zakonu o naknadi 
ratnih šteta ili inače razliku na kursu, koja bi se 
pojavila u bilansii za 1915. g., 1916., "1017., 1018., 
10 10., 1020, ii 1021. godinu kao gubitak izmedju 
suma. koje su položene i koje Će se u buduće pola- 
gati u francuskim francima, ili drugim monetama 
'o ugovorima o zajmu na -l1 ■'>',,' založnice Uprave 
Fondova za 1010. g., na •l1-/; obveznice Uprave 
Fondova za 1011, g. i (U; avansu od 1913. g. i anui- 
teta po zajmovima u zlatu, koji Ća dnžn'i-i Državne 
llipotekame Banke na osnovu čl, 28, zakona o li- 
kvidaciji moratorjuma plaćati u dinarima po sred- 
njem kursu beogradske berze izračunatom za vreme 
od 12, aprila i ol 12, jula 101-1, \g. TT pogledu knji- 
ženja razl'ke na kursu za anuitete počev od 1022, a. 
učiniće Ministar Trgovine i Industrije u aporaztumu 
sa Ministrom Finansija pređleg za rešenje ovog? 
lutanja«. 

Ja bili predložio ovaj dodatak, da se ove raz 
like imaju odbiti pri izračunavanju ciste dobili i 
podeli  tantijema. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
referent. 

Referent Fprave Fondova dr. Arum Alkalaj: 
Ja bih bteo da objasnim ihog čega smo to tražili, da 
se u svoje vreme unese u Finansjski Zakon. Uprava 
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Fondova je Baevhn   na drugom  stanovištu,  aego  što Minietar  Trgovino   i    Industrijo    dr.    A\elimed 
si    aala'že   privatni   abvčaiu   zavodi  u   pogledu   pri- Spalio:  Хска ga brani referent. 
manja i   plaćanja   svbjib   (.Kaveza.  Dok ih privatni Predsednik MUa Trifunović: [ma reč goaipodin 
novčani   zavodi    za    napolcondor    primaju    70   p.   d. izvcstiliu'. 
ažije,  isto toliko i  plaćaju, dotle kod   Diprave  Fon- [zvestilac  dr.  Ninko  Perić:   Predloc  tr-  Šeće- 
dova   riije  taj   slučaj.   (Jiprava   Fondova  je  morala   da rova [Je za  tim, pošto država snosi ovu štetu  na raz- 
zaključi  tri  ziajma   u  visini  od  66   mdliona  franaka \-]r\  ц  кџгзи, da se i   ta  naknada   Dipravi   Fondova 
u   inostranetvu.   Anuitete  po   tim   zajmovima   ona je      „,,•.,.   računati   kao cjsta ddbit prilik (odele   tan- 
imorala  i  u  prožloeti  i  za   vreme  rata  i sada.  posle     ,јј, ,,. /.„te ja predlažem ovo: »Ova razlika neće se 
rata, da plaća u  francuskim francima..                     | računati  kao čieta dobil  prilikom pcdele tantijemo«. 

l'   zakonu   o   likvidaciji   moratorijuma   predvi- >r.   Halil  beg  Hrasnica:   Ja  tražim,  da   to  ima 
djeuo   у,.   da   dužnici       prave     • oudova   !> aeaju   sve ,,., .-oaktivno  .lojstvo.   jer   vi   ste podelili   «00.000 dx- 
iin,l,,,,:U'   Si'   P°   ''    P' il:   :и]\Л   Da^.e   a   ]^e   *U':U,l'l nara   na   tantijemu.   (Žagor.) 
ima  l prava  bondova da prima aziju po  Г0 para od лт   i     n ,     '.,„.■       i    i   •     i    ,    , 
napoleona  a в dru-., strane plaća Uprava   Fondova Nastas Petrovič:   lo  ee  , u   buduće da tuđe, 
za  svaki   franak   5—(1  dinara.   Prema   tome   Uprava jer  neće  niko džabe da   radi.   (Larma. — Uzajamna 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Goepodo,   nasta- 
vljamo sednicu. Reo ima g. izvestilac. 

' i  pri- 

Fondova imala ibi da plati oko 15.000.000 dinara na aobacivanja.)  
ime    razlike   na     кпг.и.    S  toga    je  ona    morala    da ,      . ' '■,"l^l,1,k   M'sa   Tnfunovic:   Gospodo,   dajem 
tiazi.  da  .joj  neko   nadoknadi  tu'razliku.   Pošto je 5 minuta ođmOTa- 
država u zakonu o moratoriju predvidela da se duž- (Nastaje odmor. — Posle odmora.) 
uici oslobode plaćanja, to je država morala da primi 
tu   razliku   na   seke   i   s  toga   tražimo,  da   ta   odredba 
ostane i dalja, jer Ir inače Uprava  Fondova morala 
:la   likvidira   i   ona   ne  bi   moda  dalje   postojati   kao Lzvestilac dr.  Ninko Penc:  Izjavljujem, d 
UnTjka mam ovaj predio- g. Sccčrova. 

»,,„,.,,, ,      , , Ministar    Trgovine    i     Industrijo    dr.    Mehmed 
INastas   l'etrovic:    i've  eu   oiiolio   koie   ove   od- c.,„i.      i   • • n i     c-   • n ■ ii- i- i .■ • - Орапо:  I   !a primam  predio- L'. <lr. Seeorova. 

re II e   tangiraju,   .teina   |e   perfektirana   i   svršena. ■    '       ,,.«   т. .r       .,   ,л   -,r.  . 
Po   toj   odredbi    јз   jedno   stanje   likvidirano,   prošlo 1 re<l>(4lnik Alisa Tntunovic: (..  Ministar je рп- 
krćz sve procedure,  kroz  koje  treba   po zakonu da ,"1" P'^'lo« £. Secerova. Stavljam čl. 117. b. na gla- 
prodje;   i druga epolm. koja  nastaje  od ovoga mo- eauje sa ovim predlogom, koga je pnmio g. izveetilac. 
.menta.   kadlmdemo   odlučili i   don.di   odluku   po Gospoda, koja su za ovaj prilog-neka izVole.sedeti. 
ovome članu. ;| g^poda, koja ви protiv neka izvole dići ruku. (Vo- 

Лко.   gospodo,   ukinete   ovaj   elan.   —  a    ja   vas Ćina sedi.) Objavljujem, da je Čl.  117.  b)   primljen sa 
molim, da  pazite dobro šfa  radite —. onda  nastaje aopunom g. Secerova. 
u   Upravi   Fondova   odnosno   u   novoj   hipotekarnoj Na-pretresu je'čl. 117. v. Eeč ima g..Lazić. 
banci  ovakva situacija.  Ja   vas  molim  za   pažnju, go- Vojislav  Lazić:   Isto  lako kao što je čl". 117.  a) 
-po lo.  Prvi   brlane,   koji se na,pravi  po   ovome   za- protivan  Ustavu, protivan je Ustavu tako ieto i čl. 
konu.  koji   mi  danas   votiramn.  taj   bilanc državni' 117. v) i ne samo Ustavu nego je protivan i zakonu o 
hipotekame banke       jedne od najvećih ustanova u likvidaciji moratomo- stanja. Ovdo so kaže, da »od- 
našoj   zemlji pokazaće strahovit  bilans.  Šta   će redbe čl. 28. zakona  o  likvidaciji  moratorijuina  od 
ibiti  sa  tom  Ustanovom,  koja se  reprezentuje  ne  u 24. aprila   1920. godine  važe samo za  ostalo nepla- 
:- nilji nego i na strani, i šta će liiti sa tim liilansom ćenfe    anuitete    po   liipoteikajnini    zajmovima    kod 
na strani?  Svakako   morat,' imati   u  vidu,   da   ova ' prave Fondova, koji ге anuiteti imaju plaćati o ro- 
ustanova   mora    apeli.vati    na     novčana     tržišta    na kovima   iitvrljenini   čl.   1.   i   ^i.   zakona   0   likvidaciji 
strani.   X( ('■('   imati   tame   potrebnog  autoriteta,  jer moratornog stanja i samo na redovan tekući anuitet, 
ljudi kad daju zajam traže lelans i -prema tome bi- kome je rok plaćanja najdalje 34. marta 1923. godine, 
laii.-n   se  opredeljuju. koga dana   ističu   i   svi   rokovi   predvidjoni   čl.   I.   i   .".. 

(1.   Predsednice,   ima   li   g.   Ministra   Trgovine zakona o likvidaciji moratorijftma«. 
Q"vdi  da brani ovaj projekat? .Ia predlažem, da se i ovaj (dan izostavi, a pred- 

Predsednik    Miša    Trifunović:     O.     Ministar lažem zato, sto je on u suprotnosti sa Ustavom i za- 
je tu. konom  o likvidaciji  moratornog stanja. Sa  istili  raz- 

Nastas Petrović:  Ja  bih  želeo, da  g.   Ministar loga, koje sam naveo kod čl.  117. a., tražim, da so i 
Prgovine,  koji   zna   suštinu    oeloga    predloga,   bude Ovaj  Čl.   117.  v.   izostavi.   (N.  Petrovič::   Kako  će se 
aktivniji, da  ga   brani  ili da  ga  povući.   Mi   idemo plaćati anuiteti — Dr. S. Šecerov:   Ima  odredba  u 
bez ikakvoga   kompasa,   koji je   potreban za   svaki finansijskom  zakonu.   — N.  Petrovič:  Izibačeno  je 
zakonodavni ral pa i za ovaj. (Jedan glas: .Odbijen iz finansijskog zakona:) 
ie   i redio-   п.   Ministra.)   Zna   se.   šta   Mini-tar   radi. lzvestilac  dr.   Ninko   Perić:   G.   I'avlo   An-jelić 
kad se odbije njegov predlog. podneo  je prošli ,put predio« kod   jednoga drugoga 

Ministar   Trgovine   i    industrije  dr.   Mehmed člana i mi smo kazali.'da to dodje na dnevni,red, kad 
Spaho: Ovaj član ja neću braniti. se bude pretresalo pitanje iz čl.  117. v.  Zato i ako 

Nastas   Petrović:   Zašto   sto   po Imli   predlog? ovde nije g. Angjelić, milim, da  treba  uzeti  njegov 
Ja onda ne razumem ovu situaciju. Onda radi kako predlog  u   pretres  i   ocenu.   Po  njegovom   predlogu 
ko stigne u Zakonodavnom Odboru!   MoPnt  Vas, g. dodaje se ovome članu: .»Dugovi  na   poljoprivredna 
Predsednice,  ja opel  smatram, da je ovio potreban imanja, zaključeni pre rata u zlatu kod Uprave Poh- 
v.   Ministar da   kaže  svoje  mišljenje,   pa   ili   »za«   ili do\a, mogu se isplatiti  u  srebru  po kursu  predvidjo- 
»protiv«. nora- u čl. 28, zakona o likvidaciji maratoriuma, ako 

Predsednik  Miša  Trifunović:   G,   Petroviču,  vi Sl1 eopstvenici prodali svoja imanja«. 
ne   možete  naterati   -.   Ministra   da   govori,   on   je   tu Ovaj  predio- g,   An-jeliča  primam,  a Sto so tiče 
i on vae sluša, predloga g, Lazica, da se ceo član izostavi, ja to ne 
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mc^u 'primiti, jer sam o tome već govorio, da ]e to 
liilo ])1Чч|\т1<1ј('1И) u uredili, koja je liila priznata kao 
zakon i da ee to ne kosi sa Ustavom. 

Vojislav Lazic: Ne mogu ве složiti nikako sa 
predlogom s- I'avla Ang^elića. Taj J)redlog■ ide na to, 
da siročadi, čiji su roditelji zaduženi kod Uprave 
Fondova pa po^iniili u ratu, moraju eađa da prodaju 
imanje da bi isplatili dug Upravi Fondova, a ue daje 
im se mogućnost, da dug isplate i ako imanje nisu 
prodali. Pošto 24. aprila 1923. ističe rok o morato- 
rijumu Uprava Fondova će vršiti naplatu egzeku- 
tivnim puteni i naplaćivaee u zlatnoj moneti, odnosno 
U deset puta većoj sumi srebrene monete, pa će prema 
tome tnaea poljoprivrednika zemljoradnika i siročadi 
ofitati bez imanja, a ja sam hteo, da oni mogu ispla- 
titi ceo dug u srebru i ranije, pa zato predlažem, da 
Se ne gazi ni za čiji račun zakon o likvidaciji mora- 
tornog stanja i U^tav, nego da budemo pred ustavom 
jednaki. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
izvestilae. 

Izvestilac đr. Ninko Peric: (!. Lazić nije razu- 
men predlog g. Aiigjeliča, zato mi dozvolite, da ga 
objasnim. 

Ovaj predlog ide u prilog zemljoradnika i glasi; 
da se ti dugovi mogu isplatiti, a ne naplatiti, to jesi 
da sam dužnik, kad j,1 prodao svoje imanje, isplati 
i svoj dug. On je naročito molio zato što danas ljudi, 
koji [irodaju imanja kod uprave Fondova, teško pre- 
nose tapiju a žele da isplate svoj dug. Još nešto, on 
ue traži naplatu dužnika u zlatu nego u srebru. To je 
specijalna jedna beneficija poljoprivrednika, selja- 
čkog staleža, koja ne važi za ostale dužnike. .Ta mi- 
■slim, da su ovde, posto je najmanje novca plasirano, 
u pitanju samo siromašni zemljoradnici, te im se zato 
i dozvoljava ova beneficija. Ovde ti i je reč o naplati 
nego o isplati, kada predalu jedno imanje da mogu 
pdužiti dug kod Upravi; Fondova po srebrnom kursu. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
\'a-tas Petrovič. 

Nastas Petrović: [zgleda mi, da se nije razumelo 
u čemu je »stvar ovoga pivdloga. Evo, da vidite u 
čemu je stvar ovoga predloga. Г zakonu C likvidaciji 
moratornog stanja bilo je kazano i ovo. da anuiteti, 
sve godišnje otplate, mogu se plaćati u srebru i ako 
bi trebalo biti plaćano u zlatu kod (prave Fondova, 
jer je zlato primljeno i to da bude plaćano U srebru 
sa dodatkom od 3%, Onaj, koji je stavio ovo, hteo 
je da ublaži plaćanje u zlatu kod Uprave Fondova, 
pošto je zlato skupo. Tako se i danas radi. Oim je do- 
nesena uredla o likvidacij1 moratornog stanja, nagr- 
nuli su na Upravu Fondova gotovo svi dužnici i tra- 
žili su misleći, da se mogu koristiti tom odredbom, 
da svoja dugovanja plate, koja su bila u zlatu bez 
sumnje, sa ovim dinarima kakvi su dauas. Uprava 
Fondova se tome oduprla i nije bt.ela to dozvoliti, j?r 
bi likvidirala. Uprava Fondova je davala u zlatu, a 
kad hi primala u ovim našim novčanicama ovako jef- 
tinim, ona bi likvidirala. Oduprli smo se tome. Dalje, 
i ii toku celoga rada ove uredlie o likvidaciji morator- 
nog stanja, mnogi su dužnici Uprave Fondova na razne 
nač nr pokušavali ne bi mogli nagnati merodavn" 
faktoro. da u novčanicama prime chigd van ja sa trb%. 
Sada se to ponavlj i i u ovom obliku, meni se čini za- 
metano, zavijeno, ali opasno, da ee dopusti onima koii 
imaju svoja poljoprivredna dobra, da svoja dugovanja 
u zlatu isplate u novčanicama. Aložete i to rešiti, ali 
ja Vas upozoravam, gospodo, na ovaj fakt, da ovde 
nije reč o seljacima, budite uvercni, nego je reč u pr- 

vom rodu o poljoprivrednim dobrima, koja su po va- 
rošima i o bogatim seljacima, koji imaju velike grun- 
tove, velike zemlje. Ja Vas molim, nemojte praviti u 
ovome trenutku takvu beneficiju tim ljudima, koji 
su imućni i na taj način upropašćivati Upravu Fon- 
dova, pupilne fondove i ostalo. Nije istina, gospodo, 
da je tu mala suma u pitanju, pa da je i mala, prin- 
cipijolno ne smemo da dozvolimo to. nego su u pi- 
tanju velike sume. Na posledku ako hoćete i to, onda 
pravda nalaže, da ako hoćete da njih beneficirate, da 
onda beneficirate sve. 1 ja sam dužan, gospodo Fpravi 
Fondova 23.000 dinara u zlatu na moju kuću, pa ću 
i ja taj dug, kpji Sada vredi de.-et puta više, nego 
onda kad sam se zadužio, platiti kao i oni. 

Vidite kakvi se predloži javljaju ovde. Ja Vas 
molim, gospođo, da ovaj predlog g. A.ngjelića ne pri- 
mite, jer On skriva za sobom ono. Što je najgore, ono 
što je najemije, da se imućni stalež u našoj zemlji 
favorizira na taji način, da svoje dugove u zlatu is- 
plati  U novčanicama današnjim. 

Predsednik Miša Trifunović: ima reč gospodin 
izvestilac. 

Izvestilac dr. Ninko Perić: Ja povodom ovoga 
govora g. Nastasa Petroviča imam da kažem ovo. 
Pošto se može ta reč: »Poljoprivredna imanja« odno- 
siti-i na lica, na koja mi nismo želeli da se odnosi, ja 
bih molio, da se posle tih reći doda: »Na selima«, da 
bismo posle time kazali ono, što ипо želeli da kažemo 
i da bismo time pomogli onoga, koga smo želeli da 
pomognemo, a to je da pomognemo seljaka. (Nastas 
Petrović: i tu ima bogataša', koji imaju velika ima- 
nja,  ima   ih  koji   imaju   i   po (10 hektara.) 

Ja primam predlog g, Aiigjeliča s tim, da se iza 
reći   »Poljoprivredna   imanja«   doda   »na   selima«. 

Predsednik Miša Trifunović: »Stavljam na gla- 
sanje, gospodo, predlog g. Angjelića kod ovoga člana 
sa ovom dopunom g. izvo.-tioca. I\o je za to, da se 
primi neka izvoli sedeti, ko je protiv neka digne 
ruku.  (Većina diže ruku.)   Predlog je propao. 

Stavljam na glasanje Čl. 117. v) bez dodatka g 
Angjelića. Ko je za bo, da se taj član primi, neka \У-- 
voli sedeti, ko je prot'v neka digne ruku. (Većina 
sedi.)  Objavljujem, da je čl.  117. v, primljen. 

Na pretresu je, gospodo, čl. 117. g. Ko je za to. 
da se primi tako redigovau. neka Izvoli sedeti, a ko je 
protiv, neka digne ruku. (Svi sede.) Objavljujem, 
da je čl.  117. g. primljen. 

Stavljam na glasanje nov član 117. d. Ko je za 
to, da se taj član primi tako rediirovan u sekciji, neka 
izvoli »sedeti, a ko je protiv neka digne ruku. (Svi 
sedo.) Objavljujem, da je čl.  117. g. primljen. 

Stavljam na glasanje nov cl. 117. dj. Kb je /.a 
to, da se taj član tako redigovan primi, izvoliće sedeti, 
a ko je protiv neka digne ruku. (»Svi .-ede.) Objavlju- 
jem, da je čl. 117. dj. primljen. 

Ima reč g. Lazić kod čl. 117. o. 
Vojislav L^zić: Ovaj' član glasi: »Za naredm-, 

1922. godinu, budžet državne hipotekarne banke neće 
ulaziti u sastav opšleg državnog budžeta u celosti, 
već samo kao aneks: pri čemu će Upravni Odbor pri- 
javiti -amo verovatan čist dobjtak državne hipote- 
karne banke za lu godinu«. 

1/. razloga, koje sam rainije navodio kod onih "čla- 
nova;, kojima s.-daju naročiti dodaci i naročiti pokloni 
Upravnom Od-boru i članovima Upravnog Odbora ka'o 
i činovnicima, ja sam protivan tome članu, da ne ulazi 
budžet Uprave Fondova u državni budžet. Ja zahte- 
vam, da ulazi  u    državni budžet i da bude sastavni 

0 
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deo budžeta, jer je to jedna državna ustanova, koja je 
povlašćena i ne možemo dozvoliti na ovaj način, da 
ona bude о<1 države sasvim' odvojena i da ona vadi 
po Isvome naliodjenjii. Ona treba <la linde U pravom 
smislu državna ustanova, <la piolazi kroz državni 
budžet eeo njen prihod i rashod, da r'e državnim bu- 
džet om (wlre<ljujii i plate i dodaei činovnicima Uprave 
Pbndova i da se daje pravo Finansijskom odboru od- 
nosno Narodnb] Skupštini, da na taj način može 
vršiti potpunu kontrolu nad Upravom Fondova^ 
l'rema  tome  predlažem, da se ovaj elan  izostavi. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima ree gospodin 
referent. 

Referent Uprave Fondova dr, Arum Alkalaj: Za- 
kon.mi o državnoj 11 ipoteka rnoj Hanei ipmširen-je <le- 
lokrug rada Uprave Fondova na ćelu teritoriju i ona 
treba da u toku iduće godine ima malo slobodnije 
ruke specijalno zbog toga, sto treba da osnuje svoje 
nov.' filijale u novini krajevima. Ako nam se nn bi 
dala ta beneficija, ako se ne bi usvojila ova odredba, 
Uprava Fondova po ovim zakonima, koji sada po- 
stoje, ne bi Ibila u mogućnoeti, da pristup' orolirsnju 
delokruga svoga rada. Sutra 6e na zahtev jedne grupe 
poslaničke ili jednog poslanika biti potrebno osni- 
vanje filijale u jednome kraju i mi nećemo biti u 
stanju da pristupimo izvršenju te odluke samo zbog 
toga, što smo vezani budžetom. Mi smo tražili tu be- 
neficiju samo za jeđliu godinu. 

Predsednik Miša Trifunović: Xov član 117. o) 
slavljaiin na glasanje ovako redigovan u s kciji. Ko 
je za to, da so primi, neka izvoli sedati, ko je protiv, 
neka izvoli ustati. (Veciiia sedi.) Oibjavljujem, da 
je čl.   HV. e) ipnmljen. 

Prelazimo na novi elan   llT. ž.   Ima reč ir. <lr 
Svetislav Pppović. 

Dr. Svetislav Popović: Ja sam kod rasprava ra- 
nijih članova upozorio na to, da imade odredaba u 
ovome zakonu o Državnoj НфоЈекаптј Banci,' koje 
su skrojeno za ono područje, gdo važi gradjanski za- 
kon za Kraljevinu Srbiju. To su članovi 16., IT. i 22. 
Ja bih želoo, da se kaže-, da će se članovi 10., 17. i 22. 
analogno primen jivali. To su oni članovi, дч1е ge kaže 
da Пе može biti bez tapije dobljen zajam. 

Izveetilae <lr. Ninko Perić: To  je ušlo ovde. 
Dri Svetislav Popović: ^Ioj bi predlog glasio 

ovako: »Članovi 1(5., 17. i 22. imaju se п novim obla- 
stima analogno primonjivati zakonodavstvu koje po- 
stoji. 

rzvestilac dr.    Ninko   Perić:  Ja    ovo   primam. 
Ха ovome mostu kad je reč o ovim izvršenjima 
ima meeta da se unese predlog p. Ministra Trgovine. 
Član 117. I. to nije prvobitni predlog, o kome so vo- 
dila diskusija, nego član, koji so odnosi na Čl. 63. z i- 
kon:! o Upravi Fondova, Kako jo riva odredba proši- 
rena na colu teritoriju, onda se pojavila i ova stvar. 
Po Zakonu o Upravi Fondova mogla je Uprava Fon- 
dova, bod nas u Srbiji naplatiti Svoja potraživanja 
preko svoga izaslanika po iiirodhodnoj sudskoj iz- 
vršnoj prosmli. 1\а<1 do'biie izvrsnu presudu, imć'gla 
je Uprava Fondova da izvrši prodaju. U posrledu 
na taj čl. o.'i. postojao je predlog ^r. Ministra Trgo- 
vine, da se on kao takav ne рптопјпјо na nove kra- 
jeve zbop topa. što imaju urodieno sudstvo, izvršne 
Organe i želi seda to ostane. Kod nas u Srbiji 1 Crnoj 
Gori izvršuju najvećim dolom presude policijske 
vlasti. 

Taj predlog g. Ministra Trgvine plaši ovako: 
»Odredbe   čl.   53    zakona   O   Državnoj   Hipotobarnoj 

Hanei imaju obaveznu snagu samo za dosadašnju 
Kraljevinu Srbiju, Crnu Ćoru i Vojvodinu. U ostalim 
pokrajinama hipotekama potraživanja Državne Hi- 
ipotekarne Banke uživaju pravo prvenstva i necd- 
ložne naplate administrativnim putem tako, da je 
Državna llipotokarna Banka ovlašćena, da dospela 
plaćanja izvrši ogzekutivnim putem preko nadležnih 
vlasti«. 

Ja bih molio, da izbrišemo Vojvodinu, pošto u 
Vojvodini imaju organe izvršno sudsko vlasti. (M. 
Rajčević: Ima ih i u Crnoj Ćori.) 

Nastas Petrović: ] kod nas izvršuju presude 
sudske vlasti. 

CzvestilaC dr. Ninko Perić: li  vi )m  dol u   iz- 
vršuju, ali no u najvećem dolu. 

Predsednik  Miša Trifunović:   Ima  roč gospodin 
.M. Vujičić. 

Milorad Vujičić: Gospodo, ja ne bih bio za to, 
da PO primi ovaj predlog sa ovih razloga. Isto tako 
kao što u Srbiji imaju izvršne \dasti, koje izvršuju 
izvršne presude, to je isto j u ostalim krajevima, kao 
što je U Bosni. Vojvodini i t. d. Kad je napravljen 
ovde izuzetak, da Uprava Fondova kao samostalno 
telo može imati izvršne organe, koji samo po izvr- 
šnim presudama mogu da izvršuju naplato, onda ja 
no vidim nikakav razlog, da mi, kad radimo na izje- 
dnačenju zakonodavstva, pravimo razliko izmedju 
Srbiji1 i Crne Gore i drugih krajeva. D svima kraje- 
vima imaju izvršne vlasti, ali ovde Uprava Fondova 
ima svoje izvršno organe, koji ništa dalje ne idu nego 
što idu redovni izvršni organi, koje pojedini zakoni 
predvidjaju. Nema, nikakve potrebe da tu pravimo 
jodnu razliku. Treba da stoji Jedna odredba, koja 
važi za colu zemlju. Naš'je zadatak da izjednačimo 
zakonodavstvo u  tuđoj našoj državi. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima roč gospodin 
Nastas Petrović. 

Nastas Petrović: Gospodo, ja no razumem ovaj 
predlog, bar no vidim njegove motive, jer ih nije 
niko kazao. Uprava Fondova je imala jednu speoi- 
jalnu privilegiju u pogledu izvršenja i ta privilegija 
se pokazala na praksi kao odlična, jer kad se dobije 
izvršna presuda, njen organ ido i izvrši tu prosudu 
po jednom kratkom postupku. Zašto će sad ovo izdva- 
janji« izvesne teritprije g. Ministar nam nije objasnio. 
I neka nam on to najpro objasni, jer ja ne vidim raz- 
loga, l'opšte ako hoćemo od Državne TTipotobarne 
Banke, da ona sve svojo naplate brzim putem dobije, 
onda ne smemo pristati, da se pravi izuzetak. Njoj 
moramo ostaviti što je ona do sada imala, a to je, 
da ostane izvršonjo u njenim rukama. Jer ma ko u 
Bosni i Hrvatskoj i t. d. vrši naplatu, ipak brzina na- 
plato iz raznih uzroka ne može biti onakva kao što 
može biti, kad organi uprave fondova tu naplatu iz- 
vršuju. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima roč gospodin 
Ministar Trgbvine i Industrije. 

Ministar Trgovine i Industrijo dr. Mehmed 
Spalio: Gospodo, ja sam bio načelno protivan, da se 
ovaj privilog da Državnoj Ilipotekarnoj Banci. Bio 
sam načelno protivan, <Ia se da mogućnost poverc- 
niku, da izvršuje sam .sudsko presude, jer i kad izvr- 
šuje može doći do spora sto se ima da izvrši, i t. d, 1 
ja sam imao namoru, da ovo ne važi i za Srbiju i 
zbop -topa sam podnoo predlog, da izvršenje prosudo 
po traženju Državno EEipotekame Banko obavljaju 
redovni državni organi, koji i inače izvršuju sudske 
presude. Ali mi jo onda rečeno od strane Uprave Fon- 
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dova, da bi to naišlo na teškoće, jer u Srbiji nemanu) 
svuda izvršnih organa i ja sam kazno, da kod nas 
tamo ima tih organa dovoljno i da mi nemamo raz- 
loga, <la zbog oskudice srpskib izvršnih organa či- 
nimo izuzetke, koji mogu u pojedinim slučajevima 
4pV€6ti <io posledica sa kojih ne idu uporedoni ni 
Uprava Fondova ni dobro shvaćeni državni interesi. 
To je razlog sa kojeg ■sam ja ovu razliku pravio. Meni 
bi bilo simpatično, da se to izjednači, ali u dobrom 
smislu da zavedenm, da sudski izvrsni organi izvršuju 
ove presude pp traženju Uprave Fondova. Ja sam na- 
čelno protiv toga da taj privileg odnosno svojih po- 
sebnih izvršnih organa ima poverenik, pa makar to 
bila i Uprava Fondova. 

[zveetilać dr. Niuko Peric: Ja primam ovaj 
predlog g. Ministra Trgovine i molim Odbor, da 
prvo o njemu glasa i ako on bude primljen, ja bih 
onda dao definitivnu redakciju ovoga člana, jer ima 
onda ova druga alineja ovoga člana da otpadne. Mo- 
lim, da  glasamo  0   predlogu  g.   Ministra,   pa   ĆU   onda 
dati'definitivnu redakciju. Ministar je pristao, da se 
ovde izbriše Oma Gora i Vojvodina, (''uje se; Da 
glasamo za  svaku   pokrajinu!) 

Predsednik Miša Trifunovic: Stavljam na gla- 
sanje predlog g. Ministra Trgovine, koji prima g. 
izvestilac. Ko je za to, da se taj predlog primi izvo- 
lieo sedeti, в ko je' protiv neka digne raku. (Većina 
sedi.)   Objavljujem, da  je  predlog  primljen. 

[zvestilac dr, Niuko Peric: Pošto je predlog g. 
Ministra Trgovine primljen, ja molim Odbor, da 2. 
alineju izbriše, јвГ se tu go\dri O proširenju našeg 
gradjnnskog postupka na ćelu teritoriju. Ta alineja 
treba da se izbriše i na mesto te alineje dolazi predlog 
g. Minietra i tako bi glasio član ovaj U oelini bez 
druge alineje. Dakle otpada ovo: »Isto tako stupaju 
na snagu sve odredbe i glava 18. gradjanekog sudskog 
postupka«. Ono dalje ostaje  kako .'e^te. 

Predsednik Miša Trifunovic: Ima reč gospodin 
Popovič. 

Dr. Svetislav Popović: D poslednjem čl. 117. ž) 
pi'edvid jeno je, da se zajmuvi daju i na osnovu is- 
prava, koje se kao dokazi o pravu vlasništva izdaju 
na osnovu gruntovnih knjiga i kata Iralnih poeedov- 
nih listova, koji i dalje važe u novim oblastima. 
Osmn, tih knjiga, gospodo, ima i drugih kiriga i nnda 
bi trebalo ovde da se kaže, da se zajmovi daju i na 0S- 
novn katastralnih poeedovnih listova. (Nastai Petro- 
vič: Mi več dajemo!) I onda tome stavu ima da se 
doda još rečenica »i katastralnih posedovnih listova, 
koji 1 dalje važe u ovim oblastima«. 

Izvestilac đr. Ninko Perić: Ja primam ovaj 
predlog,  pošto se  suština   ne   menja. 

Predsednik Miša Trifunovic: Stavljam na gla- 
sanje čl. 117. t. sa predlogom g. ministra i sa ovom 
dopunom, koju je primio g. izvestilac.   Ko  je za  to, da 
se taj član primi tako neka izvoli sedeti, a ko je pro- 
tiv neka digne i nkn. (Većina srdi.) Objavljujem, 
da je čl. 117. ž. primljen. 

Nu redu je novi član 117. /.) Ko je za to, da se 
ovaj člati piimi kako ga je redigovala sekcija neka iz- 
vadi Sedeti, a ko je protiv neka ustane. (Večina >-e h.l 
Objavljujem, da je član primljen. Sada je na redu čl, 
117. i. 

Dr. Slavko Šećerov: Ovale se kaže, da Izbor 
Uprave Fondova stupa »odmah« na snaga. To »od- 
mah« može biti i godinu dana. ! zato je bolje da se 
kaže: »U  roku od - meseca«. 

Izvestilac dr. Ninko Perić: Ja primam ovo. 

Referent Uprava Fondova dr. Arum Alkalaj: 
Ali s tim du stara Uprava Fondova vrši dužnost, dok 
se  ne  razivši.   (Guje se:  To -e samo  pO sebi   razume.) 

Nastas Petrovič:  Molim za reč radi objašnjenja. 

Predsednik Miša Trifunovic:  Izvolite. 
Nastas Petrovič: Procedura je bila takva da su 

i/ odbora ispadala dva po dva člana tako, da se 
upravni odbor obnavljao  posle 4. godine.   Hočete  li  vi 
sada da ovo vazi za ceo upravni odbor? 

Dr.  Slavko Šećerov:   (Teka   se   kaže onda   iz'bor 
celog upravnog odbora. (Čuje se: Tako je!) 

Predsednik Miša Trifunovic: Stavljam na gla- 
sanje čl. 117. i. kako je ovde objašnjen i kako je to 
objašnjenje primio g. Izvestilac. Ko je za to, da se 
on tako primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka 
digne ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, da je ovaj 
Član  primljen. 

Vojislav Lazič: Ja predlažem nov član ispred 
poslednjeg člana, koji da glasi: »Zemljoradničke za- 
druge i njihovi savezi i privredna udruženja ima ja 
prvenstvo od ostalih privatnih preduzeća« — čl. 29. 
Ustava. (Nastas Petrovič: Pa vi onda hoćete agrarnu 
banku!) Ja sam hteo samo sa nekoliko reči da obra- 
zložim ovaj predlog. 01. -!•. Ustava predvidja, da se 
ustanovama zemljoradničkim i privrednim ima Izaći 
na susret prvenstveno pred piivalna preduzeća i na- 
slanjajući se na taj član Ustava ja sam ovaj svoj 
predlog podneo. 

Izvestilac dr. Ninko Perić: Ju ovaj predlog ne 
bih lllOgao primiti prvo i/, razloga, što se ,pre sva ga 
ovale obrazuje naročito kredit Za poljoprivredni 
stalež; a drugo iz toga razloga Što smo mi po zah- 
tevu gospode iz zemljoradničke stranke imeli u po- 
slove Uprave Fondova i to da ona njima daje zaj- 
move, i kad bismo još sada kazali, da oni imaju 
prvenstvo, onda bi njihove zelje bile tolike da bi 
Uprava Fondova samo za njih i figurirala. Medju- 
tiin,  c lj   Uprave   Fondova   nije  samo  to. 

Vojislav Lazič: Neka g. izvestilac ima na umu 
to, da je istorijat ustanove uprave fondova zemljo- 
radničkog porekla, da je ona postala ličnim nov- 
cem a većinom seljačkih pupila i fondova, i onda ja 
sa pravom zahtevam, da se ovaj član primi. Medju- 
tim vi boćete ovu sirotinjsku ustanovu stvor mi 
sirotinjskim novcem da upotrebite za banačke i tr- 
govačke ciljeve. 

Predsednik Miša Trifunovic: (1. izvestilac ne 
prima ovaj predlog, ali kako je ovo novi predlog ja 
ĆU   ga   staviti   na   glasanje.   Ko   je   za   to,   da   se   ovaj 
predlog g. Lazića kao nov član primi, neka izvoli 
sedeti, a ko ja iprot'v neka izve'i dići ruku. (Nastas 
Petrovič: Prima li g. ministar to?) \e moži te vi 
naterati g. ministra, da se O tone izjasni. (Nastas 
Petrovič: /nanio, ali g. minVtar treba da S.? iz- 
jasni.) Stavljam, gospodo, na idasanjc. Ko je za to. 
da se predlog g, l.aziča primi u ka izvoli sedeti, a 
ko je protiv neka izveli dići ruku. (Većina diže 
ruku.) Većina je, gospodo, protiv i predlog g. l.a- 
zića je prepao. (Vojislav Uazič: Nije većina protiv. 
Ju molim poimenično glasanje.) Gospodo, ja sam 
kao predsednik presudio. Ja vam ne I ih krive uči- 
nio   i  ja   sam  'presudio,  da   je   većina   protivna. 

Na   redu  je  čl.   117.   j).   Ima   reč  g.   iz.vestilac. 

[zvestilac dr. Ninko Perić;  Pošto je, gospodo, 
ovo   pi slednji   član,   to   pre   njega   dolazi    predlog   g. 
Ministra Trgovine o kome je bilo malo više debate 
ušici nesporazuma. On glasi: »Odredbe čl. 5. tač. 
1.  i   2.  ovoga   Zakona   imaju   obaveznu   snagu   za   do 
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sadanju   Kraljevinu  Srhiju, Crnu  (lom i  Vojvodiiiu, l'rcdscdnik   Miša  Trifunovic:   Ima  reč  dr.   Cu- 
ali i diruge pokrajine imaju рагата koristiti se* ovim brovic. 
određJbama. '      ' "''^  Pav'e  Gubrović:   Predlog  g.   Ministra   po 

Fo  ieteku  б    gođinfa    od    dana    okarodovanja momr  ndsl.jon.ju   ni.j,-  opravdan    Svaki   /avodposma- 
ovogalaakona a natpredlo« Ministarstva Trgovine i ^1" ^ ekonomskog i fmansijekog gledišta^као sto 
Industrijo  biće rešeno  pitanje o  važenju  odredaba jeovajaavod   l pravo   Fondova  odnosno   Državni 
61. 5. tač,  \.\ ±i za ostalo pokrajino«. Erpotekarna  Banka za ćelu zemlju  može dcxbro da 

,.,.,. ,, i funkcionise   i   da   koristi    narodu   samo   onda,      ako Ла   niishm,  da    IO   potrolmo   da   o    ovomo    dam ,     . . -t ■■ •     i.     i     i ....    .     ,.       .  ■ , -i -i Imdo  raspolagao sa  -to  većim  sumama   i  ako bude objašnjenje. Prva . dru^a tacka govor .upilnoiu m Ј^ ^   osi     a ((,   sum _ da   пјт|а   mo/(, 
novou,   o   opstinskom    sr. skom,    ork vonom   i     mana- fmik(.i(iui<at ■  i   „   ;,lom(,u(,u,  k:l(|   je  potrebno,  da   na- 
..irskom novcu   :  0  novou <lruoih  korporacija.   1 osto ^ ^ ^^   M.d jutim 'ako se  na  ovaj  na- 
sl"0  ,,ll   l"1'11'   l1 l

,om,■  l,0-l,(,<lu  tefoce da^PUf1111 (.m. kao gtb predlaže g.  .Ministar, ovo postavi, onda 
novac  sada  od   lodanpul   prela/,   u   1   pravu   kondova. ^.    ^    ^    ^u.aju   o«fl    ,,;   ot(,k;in|a    ,1;mka    уаШа 
jer je novac plasiran 11 nepokretna  imanja i posto gamo  ^  SvW]--rvmi   ,;,„.„   ]   Vojvodinu,   a   novi 
b,   tO  ./vršilo   poremećaj   .   ima,.  Štetne (posledice,   mi ^^.   .^,.  ^.   da   ^   ^^   isk(„::A ■„ ju<   ,,„,.    ,,„.. 
smo zbog toga ostavili rok od 10 godina, da se no- ^utkn i|(, 1п 1и]; (ll,.IV(>zm da u пји ulažu svoi(, кџ. 
vao može ulagati, gde je i do sada ulagan i dali emo       itale _|a oV(|(, vi(|lm 1и. <a|||(l (.k(in(,msku gtetUi V(,(-. 
pravo, da ti zavodi jos dve godme primaju novac na j   -^   ^faju,  koju   neću   ovde  ovako  đemonstra- 
ćuvanje i tek,u roku рм1е dve godine dana da ee taj ti^0 da   ,„„;,;„],,ц,'.  Onaj   koji  hoće da  se  koristi 
novac ima da  pošalje  1 (pravi   bondova.  b^toga bili jw|nim ./avo(i(1,li; ma к,,)/,.,..,;. (m bio, treba da ima 
ja molio, da g.  ^inistar povuče  svoj  predlog  i  da ■ obavezu рГегаа t(lm z.;V(Hiu. Obaveze su samo onda 
ga  Odhor ne primi. ^ ^ obaveze,   ako   se   sa   ravnom    morom    ula/i   u   osnove 

l'redsednik   Miša  Trifunovic:   Ima   reč   Ljuba finaneijske   funkcije,    Ггета   tome   onaj,   g&apodo, 
Jovanović. koji   zastupa šir(;k','  narodne 'mase,   no  treba   <lii   se 

Ljuba Jovanović: Doavolite mi, gospodo, da i vara, da ('■emo mi koristiti -irokim narodnim ma- 
ja   kažem   nekoliki)   reći.   Ла   sani   OSCtic   i   N'idim,  <la sama.   ako   se   mi   osKdiodinm   ovo   l'prave   Fondova, 
ovde   ima   izveenog   neslaganja.   Može   biti   da   ima pa  onda  rje budemo u  mogućnosti da izadjemc  na- 
jedna mora i opravdana za bojazan. Sto se tiče na- rodu na sustet. Mi baš oskudevamo u tome Sto ne- 
glog prelaza i menjanja doeadanjih  navika i  postu mamo đobrib osnova ekonomskih, koje bi mogle da 
paka,   koji   su    vladali   u    pojedinim    delovima    naše ( gUĆe narodu da dolazi do što boljeg  i jaćeg kre- 
Kraljevine, da se te nagle pramene centreliSu upu- (lita. \-i u Nemačkoj imate organizacije na'osnovi 
ćivanjera svih predvidjenib priboda i kapitala na ulož nih kredita i ko poznaje te organizacije, koje 
čuva.nje i rukovanje Ispravi Fondova. Ja kao Sto su pre rata u nekom pogledu m-mačku kulturu pre- 
mnogo što Sta dfugd razumem i to. Ali u ieto vreme porodile, taj će znati, da je tamo lulo iproko 1170 
meni   se   čini,  da.  g.   Ministar   ide dalje   no   što   bi   s/ organizacija,  koje su   podignute   na  osnovu   hipoteka. 
mogao naći ipravi ra'ziog. Baš smo »ovde čuli i evi smo Država   je   svima    sredstvima   favorizirala    takovo 
м   složili, da nema ozbiljnog razloga zašto bi se Voj- ustanove,   kako  bi   narod   sam   došae do   što   boljega 
vođina  izuzimala  od   priinena ovih  odredaba  i  s  toga, kr,  lita.   Kal   gospoda   ovde   sada   iznose   jedan   pred- 
goapodo, nema razloga, da so to čini  i za neke druge log, koji  može da te kapitale dekoncent riše. ja  onda 
krajeve.  Ja  ĆU  sa  svoje  strane  priznati, da   razumom nalazim  da   tome   treba   stati   na   put   u   interesu   na- 
1 onu težnju, koja če'da očuva statua quo u koliko rodnog kredita i u interesu lakšeg dolaženja do kre- 
se  tiče    vakufskih    imanja    u    Bosni   i    Hercegovini. dita   za   narodne   mase   i   održanja   tako   reći   našeg 
Vama je poznato, da je to pitanja o vakufskim ima- osnovnog/ekonomskog  fundamenta. Zato ja  molim, 
njhna   i   kapitalu   l.ilo' na   izvosan   način   do   sa da   re- da  se  ovaj   predlolg g.   Ministra  odliaci   kao  neuniesaii 
gulisano. I  kako je to pitanje finansijske prirode u i da se u isto vreme ova Sipotekama banka raspro- 
isto vreme i u vezi sa religioznim osećajinia, ja sam etre na ćelu zemlju. 
mišljenja da  to  no  lomimo   preko  kolona.   Pravoga Predsednik   Miša  Trifunovic:   ima  peo  g.   Ш- 
razloga  za  to nemamo  i  da  ostane  status qUO.   A   to n'star Trgovine  i   Industriji'. 
hi  ostalo  i  za   pupilne  mase  n   Hosni   i   li. rceiiovini Ministar   Trgovine   i    Imlustrijc   dr.    Mehmed 
za   koje   postoje  propisi.   (Nastas Petrovič:   Onda   to Spalio:  Ja   bih   hteo da   kažem glavne   razloge,  koji 
treba da važi i za Slovenapku.) 0-.  Nastas  Petrovič su me potakli da stavim svoj prilog, da je prinudna 
mi dtfbacuje, da bi to trebalo učiniti  i Slovencima, mora, a takva je prirodna mora i obligatno polaiga 
Ja sam so, gospodo, u  tome pogledu  obaveštavao i nje novca  pupila, opštfnskih, sreskih, crkvenih, va- 
ohavešten  c-am   ovako,  da   je   to   pitanje   pretresano   u kufskib   i  t.    1.   izazvala   izvesno   neraspoloženje  u   no- 
sokedji   i   u   samom   odhoru   i   da   je   postignut  spora- \im  krajevima.   1   ako  smo  uvereni, da   Državna   lli- 
zum, da  ostavimo duži   rok,  da  se  to  pitanje   u  Slo- poti-karna  hanka  imade jedan  \ rio  \ažan  ekonomski 
venačkoj  na   praksi   izvede  i da je ostavio  takodji- zadatak, ja   smatram, da   mi ne   treba   jednu   tako 
status   (pio i   pošto   je   za   Slovonačku   već   predvi- važnu drža\nu    ustanovu   u    novini   krajevima   da 
djeno  da   bismo   imali   to   predvidjeno   i   za   Bosnu   i kom'promitujcmo,   a   mi   je   kompromitnjemo,   ako   sa 
Hercegovinu.   1   mi   smo   svi   bili   svedoci   da   gospoda njom   vežemo   ma   kakve- prinudne   mere.    Kad   se   ta 
poslanici iz Bosne i  Hercegovine na tome baš i na- državna ustanova upozna i uživi tamo u novim kra- 
Stojf.   /ato   l>ih   ja   predložio   ovo:   »Odredba   cl.   5. jevima, ja   sam    uveren,   da   če   onda  i   tu  u   novim 
tačke   1.   i   -2.  OVOga   zakona   ne   odnosi   se   na   pnpilni krajevima   sav   narod   tražiti,   da   se   ovaj   novac  daje. 
kapital,   na    kapital   i    prihod    vakufskih    imanja    n |   baš  sa   toga   razloga  ja   ne   bih   litco,  da   prinudna 
Hosni   i   Hercegovini«.   (Uuje   se:   To  je   izuzetak.) mora na ebligatan ulog novca u Ilipotekarnu Banku 
Ja  sam, gospodo,  kao čc.vek   koji  sam   predavao gra- odmah  tamo važi,  nego da se to (pitanje r.šl  posle 5 
matiku   i   za   ovaj   izuzetak   nalazim   u   zemlji   ovako ncidina,  kal   narod  stekne više  iskustva  0 blagotvor- 
raznoliku prosloet. nora delovanju ove važne državne ustanove. Eto to 
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je, gospodo, najveći razlog zbog којед sam .stavio 
ovaj predlog. Kao što rekoh, tu nemamo posla sa 
nekakvom1 jednakošcu, već saru ja to nfinio zato, što 
oara želeo, <la se n'ajpre ova ustanova upozna tamo. 
pa da se onda pristupi ovim pivrodnim  merama, koj" 
su se ovile pokazale tako dobre. 

Ppedeednik    Miša   Trifunović:     Ima    ree    g. 
Gjonovid: 

Jovan Gjonović: Molim \ras samo za nekoliko 
reći povodom predloga ix-  Ljube Jovanovića. 

U koliko ja znam, izuzimanje da se odmali 
odredbe predvidjene ovim zakonom ne primenjujn 
na cehi zemlju, nego da OHtanu izvesni rokovi, — 
to se ne odnosi samo na Sloveniju nego važi za sve 
krajev;- naše zemlje, koji su van starih granica »Sr- 
bije i Crne Gore. To je prvo. Ovo je izuzetak u neku 
ruku oipšti. Л izuzetak, kako ga predlaže ^r. Jova- 
nović,  ne bi bio  dol ar   i   eelishodan,  jer  ono   što  je 
primljeno, primljeno je za eelu teritoriju, i onda 
nemamo potrebe <la izuzimamo specialno Bosnu. 
Jer. zašto onda da se ne pravi razlika i za Hrvat- 
sku i za Slavoniju i da se i to ne poentira jedno po- 
r.id drugoga? Ла iz tili razloga ne bih bio za to, da 

1 se predlog g. Jovanovića primi. 
Što se tiče predloga g. Mraistrovog, ja bih mo- 

lio g. Ministra, da mi odgovori na ovo pitanje: da 
li g. Spaho минИ, da sve ostale tačke i čl. 5. važe za 
eelu teritoriju, a -samo tačka 1. i 2. <la ne važe? 
Лко boco da sve ostale tačke važe. onda znači, da se 
pokrajine izuzimaju, da daju novac, a da mogu da 
;,ra primaju. To bi bilo, gospodo, nelogično. Vi ste 
prisilili, goepedo, narod u Srbiji i Crnoj Gori da 
obavezno daju Hip, Banci pnpilni i drugi novac, 
•dok, im (ljutim, zajmove bi, na ovaj način, imali da 
d Je svi. E to bi, gospođo, bilo vrlo nezgodno. Mi od 
toga nećemo da ■pravimo veliko političko i krupno 
ekonomsko pitanje, ali mi moramo t.žiti da se nj:- 
dinačimo. Abo hočemo, da imamo podjednako bene- 
ficije, moramo vuči pod-jelduako i |tur t"; i samo 
ako nosim;) jednake terete, možemo imati i bene- 
ficije. 

Ako nećete da naredite, da evi prinudno ulažu 
u Upravu Fondova, onda lepo; ostavite da l'prava 
Fondova bude zavod, koji će važiti samo za Srbiju 
i Ornu (ioru,ipa neka funkcioniee kao što je i do sa la 
bilo. БИо bi vrlo nezgodno, da i drugi uzimaju 'zaj- 
,niove iz Oprave Fondova, a ne ulažu ništa. Ako se 
ne slažete s tim, da ona važi za celli zemlju i za sve 
podjednako, onda lepo ostavite je samo nama, pa 
ćemo mi nositi i terete i od nje vuči beneficije. Ali, 
mi da dajemo, a Vi ^vi drugi da ne delite terete ea 
nama, a da ipak uživate beneficije, — ja to nikako ne 
mogu primiti; Bolje onda da ta ustanova ostane pot- 
puno uža naša. 

Predsednik Miša Trifunović: Ima гес gospodin 
Hohnjec. 

Dr. Josip Hohnjec: Gospodo, naše je stanovište, 
da za taii novac pupilni, crkveni i t. d., ostane sve 
onako kake smo mi tražili u našem programu kod sa- 
mouprava. Nalazeći i verujući da će članovi Zemljo- 
radničkćg Kluba prići našem stanovištu, ja se pridru- 
žujem predlogu p. Ministra i tražim istu stvar, da 
ono što važi za Bosnu i Hercegovinu važi i za Slove 
.чiju i Hrvatsku i tražim, da onaj rok od 10 до- 
dina koji važi za Hrvatsku da on važi i za Sloveniju, 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Ministar Trgovine i Industrije. 

Ministar Trgovine i Industrije dr. Mehmed 
Spalio: I loču da odgovorim na reči g. Ojonoviča, da 
odredbe o davanju zajmova nieu prinudne. Odredbe 
0 lilogu novca niha prinudne i to je razlika izmedju 
jedne i druge odredbe čl. 5. (Ouje se: Jesu prinudne 
i jedna i druga'!) 0 davanju zajmova rešava Oprava 
FondoVa. (Naštas Petrovič: l'o rilu prijave po za- 
konu.) 

Što se tiče primedbe p. Ilohnjeca, moram da 
konstatujem da je moj predlop opšte prirode i da se 
ne tiče samo Bbsnfe i Hercegovine. 

Izvestilac dr. Ninko Perić: Posto smo pri kraju 
ovoga zakona, meni izgleda da možemo poetici ^P'- 
razum tako, i g. Ministar pristane na novu redakciju 
a i p. Jovanovič da izmeni svoj predlog i mi bismo 
onda postigli ovu stvar, ako hoćemo da uložimo dobni 
volju. Mi smo saglasni sa tim, i regulisali biemo u 
prethodnom članu, da se mogu 'pupilni novci u no- 
vim oblastima još za dve godine ulagati u ustanove u 
koje su do sada ulauani. Ako bi sad Odbor primio, 
da te godine povisimo na 5, onda g. Ministar odustaje 
od ulaganja za pupilni novac. Razlog leži u tome. šio 
smo mi ostavili Itt godina za likvidaciju primanja uloga 
i mi onda možemo dozvoliti 5 godina. D sekciji je bila 
proizvoljna cifra i mogu da kažem, da sam ja pred- 
ložio 10 godina, jer su oetali predloži plašili za mnogo 
manje. I kad smo ostavili 10 godina za likvidaciju, 
onda treba da ostane još б godina d;i se mogu primati 
pupilni novci, a posle Ki godina treba i taj novac da 
ко položi. Na tome g. Ministar ne treba praviti pi- 
tanje 0 pupiliiom bovCU, a тоцао bi se primiti ipred- 
log |g. Jovanovića, koji bi ostao -amo za vakufska 
.imanja. Ovo se odnosi na sve oblasti, jer se gore 
kaže. da produženje na б godina važi za sve oblasti. 

Član 117. z) glasi ovako: »Zavodi i Oetanovfeiz 
novih oblasti, koji tm do donošenja ovoga Zakona pri- 
male novac, dužne sn u roku od 10 godina položiti 
novac llipotekarnoj Državnoj Banci, a novi ulozi 
mpgu se primati jos u .roku od 2 godine«, pa da met- 
nemo »u roku od б godina«, onda će se odnositi nn 
eelu zemlju. Ako se Odbor slaže s tim. da PC vratimo 
na redakciju člana 117. z.. u tom flucaju Ministar ne 
pravi pitanje pupilnopa novca za Bosnu i Hercego- 
vinu. (Jedan glae: A Sta je sa vakufima?) Za va- 
kufska  dobra   postoji   predlog  g.   Jovanovića,   koji 
glasi: »Odredbe člana 5. tačke 1. i 11. ne odnose PC 
na kapitale tih vakufskih imanja u Bosni i Hercego- 
vini«. Ja ovaj predlog g. Jovanovića primam. 

Vojislav Lazic: Posle izjave g. Ministra Inln 
strije i Trgovine ja ne mogu da primim njegov pred- 
log zato, &t6 on ide Čisto sa računom takvim, da Bosna 
i Hercegovina ne budu dužne ulagati svoj novac u 
ovaj zavod llipotekarne Državne Banke.ali ipak da 
se mogu koristiti time. Gospodo, nekako bi nezgodno 
bilo; to, da Tieko ne ulaže ali da se tndjim ulogom 
koristi. G. Ministar kaže: pa nije prinudno davanje 
zajmova. A]\ kad se obrati neko iz druge pokrajine. 
onda da ne bi učinili uvredu toj oblaeti ili nekom 
licu iste oblasti, da ne bi stvorilo tu jedno neraspo- 
loženje prema našem narodnom jedinstvu, neće imati 
kuraži da ga odbije, zato sto zakonom nije isklju- 
čen, a on če s pravom da traži i kazaće: ja zakonom 
nisam isključen i morate onda da mu date. 

Druga stvar, gospođo- Mi ovde biramo Upravni 
Odbor za ovu mtanovu iz cele zemlje i samim tim. 
što biramo Upravni Odbor iz cele zemlje, zagaranto 
vano je pravo i ostalim pokrajinama da mogu dobiti 
ovde zajmove. Ja ne mislim ni to, da mi treba nekoga 
da  prinudimo nasilno, da ulaže u ovaj zavod, ali  isto 
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tako ne treba pristati na to, da oni koji пс ulažu ko- 
riste ве bvoin ustanovom. Prema tome ja i pošlo Iz- 
jave g.   .Ministra ostajem ipri  tome.  da  sam   protivan 
njegovome predlogu. Ima da bude čisto i jasno. Ko 
ulaže ima da se koristi, a kd ne nla/.c, nema da se 
koristi. 

Što so tiče vakufa i uloga u JJosni, koji je 
predlog učinio gospodin Jovauovič, ja ne mogu da 
ве složim ni s tim [predlogom. Metni izgleda evo za 
Boenu i .Hercegovinu, po predlogu naše liračo Musli- 
mana, da onda kad se delilo na dblasti ne može da se 
deli ni jedan njihov dco, a sada njihovi novci no 
mogu da se ulažu u jedan opSti 'zavod. Ja ne ra- 
zumem taj sporazum, a ako smo jedna država, treba 
da budemo jedna država sa jednini punim pove- 
renjeni. 

Л ako bi so želelo, da se više liipotekarnih za- 
voda osnuju to bi bila druga stvar, ali ne na ovakav 
način kao što misli gospodin ..Ministar da zabrani 
uloge u jedan opSti zavod, ali da se ipak tim zavodom 
koriste. 

Ljuba Jovanović: Gospodo, dopustite mi da 
objasnim sa nekoliko reči moj predlog. Ja sam 
u govoru svome spomonuo reč centralizam i bteo 
sam time da opomenem gospodu članove ovoga Od- 
bora na ono nepoverenje ка kojim se i/ nekih kra- 
jeva gleda na neke  ustanove u našoj  prestoniei.  Go 
spodin   predgovbmik   Lazić govori  o  poverenju,  o 
tome kako treba da se izjednačimo i ako smo svi 
jednaki. E, gospodo, treba ali pre svega to da ido 
postupno i treba da budemo dosledni. Kad je sinoć 
jedan od gospode poslanika predložio, da so plate i 
prihodi verskih poglavara muslimanskih, izjednače 
sa pravoslavnim; onda niste primili: pa onda sa 
ovim izjednačenjem plata u krunama i dinarima VI 
dobro znate kako je išlo. Treba, gospodo, polaziti i 
od  sebe.   Dakle,   uembjte   to   zaboraviti. 

Imajmo, gospodo, na umu, da |se poverenje 
mora postupno stvarati, mora не stvarati delima, a 
ovde   vidite  gospodin   Lazić   govori    sa   razlogom     0 
tome poverenju, ali ja ću da mu navedem jedan 
primer   nepoverenja.   Vidite,   gospodin   Lazić   kad 
govori n ime seljaka, on iskazuje svoje nepoverenje 
prema   Opravi   Fondova   i   kaže   ona    neće    pravilno 
deliti i zato traži, da najpre daje seljacima, dakle, 
on traži da ве novac prvenstveno daje seljačkim 
organizacijama, a vidite ovde vi ne tražite nikakve 
aarant.ije da će biti   podje lnako za celokiipnu zemlju 
rasporedjen novac iz  Uprave  Fondova. Tih  garan- 
tija nema i ja ću Vam slobodno kazati ne treba ih 
ni tražiti. Ja Vam samo govorim, da smo mi još 
po svojoj evesti daleko od toga, da smo sve svoje 
iihterese pomešali i da gledamo da ne ističemo po- 
sebne interese. 

Ali ovde na §ta se sveo moj predlog po izjavi 
o pnpilnom novcu, koji je izneo gospodin izvestilac 
.._ predlog se sveo na vakufska imanja. Ima jedna 
Stvar, z.bog koje ovo ne treba primiti. Ovde se go- 
vori 0 crkvenim i manastirskim imanjima. Znate vi, 
da ta formula vredja verska osećanja naše braćo 
Muslimana. Oni ne smatraju, da SU to verska i cr- 
kvena imanja. ((!las: To je pogrešno.) Pitanje, da 
li se neko vredja ili ne vredja, nije to kako će neko 
treći ceniti, nego kako on ceni naročito u pogledu 
verskih osećanja. 1 onda nemojte da so zatrčimo, pa 
da вв posle čudite od kud su ljudi nezadovoljni poli- 
tikom naše zemlje. (Milorad Vujičić: Nezadovoljni 
ммо i mi sa članom i:;."). Dstava.) Ja bih, gospodinu 
Vujičićn,   mome   prijatelju   i   ličnom   i   političkom 
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savetovao ovo: Da kad je on nešto nezadovoljan, ne 
traži da i drugi budu nezadovoljni, nego da trpi 
koliko može i da gleda, da se to njegovo nezado- 
voljstva umanji. A mi sada da uradimo nešto, što 
evo vidimo, da će biti nezadovoljno 800.000 ljudi ;i 
našoj zemlji a ne vidimo razloga za to. 

Marko Gjuričić: Predlog gospodina .lovano- 
vića, u koliko se odnosi ha vakufska dobra simpa- 
tičan je. Ja ću glasati za ovaj predlog kad bude 
stavljen ha glasanje, a sad sam samo bteo da kažem 
šta mislim odnosno ovo produženje roka za ula- 
ganje pupilnog novca u Upravu Fondova. Mi stva- 
ramo Гpravu Fondova jednim velikim hipotekarnim 
zavodom, koji treba da pomogne kreditom sve kra- 
jeve iz naše zemlje, a sada oslobodjavamo pojedine 
krajeve od  ulaganja  novca  u   taj  zavod,   i'a da  li  je 
pravo da dužnosti  ne idu  uporedo sa pravima. Ja 
nalazim, da rad Г prave Fondova n tim krajevima 
treba da počne samo onda. kad i oni počnu uplaći- 
vati pupilni novac u nju. Kredit se može davati no 
samo po prijavama, koje su padnete nego i 
žnor-tima,   koje   su   pojedini   krajevi   učinili.   .1 
dlažem, da   Eunkcionisanje  Г prave Fondova 
krajevima  otpočne  onda, kad   oni  počnu  sa 
njem   pupilnoga   novca. 

Dr.   Pavle  Cubrovlć:   Gledište  gospodina   Jo- 
vanovića, kad je ne o vakufima, ima nekog oprav- 
danja, jer doista mi moramo voditi računa 0 verskim 
osećajima naše braće jMnslimana. Ali kad o jednom 
takvom pitanju govorimo mi moramo da merimo 
dva faktora: da li imamo više interesa, da ne vre- 
djamo taj verski osećaj u Bosni i Hercegovini, zadr- 
žavajnće vakufe ovako kao što su danas, i ako narod 
od toga nema nikakve koristi, baš nikakve koristi, 
sto naročito naglašnjem, kao što ni pravoslavni 
narod nema nikakve koristi od velikih manastirskih 
imanja, ili treba prihode od tih vakufskih dobara 
da unesemc u hipotekamu banku i da na taj način 
širokim narodnim masama stvorimo podlogu, da do- 
biju   kredit na podlozi   toga kapitala.   Ja   mislim,  da 
Će   nezadovoljstvo   koje   postoji,   moći   trajati   sa  
dotle, dok narod ne počne dobijati kredit, a čim 
počne da ga dobija, onda će ono odmah prestati. 
Dakle ja stojim na jedn;im gledištu sasvim .suprotnom 
ovom predlogu i pristalica sam opšteg interesa ši- 
rokih masa. Ako hoćete ja vam mogu i ciframa 
dokazati, da vakufi nemaju nikakve ekonomske 
uloge u narodu, nego da imaju samo verski karak- 
ter •— naravno to vam ne mogu dokazati sad odmah, 
nego   bi  mogao  sutra   ili   prekosutra,   pošto   te   cifre 
priberem — a mi hoćemo, da sprovedemo jednu kul- 
turnu ustanovu i učinimo, da ovaj kapital ne bude 
više samo jednoga hodže ili jednoga imama nego da 
postane narodni kapital, da se narod njime može 
koristiti. I ja bih vas molio i ako poštujem verska 
osećanja braće Muslimana, da se jedanput emanci- 
pujemo tih nekulturnih pogleda. To su ne.savremenl 
i nekulturni pogledi, koje moramo većom energijom 
suzbijati, jer u koliko ili mi više budemo tolerirali, u 
toliko ćemo  sve više gubiti n  kulturnom   pogledu. 

Dr, Halilbeg Hrasnica: Na ovo izvodjenje 
..o-polina Gjuričića ne bih imao ništa da primetim 
ni da stavim neki svoj zahtev, ali hoću samo da se 
osvrnem na ove-, što je on kazao,, da je njegova na- 
mera, da se ovaj državni zavod popularišo i proširi 
ulaganje novca iz cele zemlje. Ja nalazim, da se 
ovim kako gospod'n Ojuričić ovu ustanovu zami- 
šlja i kako on predlaže, protiv čega nemam ništa u 
načelu, ne bi toj svrsi udovoljilo. 
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StO se tiče vakufskih imanja, tačno je ono što 
je gospodtĐ Ciiljrović naveo, ali samo /a južnu Sr- 
biju i Sandžak, dok je kod nas stvar sasvim drukčija: 
kod nas ta imanja Пв služe jednom odži ili imamu 
nego služe za 'prosvetne svrhe. (('■ lase.vi.: Ali ne 
Ćete da se taj novac ulaže u ppravu Fondova i na 
šta ga onda trošite.) Mi ga t rosi nm u verske i kul- 
turne -vrhe. Pagleđajte budgete vakufa, pa ćete to 
najholje tamo vidjet'. I kad smo tražili, da ве pro- 
\ide jedinstveno versko uredjeiije i na južnu Sr- 
biju, naša je namera lula, da i tamošnji vakufi po- 
služe ovoj istoj svrsi, a ne đa budu domene poje- 
dinih odža i imama. 

Kao Sto sam kazao već, ja nemam ništa pro- 
tivu izVodjenja gospodina Gjuricica, te i sa naše 
strane može doei ovo ograničenje. 

Nastas Petrovič: Gospodo, ja bih bio prvi pro- 
tivi: toga, kad hi se ovim predlogom išlo ua to, da 
se ma i najmanjim delieem okrnji verska autono- 
mija, koju su dobila naša (braća Muslimani samim 
I'stavom. Ali ja iz svega OVOga, što su kazali, ne 
mogu da vidim, da BO ma i jednim delieem dira u 
tu autonomiju, na i.-toj uozi u tom pogledu smo i mi 
pravoslavni ва svojim crkvenim i manastirskim ka- 
pitalom, kao što hoćemo i njih da stavimo. 1 kod nas 
sve crkve i svi manastiri potpuno samostalno ru- 
kuju svojim prihodima u granicama zakona. Ako 
je potrebno nekom manastiru nešto da napravi pa 
mu treba novac, on donese odluku da napravi to što 
mu tfeba, dodje inžinjer napravi plan i manastir 
piše Upravi Fondova: za taj i taj posao potrebna mi 
je tolika puma потаеа i Uprava Fondova mu tu 
sumu pošalje. Ako treba erkvi, isto tako, pa ee isto 
tako hiti i sa vašim vakufskim dobrima. Mi ne uzi- 
mamo ove kapitale za to. da vani mi kažemo na što 
ćete ih vi trošiti. Kad Fismo ih zato uzimali, onda 
biarmo doista dirali u vašu vensku autonomiju. Ali 
mi to ne tražimo, nego vam samo kažemo, da taj va- 
kufski novac ima da deponujete u l'pravu Fon- 
dova, da se tu hrani : čuva, dok vi sami ne odlučite 
na   Sto   ćete   ih   upotrehiti.   Onoga   momenta,   kad   vi 
to   odlučite,   vama   ga   Uprava    Fondova    izdaje. 
1 zato što Uprava Fondova traži, ona ne čini to iz 
sebičnih razloga nego za to, da i nad tim kapitalom 
Idi garancija državna, da ee ne može zloupotrebiti 
na Sto ne treha i ja pravo da vam kažem ne moiru 
dovoljno da se načudim, da ste vi tome protivni. To 
ide i protiv vaših interesa, jer je valjda i vaš inte- 
res, da se vakufski kapital čuva onako kao što treba, 
da se Čuva od svakih moiručih zloupotrelia. Vi tražite. 
da se izuzmete od obaveze, da ovaj novac ovamo 
uložite i ja to ne razumetm. Ako lu se vama u tom 
pogledu izišlo na susret, onda bi se iz istih razloga 
mogli izuzeti i manastirski, crkveni kai'tali. pa i 
drugi i kad hi svi oni to učinili, onda hipotekarne 
državne banke ne bi ni lulo. Ako hoćemo da iVlemo 
dosledno, onda bi tako trebalo i da bude, da tako 
idemo. Od kuda to da taj teret ulaganja snosimo 
samo mi, a ne i vi. (Cllasovi od strane Muslimana: 
Mi no ćemo ni tražiti zajmove."l Vi ćete tražiti zaj- 
mova i treha da ih tražite. Ali ja pravo da vam 
kažem, ako se primi ovo, što vi hraćo Muslimani 
tražite, onda je nailjepše. da se primi predlop go- 
spodina Fazića: kad ne ćete da dajete novac /a iz 
vesni broj godina, onda pristanite na to da Vam mi 
7a taj broj godina ne dajemo nikakav zajam. Samo 
ja ne vidim razloga tome. apsolutno ne vidim raz- 
loga, vi  niste  tu   prave  razloge  kazali.  To  je  jedno. 

Drugo, goepodo, malo ргс je gospodin Mini- 
star pomenilo ovde, da je ovo prinudna mera i da 
zakonskim   putem   teramo   vakufe,  teramo   pupile da 
moraju da se sliju u Upravu Fondova. Jeste pri- 
nudna mera, ali je prinudna mera i davanje zajma. 
Jedan član Uprave Fondova kaže jasno, da zajmove 
upravni    odbori    moraju    rešavati    po    lirdu    prijave. 
(Dobacivanje od strane  Muslimana:  Besavati, a ue 
davati, može se i odhiti!) (''im se rešava, onda se i 
daje. Kad se jedan Slovenac, haš da predpostavim 
jedan Musliman, javi državnoj hipotekarnoj banci 
i    podnese   sve   što   je   potrebno   podneti,   da     mu     BC 
zajam diF Upravni odbor mora mu dati zajam i to 
PO redu njegove prijave, ako je sve uslove ispunio. 
Pitanje je veličina zajma, ali se on daje ne na 
osnovu mišljenja T'pravnoi; odibora, već na osnovu 
mišljenja   procenioca,   koji   su   tamo   bili.   Nema   ni 
jednog upravnog odbora, koji bi smeo đa  ne daje 
zajam,  jer  bi  time   potražio  zakon. 

Prema tome. ako hoćete da cinil izuzetke sa 
vakufskim dobrima na takav način, da odredite rok 
na   pet godina, onda  neka  taj  rok  važi  i  za  pupile  i 
još za lo godina do krajnjega roka. Usvojite, ali ne 
tražite, da se daju zajmovi (.nima, koji budu zaj- 
move tražili i mirna krajina, mi smo se sporazumeli. 

Predsednik Miša Trifunpvlć: Ima reč gospodin 
dr. Janko Simrak. 

Пг. Janko Šimrak: Ja ćn govoriti ono. Sto je 
spomenuto S nase strane i do sada. .Ta ću biti sklon 
samo da  nešto dometnem. 

Predlog gospodina Ministra Spalio hio je posve 
uniestan   i  on   je doneo  jedan   jak  dokaz  za   njegOVU 
opravdanost. Taj je predlog bio općenit i mi smo u 
ime  Jugoslovenekog   Kluba   izjavili, đ«   ga   prihva- 
tamo u njegovoj eelosti. Gosnddo, vi stvarati« ovde 
jedan srediSni državni zavod, i, kako sam kazao, 
neka se u početku svoga rada ne nrompromituje. llu- 
dite duboko uvereni, ia ovde iskreno gpvcrim, da 
će ova politička pozadina OVOga zavoda njega već 
odmah u početku kompromitovati. Neka nov zavod 
radi u novim krajevima, neka pokaže neku agilnost, 
neka se raširi medju naSim seljaštvom i trgovcima, 
ni ka pokaže neku akciju, pa onda tek time može da 
dokaže pravo opetojanja. 

Goepodo. veli se, neprestano nama: vi hoćete 
zajam iz ovo hipotekarne banke, ali nije tako. Frvo. 
Takvi zajmovi za nas su skupi, a drugo, ja ovde 
izjavljujem, mi  se odričemo tih zajmova. 

Ja sam rekao, predlog gospodina Ministra 
Spahc bio je CpSte naravi i zato se čudim, da je go- 
spodin Ljuba Jovanović počeo taj njegov predlog 
sužavati odnosno specijalizirati. Ja ne znam. koji 
su   motivi   gospodina   Jovanovića,   ali   ćete mi  na 
svaki način dozvoliti <la kažem, da se ta stvar ne 
može načelne, braniti. Ta nemam ništa protiv toga. 
da vakufska imanja ne dodju u državnu hanku, ali 
sa stanovišta i iz istoff razloga ne može niko to bra- 
niti nogo to može biti samo provokacija, izazivanje, 
kad se kaže. da niti katolici niti muslimani imaju 
prava. Ima crkvenog i manastirskog novca i ako se 
stvara predlog izuzetne, za Muslimane, onda ne ra- 
zumem zašto se ne protegne isto tako i na katolike 
i gospoda pravoslavni mocru se izjaviti, ali ja velim. 
da nijo politički mudro i da ne treba sužavati 
predlorr gosnodina Spahe. 

floRpodin Gjonović je posve dobro kazao: ne 
možemo pe u toj stvari složiti, pa neka ostane pr 
starom, neka Uprava Fondova ili Hipotekama 
banka radi kao što je do sada radila, neka deluje u 
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Srbiji  i Crnoj Gori,  Л   vi  hoćete da  najvažnije pi- kao nov član  117. j. Molim gospodina i'zrestioca, 'la 
tanje  ovako ibrzo  prelomimo   preko  kolena   nas   11 pročita taj novi član. 
do  16 ljudi.  Ovo  pitanje ne može se tako 'brzo Je'- [zvestilac  dr.   Ninko   Perić   čita  ponovo   elan 
siti i ja vas molim, <la ga tako ne rešavate. Q4jepc\lii] ц;.   j,   1H)   predlogu  gosjiodina   Ministra  Trgovine   i 
Ljuba  .lovauovie   je   vrlo   lepo   kazao   zašto   stvarati Imlustrije, koji je ranije eit'ran. 
nezadovoljstvo onde, gde ga ne treba stvarati. Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 

Ja   mislim, da  neće biti  suvišno,  ako  se  ovde eanje nov c-,]an  пх. j. po  predlogu goepoJina  Mim- 
obazrem   na  primedbu   gospodina   Sećerova   kad   je stra) ^.а^0 je pročitao gospodin Izvestilac.  Ko je za 
rekao,.pa   mora   hiti   sve   jednako.   Kad   otvorim   dr- to-    da    se    predio«    gospodina    Ministra    Trgovine 
savni  proraeun, ja vnllm <la nismo jednaki, to mora pr'mi.   kako    je   gospodin   izvestilac   pročitao,   -neka 
priznati   i   gospodin   Jovanovie.   Katoliei   dolujaju   u i7v!)li sedeti, a ko je protivan neka digne ruku. (Ve- 
svemn   aešto   više  od  14   milijona    kruna,  a   pravd- {.\nn članova diže  ruku.)   Većina je protiv 'predloga 
Slavna  crkva oko  180 milijona kruna. Ja sam javno gospodina Ministra i  taj  predlog  nije primljen, 
izjavfo, da   nemam    ništa    protiv  toga,   ali   opet   u Sad    imamo   predlog   gospodina    Ljube   Jova- 
Ustavu kaže se, da će se u državnom proračunu davati novica. 
?.a   pojedine  veroispovesti -prema ipotrebama   i iliroju. Izvestilac dr. Ninko Perić:   Predlog gospodina 
(iospcln,  koja  su   bila  u  Sloveniji  kazaće  kako  sve- Ljube  Jovanovića  glasi:  Odredba  ('dana   5.   tačke   !. 
gtenici  gladuju. To će  priznati  i  gospoda Žerjav  i | 2. ne odnosi se na pupilne kapitale, na kapitale i 
Drofenik.    Dozvolite,    gospodo,    jednu   drugu    stvar prdiode  vakiifsklli   imanja   u   Bosni   i   Hercegovini 

в zašto se to tako dogodilo; žaštO je to tako Lzaslol Iza- Ljuba jovanović:  Ja S.U|1  odustao  od  predlot 
slo je zato, .г г se u  Min starstvu  Vera proračun za za p,,,,;],,,, lliase 

katoličke   crkve   radi   u   pravoslaviK,,,.   odelen.ju   ked Izvestilac dr.  Ninko  Perić:   I'ošto   je  gospodin 
^ospodmaLukica. Jaznam.dasutodjudi.k.ojiboce Ljulba   fosnov'.ć   odustao  od   predloga  za   pupilne 

■l;1. '.^1'1  Objektivni, ja  ne .hram  U  njihovo  poštenje, m da   иј(1Ц,т.   p14,dlog   -lasi   ovako:   Odredba 
ah ja cu reci da nemaju poznavanja   (Dr   Vojislav -1,lIia б  ибке L ; 2. ш, ^пов] se na kapitale i pri- 
Jauj.c:  ГотШЈе tacno!) To jetacno. Ja vidim1, daše hode ^^f^ij,  ul];lU]:l u  Bo8ni  t  Bercegovini. 
gospodin   Janj'c  uzhudpije,   )cr  misli,  da ja   ne  go- 1,     n    •    u ,  '•        т r       1 -•  • 
vorim   o'bjektivno,   ali    ja   mogu   doneti    proračun. .        Вг: J«Kip Hohnjec: Ja molim, da to vazi 1 za 
(Nastaje   IV-m,   objašnjenje   izmedju  dra.   Vojiulava "":;"-,a katorcke crkve. 
Janjića  i dra. danka Šin.raka.)  Meni  je žao što smo Predssdnik  Miša Trifunović:  Stavljaju  na gla- 
dublje zašli u ovu stvar, koju  ja nisam hteo da do- eanje predlog gospodina   Ljube Jovanovića kako ga 
dirujem.   Kad  smo  mi, gospodo, ovde  i  kad   mi  otvo- .i1'  gospodin   izvestilac   pročitao.   Ko  je   /a   to,   da   se 
reno i  lojalno  velimo da  hoćemo da  sudelujemo  u predlog   gospodina   Ljube   Jovanovića   pr mi   neka 
radu   Parlamenta,  onda  bismo  trebali   očekivati  ea '/v":i  s&deti, a ko je  protiv  neka izvoli dići   ruku. 
Vaše   strane   har   neku  ipredusretl ji vost,   jer  mi   smo (Većina    članova   diže    ruku.)    Objavljujem,    da    je 
to  našim   radom  zaslužili, a  ne  da   nas  izazivate  ova predlog  gospodina   Ljulie  Jovanovića   propao, 
kim   rešenjem  ovoga   pitanja.  Ovako   rešavanje ovoga Molim,   da   proćtate sledeči   predlog, 
tako   krupnoga   pitanja   znači   izazivanje   i   Vi   ćete Izvestilac dr.   Ninko   Perić:   Ja   sam   predložio 
nos.ti   posledice  za   to  i   Vi  ćete  videti •do   kakvih   će sa  moje strane, da se u elanu   117.  z.   povise dve go- 
nzrujanosti   doći   zhog   ovoga.   Vi   sada   činite   jedan dine na  5 godina. 
iznimak zlbog gospode, koja se nalaze u vladi;, a kad Predsednik  Miša Trifunović:   Prima   li   odbor 
.ni   dodjemo   U   vladu,   onda   će   se   i   nama  Činiti   taj ov;1   fczmenul    (Prima.)   Taj   je  član   primljen   i   više 
iznimak.   To   nije   lepo    i   ne    treha   Činiti    nikakve „ovih   predloga   nema.   Sad   ćemo   pristupiti   novome 
iznimke.  S  tova  ja  mislim,  da je najbolje kao što je (-.|.iml   ц-    j   ^ако   je  izašao  iz sekcije. 
rekao gospodin Gjonović, neka   „.tane  pri   starom, [zvestilac dr. Ninko  Perić:   Na   kraju   člana 
neka  1 prava Fondova radi kao eto je 1 do sada ra- L17< j   (lo:|aj(, ве. kao -^ SV(, ,н1|„11и. zakona „ ,,,.,,_ 
dila. Neka se Upra^vom Fondova koriste om, koji eu (l]vu]u  uprave  Fondova, koje   su   protivno   ,,.1 
se 1 do sada koristili. 

Sto se tiče davanja zajmova, gospodin   Petrovu 

oared 
ama   ovoga  zakona o  izmenama  1  dopunama. 

im  na gla- 
na   dugačko   nam   dokazuje   kako     I'prava     Fondova      .,.11|ј(.   rI,m     ^    j    sa  dopunom,    1 
mora  davati  zajmove.   Nigdje  nema   u  zakonu. <la Je 
lavanje   zajmova   kod   Oprave   Fondova   prinudno. 

sanje cian ili. j. sa dopunom, KOJU je goepoain 
izvestilac pročitao. Ko je za to. da se član 11T. j. 
sa   ovom  dopunom  gospodina   izvestioca   primi,   neka 

Nigdje u zakonu toga nema, nego se zajmovi dobi-     ј;.уо1ј eedeti<  ;1  k(1 ^/ protiv  neka  izvoli dići   ruku. 
vapi   po   re.lu   resavanja     Vi   znate   ko   ce    zajmove      (Večina  sedi.)   OhjaVljujem,   da  je  ovaj  član   117.   j. 
dohijati. pa zašto da se skriva, zašto da  se miškamo, 
kako   veli   naš  narod,   nego  otvoreno  kaž'te:   Vi  Ćete 

primljen. 
Gospodo,   sad   imamo   da   pristupimo   definitiv- 

uživati blagodati zajmova a trn ćemo davati.pare. Mi .,(im  prm,uiiu ovoga  zakona u  celini.   Ezvolite čuti 
nećemo    uživat]    hla.uodati    zajnio\a,    jer    nas    mah nrbzivku 
seljak neće  uzimati  zajmove  kod Uprave Fondova, ' '  Soki^tar dr.  Pavle  Cubrović  proziva  članove 
posto je kamata kod  l prave fondova velika a kod ZakvnodemioR Odlbora, da glasaju i  oni  su glasali 
nas je jeHmija. ov&ko:   Dr.   Svetielav   Popbvio  nije  tu,   dr.    Ninko 

Ja sam po drugi put uzeo reč, da nakon;onoga Perić za, dr. Slavko Šećerov za, dr. Ilija Šumenković 
što  je   kazao  gospodin   Hohnjec   obrazložim   etano- Za,   M'hajlo   Zivković" za.   Jovan   Gjonović   protiv. 
viSte   moje   i  ja   Vas   molim,   ako   se   primi   odluka   p Vojislav   I,az;ć   protiv, dr.  dovan   dovanović  nije   tu. 
vakufskim   manjima,   neka   se   umetne   to   isto   i   za Milura!    Vujičić   za.    Nastas    Petrovi«   za,    Milosav 
imanja  katoličke crkve. Efajčev'c za. Ljuba dovanović za. Raja  Filipović za. 

Predsednik   M^ša  Trifunović:   Molim   Vas.   go- dr.   Ilal 11м'ц   ilrasnica  za.   Marko   Gjuričić  za.   Iln- 
.-Io I  , da piiisiupimo rešenju. (lospodin  Ministar Tr- -ejn   A.1Tć  protiv. Osman   Vilović protiv,  Josip   Dro; 
go\;iie  i   industrije  |iodiieo  je jedan predlog  i  to  je leni!;   nije   tu.   dr.   Janko   Sinirak   protiv.   Nedeljko 
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Divac za. <lr. Josip iioiuijcc protiv, dr. Antun Ko- 
rošec protiv, Jovan MagoVcević nije tu, dr. Uroš 
Stajić protiv, Miša TrifunovitS za i Pavle ('ubro- 
vio za. 

(Posle glaeaiija.) 

Predsednik    Miša    Trifunović:    Gospodo,   re- 
zultat galasanja je ovakav. Glasalo je svega 

slanika, od kojih je \'Л glasalo za, a !' protiv. Ob- 
javljujem, <la je ovaj zakon o Dipravi Fondova sa 
izrnenama i dopunama primljen; Sedniou' odilažem. 
za iposle podne u 4 .sata. 

(Sednica   prekinuta   U   12%   časa.) 
9,9, 

Produženje XXXVII. sednice. 

(Početak u 4.&0 časa po podne.) 

Predsednik Miša Trifunović: Nastavlja se 
■cdnica. Čast mi je saopstiti odboru, da sam dobio 
izveštai II. sekcije o priznanju godina službe učite- 
ljima i učiteljicama spisak Br. i>; zatim iz\-eštaj IV. 
sekcije, koja je podnela izveštaj 6 uredlbama Mini- 
starstva Vojnog o priznanju vremena onim ofici- 
ritna, koji sli liili u ropstvu. Dalje sam dobio akt 
o I Svetog Sinoda, koji čini izvesne primedbe i na- 
pomene na га<1 IV. sekcije, odnosno uredaba Mini- 
starstva Vera. (Jovan Ojonović: E mnogo nas je 
briga za to! — Smeh.) Zatim privrednici iz Vojvo- 
dine mole, da se Uredba o porezu na poslovni pro- 
met 'pravično  izmeni. 

Nastavlja se rad. Prelazimo na dnevni red. 
Prva tačka dnevnoga reda je pretres i.'.veštaja I, 
sekcije O uredbi o porezu na poslovni premet. Reč 
ima gospodin izvestilac. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Gospodo, 
Uredba o porezu na poslovni promet bila je već pred 
vama i poslednji put je odložena samo zato, što su 
neka goepoda izrazila želju, da se posle praznika 
rasprave ove uredk u prisustvu svib stranaka. Mi 
smo već održali načelnu debatu i ja vas molim, da 
'pristupimo specijalnoj debati. 

I'mlsednik Miša Trifunović: Gospodo, otvara 
se specijalna debata. Na pretresu je član 1. izveštaja 
0 porezu na poslovni promet. Stavljam na glasanje 
Ko je za to da se član 1. (Jredbe zakona o iporezu 
na poslovni promet primi izvoleće sedeti, a ko je 
protiv neka izvoli d:či ruku. (Većina sedi.) Obja- 
vljujem, da je član   1. primljen. 

Na pretresu je član 2. Zeli li ko reč? (Dr. 
Janko Šinirak: Molim za reč.) I!eč ima gospodin 
Šimrak. 

Dr. Janko Šimrak: Mi nemamo toga zakona, 
pa ne možemo ni da raspravljamo b tome zakonu. 

Predsednik Miša Trifunović: Mi smo to rat- 
dal'. (Dr. Janko Šimrak: Nijs ništa razdane. — 
Glas: Službene su novine razdate. — Dr. Janko 
Šimrak: Taj se svaki dan svadja sa nama. — Dr. 
Josip Holinjec: Pred nama nema ništa i mi gledamo 
u zrak I) (lospodin je činovnik, a ja kao predsednik 
izjavljujem, da je izveštaj I. sekcije povodom uredbe 
0 poslovnom prometu bio razdal poslanicima, a 
sama uredba je štampana u zvaničnim novinama i 
zvanično novine  razdane  su  gospodi  poslanicima. 

Dr. Antun Korošec: Evo »Službene Novine« i 
u   njima   nema   §   1. 

Predsednik Miša Trifunović: (losipodo. na 
pretresu je član 3. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Sekcija ne pre- 
dlaže  nikakvu  izmenu. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje. Ko je za to, da se član 2. primi kako ,ца je 
Hckcija predložila izvoleće sedeti, a ko je protiv neka 
digne ruku.  (Većina sadi.) Član  2. je primljen. 

Na pretresu je član •'!. Kp je za to, da član 3. 
primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli 
dići ruku. (Večina sedi.) Objavljujem, da je član 3. 
primljen. 

Na pretresu je član 4. Ueč ima gospodin Vp- 
jislav Laz:č. 

Vo.jislav Lazić: Poslednji stav člana 4. glasi: 
»Sem toga podleži porezu u smislu ove [Jredbe i 
Svaki pojedini slučaj (davljenog 'prometa stvari uz 
naknadu, koji izvrše U zemlji sva ostala pravna i 
fizička lica bez obzira na zanimanje, kad naknada, 
odnosno vrednost premašuje 5(!()0 dinara«, da bili 
predložio, da   se kaže . . . 

['Zvestilac dr. Slavko Šećerov: Ja mislim, da 
je to suvišno, pošto u članu 8. tačka 2. a) Stoji koji 
ne  plaćaju   pvaj   porez. 

Pr.edeednik Miša Trifunović: Stavljani na gla- 
sanje ovaj član 4. Ko je za to. da se ovaj član 4. 
prmi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka izvoli 
dić'  ruku.   (Večina  sedi.)  Objavljujem, da  je član  -1. 
primljen. 

Na pretresu je član 5.  Heč ima gospodin Lazić. 
Vojislav  Lazić:   Opel  jedno  obaveštenje   radi 

jasnOĆ'J. Ovde se kaže: »Kod trampe (zamena u 
naravi) i ostalih dvostranih ugovora, kojima se obe 
ugovorne   strane   obvezuju    na   davanje    ili   činjenje. 
podleži plaćanju poreza svako cd uzajamnih da- 
vanja ili   činjenja«. 

Ovde se mož" razumeti i u nepokret norsti peka 
trampa imanja jednake vrednosti i 6nda ako 'zemljo- 
radnici trampe imanje radi lakšeg užVanja treba da 
plate taj porez naročito kol zemljišta, a ti ugovoid 
se pored toga opterećuju naročitom taksom i po 
zakonu   o   taksama. 

Ministar PinaiiHija dr. Košta Knmanudi: To 
je već predvidjelo u čl. 2. za nepokretnosti, 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje čl. б. Ko je za to, da se primi, neka izvoli se- 
deti, a ko je protiv neka izveli dići ruku. (Većina 
sedi.)  Objavljujem, da je član  б.  primljen. ^ 

Na pretresu je čl. (i. Nema prijavljenih go- 
vornika za ovaj član. Stavljam na glasanje. Ka je 
za ovaj član. neka izvedi sedeti, a ko je protiv neka 
izvoli dići ruku. (Većina sed'.) Objavljujem, da je 
ovaj član  (i. 'primljen. 

Na   pretresu  je član   7.   Ima   reč gospodin   Din 
fenik. 

Josip Drofenik: da bih molio, da se ovi,me čl. 
7. doda, da je vlast dužna, da na traženje kupca 
javi zaostali porez. Dakle da je vlaid. dužna da ga 
e'bavesti. To je  11.  stav. 

M'n isti i- Kinansija dr. Košta Kunirnudi: da 
primam  dopunu  gospodina   Di'olenika. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje Čl. 7. sa dopunom g. Drof nika, koju primaju 
izvestilac i Ministar. Ko je za to, da se ovaj član sa 
evom dopunom primi neka izvoli sedet;, a ko je 
.protiv   neka   izvoli   diči   ruku.   (VeČina   sedi.)   Objav- 



us Stenostr. beloške 

ljujem, da je čl. 7. sa dopunom g< Drofenika 
primljen. 

.\;i pretresu je čl. 8. Rdo ima g. Lazir. 
Vojislav Lazić: Kod Čl. 8, imam jt'<lnu dopunu 

i molio iiih, <la se koil ta6ke a) OVOga ('lana unese: 
»Zemljoradničke, potrošačke i naliavl.jaekc z i- 
druge i njihovi savezi u celbkupnom svom radu«. 

, Goaipodo, ovde se nalu-ajajn vrste oslobodjenja, pa 
bih ja želee, da ве osloibode od ovoga poreza na pro- 
met zemljoradničke, potrošačke i nabavljacke za- 
druge i njihovi savezi. 

[zvestilac dr. Slavko Šcćerov: Ja ne bih mo- 
gao primiti ovaj dodatak u ovakoj formi. Ja mi 
slini, da ovaj zakon daje dovoljno garantije, da 
zemljoradnici u pogledu prometa i njihovih po- 
slovnih proizvoda budu oelctoođjeni, a neelanovi pri 
kupovini u ovim zadrugama ne treba da budu 
oslolio.Ijeni, ji г ne In bilo pravo, da zadruge vrše 
obične trgovačke poslove i rade na dobit, i da budu 
os'oliodjeni. Pravo je, da i država učestvuje u tcj 
dohiti. 

Ja vas niolini, da ovaj član primite po redak- 
ciji, kako sam  ja  predložio. 

Dr. Josip Ноћпдес: Ja sam saulasan sa pred- 
logom gospodina Lazića i moram izjavit', da naše 
"adruge ne dovijaju ovu zaštitu i ne uživaju ovu na- 
klonost, koju bi naša država trebala da pokaže 
рг, ma   najbrojnijem   staležu   naše   države. 

Sto se tiče potrošačkih zadruga, mi smo ras- 
pravljali kada -mo govorili 0 zaštiti radenika i 
onda je bilo trovora o toj stvari, da ве potrošačkim 
zadrugama oprosti porez na poslovni obrt. Onda je 
Ministar izjavio, da ne dozvoljava diskusiju, a me- 
djutim S3 diskiiisija razvila ovde. Zbog to^ja preporu- 
čujem predlog gospodina  Lazića. 

Josip Drofenik: Molim da primite kao po- 
slednji stav tačke 8.. <la B9 o-doliadjaju porez" na 

■promet životne namirnice, koje se proizvode U 
zemlji i promet činovničkih, radničkih i diačkih 
menza, ako sn u vlastitoi režiji. (Min'star Finan- 
sija dr. K. Kumanudi: To je Obuhvaćeno u tački 
1(1.) To nije dosta. (Ministar Finansija dr. Košta 
Kumanudi:   Ja   primam  vašu  dopunu.) 

Vojislav Lazić: Ja sam se nadao, da će g. Mi- 
nistar primiti ovaj umi Dredloe tim pre. Sto je g. Mi- 
nistar izrazio svoju dobru volju prilikom pretresa 
zakona 0 suzbijanju skupoće, samo je kazao, da nije 
tneeto tome prfdlbgu U tome zakonu. Ja sam mislio 
i   razumeo, <la  je  taj  moj  predlog rezervisao  za  ovaj 
zakon, i ja ga zato ovde i predlažem. Gospodo, te 
zadruge ustanovljavaju se radi suzbijanja skupoće, 
da bi se potrošači mogli lakše snaodevati. I radi 
totra propisali smo i uneli u zakon o suzbijanju sku- 
poće, da Ministru za Socijalnu Politiku kao sred- 
stvo za suzbijanje skupoće stdii ustanovljavanje i 
potpomaganje potrošačkih ; Zemljoradničkih za- 
druga. Ja vaš pitam, gospodo, ako nećete dati ni- 
kakve povlastice tim zadrugama, da li ćete moći da 
utičete na suzbijanje skupoće? Ja mislim, da nećete 
moči! Prema tome, 'zadiite im na susret u ovoj 
prilici, dajte mogućnoeti tim ustanovama da odgo- 
vor svome zadatku, ier u protivnom lulo ie iz- 
lišno u zakonu o suzbijanju skupoće predvidjati te 
'• tanove. Ja samo misleći na to. da treba da bu- 
demo dosledni pvome orinc'pu, koli smo istakli n 
zakonu o suzbijanju skupoće nalazim da treha dati 
mogućnosti, da se te zadrusre dovoljno razvijaju. 
To sam  imao da kažem-, da   obrazložim svoj  preid'log 

i da odgovorim g. izveeticeu, da se ne mogu ea nje- 
govim nadzorima složiti. 

Predsednik Miša Trifunović: Molim g. Lazića, 
da hude kraći u svome govoru. 

Vojislav Lazić: Ovde kod tačke (i. oslohodjava 
.se od poreze: »Promet na osnovu davanja novčanog 
kredita i promet novčanih potraživanja, naročito 
menica, deviza i čekova, zatim hartije od vrednosti, 
akcija, novčanica papirnog novca i sviju vrsta <io- 
ппк-ед- i Stranog novca, kao i sve vrste novčanih 
ulo^a«. Vidite, gospodo, ja ne hih mo^ao da se slo- 
žim   sa   OVOm   tačkom.   Onda   na   koji   su  način  pore- 
zane banke na njihovu dobit dajući novac pod inte- 
res?  One su, gospodo, u  tom  pogledu oslobodjene. 
Ja sam OVO izneo samo radi uporedjenja da se vidi 
kako se može izići u susret bankama, a ne može da 
se izidje u susret zadrugama. 

Izvetst'lac dr. Slavko Scćerov: Primam pred- 
log g, Drofenika kod tačke 14. u ovoj redakciji: »Da 
se osh hodjavaju poreze na promet djačke, radničke 
: činovničke menze, ako su u vlastitoj režiji«. 

Predsednik   Miša   Trifunović:    (lospodo   <'l.   8. 
stavljam na glasanje t<a dopunom, kako je jr. izve- 
stilac kazao. Ko je za to, da se čl. 8. ovako dopu- 
njen   primi    neka   izvoli   sedeti,    ko  je    protiv    neka 
digne ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, da je čl. 8. 
sa ovom dopunom  primljen. 

Dr. Josip Hohnjec: To je nepravilno. Treha 
da не glasa o predlogu g,  Lazića. 

Predsednik Miša Trifunović: Ja stavljam na 
glasanje samo one članove i one ■dopune, koje :pr:ma 
g,  izvestilac. 

Dr.   Josip   Holinjec:   To   nije   pravilno. 
Predsednik Miša Trifunović: Jeste. Лко pro- 

padne, etavljamo redom druge predloge. Ima reč g. 
.Tanko  Simrak. 

1>г. Janko Šimrak: Ja znam pre .'i—4 dana da 
smo ovako postupili, ako se predlog predlagača pro- 
tivi   predlogu  sekcije,  odnoeno  izve-tioca,  onda  kada 
je  primljen   predlog  izvestioca, predlog  predlagača 
je propao. Лко bi hio predlog kod koga člana za- 
kona, koji se ne protivi predlogu sekcije, koji bi 
dakle bic kao neka nadopuna; onda smo u tom slu- 
čaju glasovali. Inače ako se ne glasa o predlogu ko- 
jeea člana Zakonodavnog Odbora, onda u opšte iz- 
gleda  da   nemamo  prava da  stavljamo predloge. 

Predsednik Miša Trifunović: Nećemo ništa 
forsirati,   gospodo.   Ja   sam   tako   razumeo   i   <r.   izve- 
stilac j" tako razumeo, da je glasano o predlogu ^r. 
Lazića. kad se glasalo o ovome dodatku. Izglasani 
dodatak nije potpun predlog g. Lazića. Tako ir. iz- 
vestilac i ja razumemo. Ali ako vi insietirate i ako 
hoćete možemo staviti predlog jr. Lazića na glasa- 
nje, ako Ra smatrate kao sasvim nov. П. izvestilac 
ga ne prima. 

Izvestilac dr. Slavko Šcćerov: On je u suprot- 
nosti sa članom, koji smo mi već primili. 

Dr Janko Šimrak: Sa kojom je tačkom u su- 
protnosti S 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov:  Sa tačkom 2.  a). 
Predsednik Miša Trifunović: Molim vas, go- 

Etpodo, stavičemo na gln-sanje. Ko ie za to, da se tie 
primi ovaj pređloc ;;•. Lazića, — jer je g. izvestilac 
protivan —, izvoleće sedeti, ko i" za Predlo.rr p. La- 
zića izvoleće ustati. (Već'na sedi.) Gospodo, pred- 
log e. Lazića je bropao, 

Stavljam na glasanjš čl. !t. Ko je za to, da se 
čl, п. primi izvoleće sedeti, ко je protiv neka digne 
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ruku,   (Većina   sedi.)    Objavljujem,   da   je  ol.   9. 
primljen. 

Kod cl. lO, ima reč g. izveatilac. 
1/\(.<(:1аг <lr.  Slavko  Šccerov:   (1.   Ministar  Fi- 

nunsija predlaže, da tzmedju 1. i 2^ stava ol. 10. 
dodje i ova odredba: »'Knjigu obavljenog prometa 
dužni MI da vode: sva društva obvezana na javno 
polaganje računa, društva sa ograničenim jemstvom 
i sve one radnje i pndu/cra. eiji prošlogodišnji pro- 
met premašuje  360.000 dinara. 

Svi ostali poreski platci porezivaće se pau- 
šalno ма taj naein. što ee evaki podneti po opštem 
pozivu i u odredjenom roku naročito propisanu po- 
resku prijavu odnosno po odobrenju Ministi-a Fi- 
nancija   14  lovnu   prijavu,   na   OSnOVU   koje   ee   mu   ВЗ 
ceniti prošlogodišnji promet  kao poreska oenova za 
tekuću godinu. ()e;iiu ^odišnje^ 'prometa po podne- 
toj prijavi vršiće nadležni poreeki odbori, a protiv 
takvo ocene imaju državni zastupnici i poreski 
platci pravo žalbe u smislu čl. 1'5. Uredbe; 

U slučaju da je poreski platac obavljao pro- 
met samo za Lzvesno vreme u godini, oeniće mu ве 
godiSnji promet srazmerno prometu u \remeiiu za 
koje ga je obavljao. Za nove radnje, koje se pri- 
jave u toku poreske go line, poreeku osnovu ovoga 
poreza utvrdićo privremeno poreeka vlast do defi- 
nitivne  odluke poreskog odbora. 

Za poslednje tromesecje 1921. god. zadužiće зе 
paušalni poreski platci na ime poreza na poslovni 
promet srazmerno na osnovu zaduženja za   192®. god. 

Onim   poreskim   platcima,   koji   ne   podnesu  pri- 
javu po opštem pozivu  i  u  odredjenom   roku  oceniće 
goddšnji promet nadležni   poreski   odbori  po  sop.-tv- 
nom  saznanju   i    podacima    —   a    oni    gube    pravo 
žalbe. 

Od tako utvrdjeno^ aodišnje-; prometa nlaca 
se na ime poreza na poslovni promet 1'A (jedan 
od sto). 

J'rcdsednik Miša Trifunović: Oosipodo, na pre- 
tresu je Čl, 10. sa ovom: dopunom kako je pročitao 
g, izvestilac, Ko ji' za tO, da se taj Član tako dopu- 
njen  primi . . . 

Josip Drofenik: Molim vas za reč, g. Predeed- 
niče. 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Ima   reč  g.   Drč 
fenik. 

Josip Droftnik: Član 10. je u nekoliko is- 
pravljen i on je sada mndgO bolji пецо Sto je pre 
bio. Ja bib samo molio, da se ova brojka poveća na 
500.000 dinara, jer držim, da je to potrebno i da 
zbo"- toga iT.  Ministar Finansija ne ce imati  nikakvib 
gubitaka. Ako se ostavi ovako, ja mislim, da bi po: 

reska politika imala pre štetu nego koriat.-'Ja molim 
g.   Ministra   Finansija, da  primi  ovaj  moj predlog. 

Predsednik Miša Trifunović: lica reč gospođin 
Ministar Finansija. 

Ministar Finansija dr. Košta Kunianudi: Go- 
spodo, ja sam predložio ovu izmenu baš radi toga, 
da   bi   se   napravila    razlika    izmedju    onih,    koji   sa 
obavezni da vode knjige  i  izmedju onih, koji  nisu 
obavezni. Kao što je poznato u mnogim krajevima 
iia<e zemlje ljudi, koji se bave trgovinom, nisu na- 
vikli da vode knjige, naročito Oni koji se bave ma- 
lom trgovinom. Ja nisam bteo ovim zakonom da na- 
metuemo jednu olavczu. koja bi se teško izvršila i 
zbog toga ja sam i povukao ra/liku izmedju onih 
koji vode i izmedju onih koji ne pode knjige. 

Na pitanje na koju cifru da ве zaustavimo, g. 
Drofenik predlaže 600.000 dinara, a ja sam uzeo ci- 

fru od l.doo dinara dnevno, odnosno 300.000 dinara 
godišnje i smatrao sam da se ta suma proteže na 
vrlo mali broj lica tako, da uzevši tu normu od 
1.000 dinara dnevno, odnosno i'.do.ooo dinara go- 
dišnje u stvari mi smo isključili veliku vcčuiu onih, 
koji se bave ma kakvom vr-to;n prometa. Ja držim, 
da je ova cifra dovoljna i da ne smemo da idemo 
preko   nje,  jer  s  j; dne  strane   relativno  je   mali   broj 
onih, koji imaju godišnji promet od 360.000 dinara, 
a s druge strane što bi nagnali i one koji imaju v;- 
Jiki promet da ne drže knjige, jer bi to bio jedan 
poziv   na   vo ljenje, da  se  ljudi,  koji  su do  sada   imali 
.naviku da vole knjige i koji su i vodili knjige, da 
м odreknu ovog vodjenja knjige. Л pošto ja ne bih 
hteo, da mi našu trgovinu odvračamo od jednog 
.osnovnog elementa napredne i dobre trgovine, od 
vodjenja knjiga, da taj elemenat ne bi nestao, ja 
iz tili razloga П" mbgu primiti OVU ispravku ц-. Dro- 
fenika. 

Predsednik Miša Trifunović:   Ima reč gospodin 
I Irofcnik. 

Josip Drofenik: Ja držim, da bi bilo mnogo 
bolje, ako bi g. Ministar Finansija na to pristao, 
jer u ostalom to traže i svi trgovački zbornici. Danas 
.novac vre.li  tako  malo pa  mislim, da  bi se ova suma 
mogla da primi. 

Predsednik   Miša   Trifunović:    Na   pretresu   je 
cl, 10. sa OVOm izmenom kako je pročitao g. izvesti- 
lac.   Ko je za to, da ве taj Član  primi tako dopunjen 
izvoliće sedeti, ko je protiv  neka digne ruku. (Svi 
Sede.)   Objavljujem,   da   je   čl.   10.   primljen   sa   ovom 
dopunom. 

Stavljam na glasanje cl. 11. Ko je za to, da se 
■primi tako redigovan izvoliće sedeti, ko je protiv 
neka d%ne ruku. (Većina sedi.) Objavljujem, da je 
čl.   1.   po   predlogu   sekcije   primljen. 

Stavljam na glasanje čl. 12. Ko je za to, da se 
Čl. IL'. ovako primi izvoliče sedeti, ko je protiv neka 
digne ruku. (Večina sedi.) Objavljujem, da je čl. 12, 
primljen. 

Stavljam   na   glasanje  čl.   1.'!.   Ko   je   za   to,  da 
tako tedigovan čl.  13. primi izvoliče sedeti, a ko je 
protiv neka digne ruku.  (Svi  s.de.j  Objavljujem,  da 
je čl. 13. primljen. 

Stavljam na glasanje čl. 14. Ko je za to, da ao 
taj član primi tako redlgOVan izvolie; BO sedeti, п 
ko je protiv neka dimi- ruku. (Svi sede.) Objavi,; i- 
jem. da  je čl.   14.   primljen. 

Stavljani na glasanje čl. 15. Ko je za to, da 
se primi neka sedi, ko je protiv  neka digne ruku. 
(Svi   s.de.)   Objavljujem,  ■da  je   čl.   L5.   primljen. 

Stavljam na glasanje cl. 10. Ko je za to, da ?e 
primi neka sedi, ko je protiv n;ka digne ruku. (Ve- 
ćina   sedi.)   Objavljujem,  da   je   čl.    16.   primljen. 

Stavljam na glasanje elan 17. Ko je za to, da 
se primi neka sedi, ko je protiv m ka digne ruku. 
(Većina  sedi.)   Objavljujem, da je čl.   L7. primljen. 

Gospodo, sad ćemo pristupiti definitivnom 
glasanju. Molim g. sekretara, da izvedi prntupiti 
prozivci  gospode  narodnih   poslanika. 

Sekretar dr. Pavle Cubrović proziva goepjdn 
članov: Zakonodavnog Odbora da  glasaju. 

(Nastaje glasanje.        Posle glasanja.) 

Predsednik Miša Trifunović: Goepodo, glasalo 
je svega -1  poslanik. »Za« glasalo  16, 5 su glasali 
»protiv«.  Objavljujem,  da  je  ovaj   zakon   o   porezi   na 
poslovni promet definitivno primljen. 
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Prelazimo na !i. tačku dnevnog reda: pretres 
izveštaja L sekciju O izmenama i dopunama u zakonu 
u državnom računovodstvu. 

[zvestilac dr. Slr.vkb Šećerov: Goepodb, Sekcija 
je imala pred eoboni: prvo Ukaz o rasprostiranju 
Zakona o državnom računovodstvu na ćelu teritoriju 
Kraljevstva u celosti, drugo', ovaj privremeni Zakon 
o izmenama i dopunama u Zakonu 6 državnom raču- 
novodstvu. Sekcija predlaže, da se Uikaz o rasprosti- 
ranju Zakona О ■državnom računovodstvu na našu te- 
ritoriju u celoi-ti osnaži, a da se Privremeni Zakon 
o izmenama i dopunama U Zakonu Q državnom raču- 
novodstvu primi ali ea izmenama. 

Ja vas, gospodo, molim, da otvorimo načelnu 
debatu i kad Imdc na red došle ove izmene, ja ću vara 
predložiti predloge kod pojedinih članova. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, otvara 
se  načelni  pretres. Ima  reč g.  V.   l.azič. 

Vojislav Lazic: Ja ne znam kako lii mogli U 
opšte da govorimo 0 cvome što nismo ni videli ni pro- 
čitali. Mi nismo dobili OV€ izmene i dopune i ne 
znamo šta U njima piše. 

Predsednik Miš;: Trifunović: Gospodine l.aziču, 
odgOVOriĆU vam ovo. Taj izveštaj prikazan je na '!2. 
sednici Odbora 20. ov. m. i toga e dana razdat. Tako 
je zabeleženo. 

Dr. Janko Šimrak: Ko je od jugoslavenskog 
kluba primio i potpisao i 

Predsedniki Miša Trifunović: (Primila su go- 
spoda podanici, koji Bu bili ovde kao i ostali. (Пг. 
J. Šimrak: da sam bio neprestano ovde, a u sekcijama 
•su bili naši ljudi.) i Ja'sam naročito kazao g. .sekretaru, 
da beleži, kad je izveštaj prikazan i kad je razdan i 
zabeleženo je, da je 20. ov. m. razdan i prikazan. 
Ima reč g.  Milorad Vujičič. 

Milorad Vujičić: Ja sam hteo, gospodo, lo da 
kažem, da ovi prigovori, koji su se sada pojavili kako 
ni.'tno dobili pojedine uredbe, da Su oni, mislim, ne- 
umesni. Mi smo ove uredbe dobijali redovno i dobio 
ih 'e cvaki, koji je dolazio u sednice Zakonodavnog 
Odbora i kad su one stavljene na dnevni red. Sem 
toga mi smo u početku dobili sve Srpske Novine i 
svaka je sekcija po svome delokrugu dobila sve 
uredbe. Ko je hteo da razmatra uredbe, imao je vre- 
mena da ih razmotri i imao je te uredbe na raspolo- 
ženju. Mnoga gospoda nisu te uredbe razmatrala kao 
sto i ja nisam neke uredbe čit.ao, koje me "isu intere- 
Spvale, niti sam ih imao niti sam ih čitao .Ali sve smo 
uredbe dobili, to je fakt, dobili smo i novine i dobili 
su ih svi. koji su dolazili u odboreke sednice. Prema 
tome mislim, da  ti   prigovori  otpadajui   (V.  Lazić: 
Ove Uredbe, koja je sada na dnevnom redu, nema ;i 
Srpskim Novinama.) Ako nema u novinama, vi ste 
ih dobili о<1 Predsednistva. 

Dr. Janko Šimrak: Ja ne znam zašto je дч Vu- 
jičič- uzeo jednu vrlo lošu stvar u odhraim. Ja sam 
kazao, da mi te uredbe nemamo. (Dr. Svetislav Po- 
pović: Vidite 160 bie: Srpskih Novina.) Vi šte vi- 
deli kod predjašnjeg zakona na poslovni promet, kad 
smo zatražili, vi ste ga počeli deliti na samoj sednici. 
Ove Stvari U Službenim Novinama nema. Ja imam 
sve brojeve Službenih Novina, ali treba da znate da 
čitav mesec nismo .mogli dobiti Službene Novine. 
(Dr. S. Šećerov: Evo Službenih Novina ako ih slu- 

čajno niste videli! Pokazuje službene novine.) Ja ne 
Znam zašto se u svnia ovakvi.n stvarima nekako 
lajno postupa. (Dr. S. Šećerov; Nema nikakve taj- 
nosti,   izvolite   pa   pokažite.)    Nedavno   je  ovde jedan 

od д. Činovnika Ministarstva Finansija otvoreno pred 
svima izjavio, da u Srbiji nijedan novčić nije napla- 
ćen od poreze na  ratne dobiti. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Ja sam 
dao posle te izjave drugu izjavu, kojom sam objasnio 
zašto je pomoćnik direktora poreze takvu izjavu dao. 
Ja vas molim, da se ne vračate na izjavu, koja je ve- 
likim delom može se reći gotovo sasvim opozvana. 

Dr. Janko Šimrak: Dozvolićete g, ministre sa 
vase strane, da ne mogu ovakvog ukora primiti, samo 
kažem to, da je od jednog činovnika pala ta izjava. 
Za nekoliko dana je došao g. Ministar amo ka I se 
vratio iz Londona. (Ministar Finansija dr. Koita Ku- 
manudi: Tako ie!) (ide se radilo o našem državnom 
zajmu, b kome nismo apsolutno ništa mogli Čuli, ma 
da su u demokratskom klubu dobili izveštaj, 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodine, pre- 
idjite na stvar. 

I)r. Janko Šimrak: Ja hoću da govorim 0 
tb-me, kako se ove stvari tajno provadjaju, kažem 
kako činovnik veli ovako, a Ministar nakon ne- 
koliko dana onako. Oinovnik je sigurno prema izve- 
štaju g- Ministra učinio krupnu pogrešku. Ipak uz 
sve to, koliko »sam izvešten, taj činovnik nije pozvan 
na odgovornost. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Či- 
novnik nije učinio nikakvu krivicu. On je dao oba- 
veštenje, koje se razumelo na način kako ne bi tre- 
balo da se razume, može biti njegovom krivicom, ali 
to nije krivična radnja za koju treba da hude 
.kažnjen. 

Dr. Janko Šimrak: Ne radi se o tome da li po 
krivičnom zakonu treba da bude kažnjen, nego se 
radi o tome da ja dao oficijelnu izjavu, koja se g; Mi- 
nistre, apsolutno protivi vašoj izjavi. Ja nisam ništa 
drugo hteo konstatovati nego samo to, da ne bih /.:- 
Jeo, da se stvari zavijaju nego da izadju na svetlo i 
da ništa ne bude skriveno. 

Ministar Finansija dr. Košta Kumanudi: Sto se 
tiče izjave, vi možete ministra povuci na odgovornost, 
za vas izjava činovnika ne postoji. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo prela- 
zimo na pojedine članove.  Ima izmena kod čli 84, 

[zvestilac dr. Slavko Šećerov: Kod čl. 84. pred- 
laže se ova izmena: »Ugovori sa državom zaključeni 
ne mogu ee posle na štetu države raskidati ili me- 
njati, Izuzetci od ovoga dopušteni su samo po odo- 
brenju Državnog Saveta«. To je Čl. 84., koji sekcija 
nredlaže. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljani, gospodo, 
čl.  84.  na glasanje.  Keč ima g,  Šimrak. 

Dr, Janko Šiirri'k: Ovo ne razumem pravo. Ovo 
nisam dobro shvatio. Savetodavni Odbor postavlja 
se Kraljevim Ukazom i onda dolaze ta lica u taj Sa- 
vetodavni odbor i onda dolazi dalje po jedan pred- 
stavnik trgovačke komore, prestavnik udruženja ba- 
naka, prestavnik inžinjera i arhitekta i svi su ti pre- 
stavniei Iz Heograds. Dakle samo komore iz Beo- 
grada, tako se čitava stvar ehvata, je li? (Izvestilac 
dr. Šećerov: Jeste, pošto su ovde sedišta.) Svi članovi 
moraju biti iz Beograda, (Dr. Josip Hohnjec: To he 
ide!) Ja znam, da neki gospoda neće da pogledaju 
preko Save, osobito kad se tiče kiupnih finansijskih 
Stvari, Ovo nije kakva krupna stvar, lo je stvar manje 
važnosti, dajte, gospodo, pogledajte malo preko Save. 
(Dr. Josip Hchnjec: To je za čitavu državu, zar ne?) 
Da ne bi bilo itegnnto za trgovačku komoru i t. d, — 
mi   nemamo   ništa   protiv   tih   komora,   ali   bj   hteli   da 
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imaju utioaj takodjer i komore i/, preka. (Vojislav 
La/Лс: Ovđe ni zemljoradnika aema. Treba da ee ouje 
i njihova гес!) 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Ministar Finanšija. 

Ministar Finansija dr. Kosla Kumanudi: Da ne 
lii mir-lili, da emo mi isključili lica preko Save. ja 
hoću da objasnim, da bi se posao toga odbora olakšao, 
on ima da ве sastaje često i zato su i ogo Ina lica i/. 
Beograda', a ako budu i lica preko Sav;' u Odboru, 
onda lii .njihov rad bio teži. I*a ве ne bi drugačije 
mirlilo, ja primam  | п dlog g. Simruka. 

Predsednik Mira Trifunović: Q. Ministar je 
primio prodil6g g. Simraka. Ja molim .u'- Simraka, 
da napiše piemen  predlog.  Reo ima g.  [zvestilac. 

[^vestilac dr. Slavko Šećerov: No treba da na 
piše, nego da se samo izostavi ree »i/ Beograda«, a 
sve drugo  da   ostani   tako. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam ovaj 
član na glasanje н takvom dopunom, da se briše »i/. 
Beograda«, ivo je za to, da se ovaj elan po pred- 
logu g. Simraka primi izvoliće sodeti, a ko je protiv 
neka digne ruku. (Svi sede.) Objavljujem^ da je 
član 84. s dopunom g. Simraka primljen. Ima reč g. 
izvestilac. 

[zvestilac dr. Slavko Šećertn : (1. Ministar Fi- 
nansija predlaže naknadno, da 51. &5. a) ^lasi ovako: 
(Čita čl. 86. a)  po predlogu g.  Minstra.) 

Predsednik Miša Trifunović: Cl. 85. sa ova- 
knm izmenom, kao što je g. izV'estilac pročitao, stav- 
ljam na glasanje. Ko je za to. da se taj <"dan tako 
redigovan primi neka izvoli sedeti, ko je protiv 
neka digne ruku. (Većina sodi.) ('l. 85. je primljen. 

[zvestilac Jo\aii Gjonović: Kod čli 86. sekcija 
predlaže promenu odnosno dopunu u točki 4.: 
»n. рг. stariiK', umetničke i naučne /.liirke i tomu 
podiVlino izuzetno redki predmeti«. — U točki (i. da 
se doda novi stav: »Prethodno ima se stručno ko- 
misijski utvrditi preciznost i prvenstvo ovih pred- 
meta«. Točka 7. i 8. otpadaju, a dolazi nova tačka 
a.: »/a nabavku, kojima ima da se izvrše ogledi«. 
Tu  se govori   0  olakšicama  kod   ovdi   na'iavaka.  Tiče 
м najviše ovih nabavaka. Kod točke 17. da se kaže: 
»Za kupovanje iz prvih  ruku: duvana, soli i petro- 
leimia. Ove kupovine imaju se vršiti komisijskim 
putem.   U    komisiji    mora   hiti   je lan   član   državnog 
odbora uprave državnih  monopola«. 

Predsednik Miša Trifunović: Stavljam na gla- 
sanje sve pojedine točke, kako ih je proč'ao g. izve- 
stilac. Ko je za to, da se taj član ovako primi, neka 
izvoli sedeti, a ko je protiv n. ka digne ruku. (Ve- 
čina sedi.) ('l. 8G. primljen je. Molim dalje. g. iz- 
vestilac. 

Izvestilac Jovan Gjonović: Kod Čl. 86. točka 
б. da glasi: »Za nabavku proizvoda radova i prera- 
djevina kuocvnog rada ili državnih invalidskih га- 
diimica«. 

Predsednik Miša Trifunović: Cl. 86. samo 
točka б. stavlja se na glasanje. Ko je za to, da se 
ova točka ovako primi, izvoliće sinleti, ko ja protiv, 
neka điigne   ruku.   (Večina    sedi.)    01.   Sli.    točka    5. 
primljen je. Izvadite dalje. 

Izvi štilac Jovan Gjonović: Dalje predlaže sek- 
cija kod cl. Hi. točka -1. da glasi: »Garantna  pisma 
novčanih zavoda U zemlji, čiji osnovni ipuiioupiaćeni 
kapital iznosi najmanje jedan milijon dinara, mogu 
se primati kao privremena kaucija kod licitacija. 
Kad  nabavke ostanu   na  ponudjaču,   koji   je   tako 

kauciju položio, dužan je ista zameiiit.i sa jednom 
od kaucija navedenih u taksi 1., 2. i 3. OVOga člana. 
Medjutim ako j; privremena kaucija kod licitacije 
Veća   od   100.000  dinara,  onda  je   ponudjač.   na   kome 
nabavka ostane, dužan taku kauciju zameniti u po 
lovini ukupne vrednosti sa jednom ii kauciji nave- 
denih U točci 2. i 3. OVOga (lana, dok druga polovina 
.vrednosti može biti i u garantnom pismu novčanih 
zavoda  u zemlji«. 

Predsednik  Miša Trifunović:  čl.  88.  ovako iz- 
menjen stavljam  na glasovanje.   Ko je za  to da  ве 
pvaj član ovako primi neka izvoli sedeti, ko je | ro 
tiv   neka   izvoli  dići   ruku.   (Večina   s;di.)   ('l.   SS.  je 
primljen. 

Vojislav La/.ić:   Molin   ree. 
Predsednik Miša Trifunović: Kud kojega 

člana i 
Vojislav   La/ić:   Hoću  da   predložim   novi   član. 
l'redsiUnik M'ša Trifunović: Kod kojega 

člana i 
Vojislav  Lazić:   Kod   kojega   izvestilac  nadje. 
Predsednik Miša Trifunović: l'a izvolite, naći 

('•emo  mu  mesto, ako 'hude primljen  taj član. 
Vojislav Lazić:   Kod  čl.  84.  a). 
Predsednik Miša Trifunović: To je svršeno. 

Po predlogu g. Simraka je to primljeno definitivno. 
Vojislav   Lazić:    ('lan    taj  je    primljen,    ali    ja 

predlažem novi član.  Г  tom  se članu  ne govori  o 
savezima zemljoradnika ništa, pa s toga predlažem 
novi član. 

Predsednik Miša Trifunović: O članu, koji o 
tom govori, bila je već debatq i g. Simrak učinio je 
ispravak, koji je primljen. (1>г. Janko Simrak: Bio 
je nesporazum. Lazić nije imao tekst, pa nije mogao 
ni primiti prsdlog. Ja mislim, da je bila mala za- 
huna,   što   je   g.   ministar   preČUO-.)   Ja   sam   zamolio, 
da  date  Vaš  pismeni   predlog pa  ćemo   videti.(Dr. 
Janko  Simrak:   Imadu   svoje   predstavnike  industrij 
sk"   komore,   pa    neka    imaju   i    zemljoradničke    za- 
druge.)  Ministar pristaje. 

Izvestilac Jovan Gjonović: Kod čl. 138. ti) 
sekcija je predložila da ovaj član п celosti otpadne. 
posto se uredbe ne mogu viša donositi. 

Predsodnik Miša Trifunović: Prima li se, gn 
spodo^ (Glasovi:  Prima se.) 

Izvestilac Jovan Gjonović: Kod čl. KM. pred 
lažem, da SC primi ispravak sekcije pa da se i-ipnsti 
druid  stav. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, čl. 104. 
drugi stav stavljam na glasanje. Ko je za to, da se 
taj član ovako primi, neka izvoli se leti, ko je pro- 
tiv   neka   izvoli  dići   ruku.   (Većina   .(dl.)   01.   104.   je 
primljen. 

Izvestdac Jovan Gjonović: Melim. da se glasa 
c ovoj uredbi u celini. 

Predsednik Miša Trifunović: Više nema iz- 
mena, glasače se u celini. Molim g. sekretara da 
proziva. 

Sekretar dr. Pavle Cubrović proziva poslanike, 
da glasaju. 

(Posle glasanja.) 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, gla- 
salo je svega 22 člana i to I s za, a 4 protiv. Objav- 
ljujem, da je ovaj zakon o izmenama i dopunama 
zakona o državnom  računovodstvu  primljen. 

Ima jedina   rezolucija   IV. sekcije, koja  ве tiče 
OVOga   zakona.   Ta   rezolucija   glasi:   »IV.   Sekcija   je 

IG 
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<loiielii.  i zaključak, <la  se  traži ml gospodina Mini 
st ra   Kmansija, da  u što kraćem   roku [podnese [pred- 
log  zakona   za   izmenu   ceflokuipnog  zakona   0   držav- 
nom,   račnuOTodetvu,   koji   бе   se  sao'braziti   n-ovome 
ustavu i zakon 6 (llavnoj Kontroli«. 

Molim, gospođo, <la li Odbor prima ovu rezo- 
luciju? (i'rima.) Objavljujem, da je ova rezolucija 
|iriniljena. 

Prelazimo pada na treou taekn dnevnoga reda, 
pretres izveitaja 111. Sekcije o uredbi o narodnom 
priznanju zaslužnim licima. Ima reč goepodin izve- 
etilac. 

Izvestilac dr. Slavko Šećerov: Goepodo, sek- 
cija je imala pred sobom dva Ili tri rešenja o na- 
rodnom priznanju zaslužnim licima. Iz tih rešenja 
stvorila je sekcija projekt /akona o narodnom pri- 
znanju zaslužnim licima. Zakon iznosi nekih (! čla- 
nova i verovatno je da ga imate pred sohom. Ja ee 
nadam, da ga ima i gospodin Šimrak. 

da hi.h bteo, gospodo, da vam ohjasnim, da su 
pojedina lica, koja su možda 'bila nekojima nepo- 
znata, imala priznanje na osnovu rešenja Narodne 
Skupštine Kraljevine Srbije, a da su tek nekoja lica 
kao na pr. porodice Vojvode Mišić i Putnika i poro- 
dica k'oste Sfojanovića, dobila pomoć na osnovu re- 
šenja Ministarskog Saveta. Sem to,u'a bilo je jedno 
rešenje Ministarskog Saveta o davanju pomoći po- 
rodici pok. Ministra Draskovića i Ministra Vojnog 
.1 .n anovića. Pošto ни ova rešenja donesena posle 
izglasanoga Uetava, Sekcija je smatrala, ova reše- 
nja  kao predlog Zakonodavnom  Odboru da se  ove 
porodice uvrste mediju one, koje imaju narodnu po- 
moć, pa je rešila, da vam ipredlož'mo samo porodicu 
pok. Milorada Draskovića, To je u glavnom sto sam 
imao  reći.  Molim vas, da otvorimo aačelnu  i speci- 
jalnu debatu. 

Predsednik Miša Trifunović; Gospodo, otvaram 
načelni   pretres.   Ima  ree gospodin   (ijonović. 

Jovan Gjonović: Gospodo, ja sam od onih 
ljudi, koji misle da Parlamenti ne mogu pisati i- 
storiju. Meni se čini, da je Parlameriti mogu raditi, 
ako su sposobni za to, ali da je ne mogu pisati, 
istina je, mi smo napravili tu skoro jedan izuzetak, 
pokušali smo da pišemo [storiju, pa, evo vidite, sada 
je došao i drugi takav pokušaj. Ja sam u principu 
protivu parlamentovpg pisanja istorije. Hoću da 
priznam, da ima zemalja U svitu, gde Parlamenti 
misle, da mogu napisati nešto u istoriji. Oni daju 
moralnu satisfakciju ljudima, koji eu nešto dobra 
učinili za narod ili čak za celo čovečaiirdvo. Takovi 
su, na pr. Francuzi. Oni su proglasili; da je Kle- 
manso zaslužan ne samo za Francuski narod uego 
i za celo čovečanstvo! Ima i drugi primer, a to eu 
Englezi, koji misle, ako je neko zaslužan za narod, 
treba  ga   odmah   isplatiti. 

Sada. gospodo, vidite, mi hoćemo ovde da na- 
pravimo   sintezu   izmedju   oba   slučaja.   Mi   boćemo   i 
da napišemo štogod u istoriji i da platimo. Ja ee ne 
slažem на nanierom za pisanje istoriji', a još manje 
da nekritički plaćamo. Ali, ako bi već trebalo da se 
odlučimo za jedan od ovih dvaju pravaca, ja bih bio 
za to, da se odlučimo za tO, da mi isplatimo naše 
zaelužne ljude. Ja bih bio, dakle, рге za engleski 
nego za francuski sistem. Ja kažem, ako je neko za- 
služio, onda nju platite'. To bi bilo bolje nego kako 
se ovde predlaže. 

Osittl toga, gospodo, ja bih ovoj proceduri imao 
da zamerim JOŠ i ovo. Ovde su pred nama dva re- 
šenja   bfinietarskpg Saveta  i  ovaj  zakon  je sinteza 

ovih dvaju rešenja. Jedno rešenje je doneto pre iz- 
glasanja ustava i ono je postalo zakon. Ono je time 
dobilo neku sankciju, njega je Parlamenat na neki 
način odobrio. Ja se s time, istina, ne slažem. Tre- 
balo je izabrati za to drugi put. Onda, ima jedno 
drugo rešenje. koje je došlo ipotde izglasanja Ustava. 
To rešenje vlada nije smela doneti, jer je izrično za- 
branjeno Ustavom da vlada može donositi nekakve 
uredbe ili rešenja zakonodavnog karaktera posle 
izglasavanja ustava. Ali, ona je donela rešenje i 
izvenue porodice su dobivale pomoć na osnovu toga 
rešenja. To će već ispraviti Olavna Kontrola. Ja 
iznosim ova dva slučaja, da vidite, gospodo, kako 
je ovaj zakon sinteza tih dvaju rešenja Ministar- 
skoga Saveta. 

da bih, goespodo, u celosti mogao razumeti ovaj 
zakon   i   mogao   bih   primiti,  da   se   onim   licima,   za 
koja je resila nekadašnja Snpska Narodna Skup- 
ština, izdaje državna potpora i to za to, što postoji 
jedan votiim Zakonodavne Skupštine i mi nemamo 
nikakvoga razloga da taj votum revidiramo. Ali 
sve ono što je učinjeno posle, to je za diskusiju i ja 
ne bih preporučio Odboru, da on uzme na sebe 
kompetenciju skupštine i da on proglašava, koji su 
to naši, zaslužni ljudi. Ja mislim, da bismo mi time 
prekoračili svoju vlast, i mi stoga treba da to osta- 
vimo na rešenje Narodnoj Skupštini. Zato sam 
protiv OVOga zakona, a biću protiv njega još i više, 
ako ostane cl. б. kako je redigovan. 

Ja tražim, da se podeli i da nam se kaže jasno 
i otvoreno, koje se ličnosti imaiu koristiti davanjem 
ovakve potpore, na osnovu vptuma Srpske narodne 
iskupštine; i drugo, da mi sve ono drugo poništimo, 
pa da prisilimo vladu da iznese pred Narodnu 
Skupštinu predlog za sve druge, i onda Narodna 
Skupština, ako hoće neka piše istoriju, ili ak i hoće 
da  plati, neka  plati, ali da  to učini eamo ona. 

To je moje mišljenje, a vi ako možete, progu- 
tajte ovaj zakon. 

Predsednik Miša Trifunović:   Ima reč gospodin 
đr. Simrak. 

Dr. Junko Šimrak: K ovomu sto je kazao go- 
spodin Gjonović, ja ĆU spomenuti samo nekoliko 
reči. Pre svega ću kazati, da ću glasali u načelu 
protiv ovoga zakona. 

Gpepodo, ima ovde jedna opasnost. Sve se sa- 
stoji u tome, da se ovaj zakon može na široko tuma- 
čiti. Ko je zaslužan za domovinu, to je stvar dosta 
rastezljiva. Ili je zaslužniji onaj. koji je U AUbaniji 
izguibio svojo koeti, čija žena i, deca nemaju hleba, 
ili je zaslužniji kakav 'ministar, koji je imao vrlo 
lepu plat.u j lepu dnevnicu. (Prigovori.) Ja nisam 
protiv Ministara i ako ili ne volim. Ali ja ne znam, 
je li zaslužniji onaj radnik ili seljak, koji je po- 
ginuo za domovinu, ili kakav narodni poslanik, ili 
kakav drugi gospodin za državu. Teško je ovu stvar 
odrediti. Zato će nailaziti na poteškoće. Posve je 
dobro rekao gospodin Gjonović, Sto je srpska Na- 
rodna Skupština odlučila, da se daje 'nekim licima i 
što je ona odredila, bilo- bi malo nepravedno i nepa- 
rni Ino da mi u to diramo. Neka to ostane. Ali da mi 
nastavimo ovaj posao dalje, ja sam odlučno protiv 
toga, 

Nećete   mi   zameriti,   gospodo,   ako   domelnen; 
da se ovde hoće i partajičuost, da izlaže. Za radikale 
će  biti   ovaj   bolji,   za ■demokrate  onaj,   a  kad  dodje 
kakva druga stranka, ona će isticati druge  i   nepre- 
stano ćemo imati trzavice. Jedino 'bi se moglo možda 
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resiti, кЈа ве poetavi ključ, devet radikala a sedam 
demokrata ili kako drukčije. 

jMi stojimo аа stanovištu vrš"nja socijalne 
pravde, Ko vrši svoju dužnost, OD ae treba da bude 
poselbno nagradjen, nego izvršio je svoju dužnost i 
nad njim ee mora izvršiti socijalna pravda. I kad 
втс trii u lom slučaju primili zakon o radnicima, in- 
validima i o drugim', ja mislim, da onda aijesmo 
činili nikakvih iznimaka i kad smo mi onde bili 
veoma škrti prema njima, onda ne treba, gospodo, 
činiti ni ovde ppse'bnifa iznimaka, jer ako državna 
penzija nije dostatna za recimo jednu ministarsku 
udovicu i treba 'i'1 i0i не da zato tri put viša, kako 
će se izvršiti socijalna pravda. :pa kako ćemo moći 
da to opravdamo za druge udovice, kad im deca д]а- 
duju? Zašto se njoj ne daje jedanput ili dvaput vise, 
pa da se ta socijalna pravda izvrši? Posle toga, 
miislim, da je ovaj zakon veoma odiozan u narodu i 
da Rii onako ljudi posmatraju, da se može on izrablji- 
vati  u  stranačke svrhe. 

I'ot.prcdscdnik dr. Svetislav Popović: Ima гес 
gospodin   narodni   poslanik   Vojislav   I.azić. 

Vojislav Lazić: (lospodo, ja izjavljnjein, da 
mi as moži ino primiti ovaj zakonski projekat, koji 
se pred nama nalazi, za zakon i da ga mi ne možemo 
ovim putem ozakoniti. Po Ustavu da s,' nekom prizna 
kakva stalna pomoć ili učini poklon državni, kaže 
se. da je potre'lmo rešenje Narodne Skupštine. Go- 
spodo, ja mislm. da pri ma toj tako jasnoj ustavnoj 
odredbi mi ne bismo mogli da donesemo takav zakon 
u ime Narodne Skupštine stopa, što mi nijesmo na- 
dležni da donesemo zakon, nego da pregledamo 
uredbe koje su upućene nama i da te uredbe odo- 
brimo, odbacimo, ili izmenimo. To j,1 sa čisto for- 
malne strane i ja 'nalazim, da mi ne možemo pri- 
miti ovaj zakonski projekat i stopa ću u načelu gla- 
sati protiv njepa. 

Sto so tieo samog načina rešavanja odnosno 
pomoći ili nagrade porodicama tih zaslužnih ljudi, 
takodjer se mi ne bismo mopli složiti sa ovim princi- 
pom, koji je ovde iznesen. Gospodo, ja mislim, da li 
zaslužni ljudi, kad bi znali, kako i na koji način treti- 
ramo OVO njihovo pitanje, da se njima na ovaj način 
daje narodno priznanje ne lii ga 'primili, jer svakako 
nijesn oni radili za pare nego iiz čistih pobuda za 
idavn a ne za novac. "Dakle taj njihov rad mislim, 
da ne treba da se nagradjujs novcem nego treba, 
ako imaju zaeluga, da im narod zahvali i naša isto- 
rija, tim рге što nijesmo postigli da oltf-'žliedimo 
mnoge i mnoge, koji su u tnnogo hrdjavijem stanju. 
Ja n načelu ne bih mogao biti ZB ovaj zakonski 
predlog i etoga ću glasati protiv njega. 

Potpredsednik dr. Svetislav Popović: Tma reč 
gospodin   Vnjičić. 

Milorad Vu.iicic: Ja. gospodo, nemam ništa 
protiv toga, da država nagradi svoje zaslužne si- 
nove a isto tako i njihove porodice, ali mislim, da 
jo ovaj put, kako se predlaže, da bi to bilo pogrešno. 
Gospodin Lazić je vrlo lepo istakao, đa bi to čak 
bilo i protiv Ustava. Ja smatram, da ovo pitanje 
treba isključivo da reši Narodna Skupština, to jest 
da ona kao narodni predstavnik. ',,1а pravo da na- 
gr'adjuje svoje zaslužne sinove i njihove porodice. 
►Stoga ja ću u načelu protiv ovopa zakonskog pro- 
jekta glasati. 

Potpredsednik dr. Svetislav Popović: Ima reč 
gospodin  izvestilac. 

Izvestilac dr. Slavko Šecerov: Dopustite mi, 
gospodo,  da   so   odmah   osvrnem   na   reći   gospodina 

Vujičića i Lazića. Meni se čini. da sn oni ovde na 
pogrešnom putu. Po članu 130. Ustava Zakonodav- 
nom Odboru moraju biti upućena sva rešenja Mini- 
starekog Saveta, privremeni zakoni, uredbe i tako 
dalje. .Medju ostalim bilo je upućeno remenje Mini- 
starskog Saveta Dr. R. Br. od -T. marta i tako 
dalje. To je rešenje bilo zakonskog značaja i Zako- 
nodavni Odbor prema ovom rešenju treba da zauzme 
jedan odmijeni stav. treiba da ga pregleda, i da ili 
ukine, ili osnaži, ili izm, ni. Pošto ovo rešenje i ako 
zakonskog značaja nije bilo stavljeno u obliku za- 
kona, to vam sekcija predlaže, đa ga prema ovom pro- 
jektu primite. Prema tome. sasvim je netačno gle- 
dište gospodina Lazića i Vujičića. da nismo nadležni 
da po ovom rešavamo. (lospodo. Zakonodavni Odbor 
ima praVO da п šava o ovome po rešenju Dr. 1!. Br. 
od 27. marta, te već i po tome, jer je one. uneseno 
u spisak onih uredaba od .'>. se] tembra i tako dalje. 
Ja, gospodo, nemam ništa protiv toga, da vi to re- 
šenje ukinete ali i smatram, da je potrebno da se u 
ovo pitanje unese malo više reda. Mi vam predla- 
žemo, da osnažite dalje zakonsku odredbu da samo 
Narodna Skupština daje narodno priznanje. I, go- 
spodo, po članu 2. ovde s • kaže tačno, da samo Na- 
rodna Skupština odredjuje kojim licima se priznaje 
pravo na pomoć i kojim porodicama. П članu Г«. mi 
vam iznosimo imena onih porodica, koje su već de- 
bljale pomoć. Лко vi želite, da ne priznate pomoć 
porodici vojvode Putnika i vojvode Mišića i ako mi- 
slite, da činite dobru stvar, ja mirne savesti mislim, 
da ćemo učiniti rdjavo. Ja sa svoje strane smatram, 
da ćemo učiniti jedno dobro delo, ako glasamo, da 
se tim porodicama zaslužnih ljudi daje i dalje na- 
rodna pomoć. Ta pomoć je, gospodo, vrlo mala. Dok 
drugi veliki narodi daju velike pomoći, mi dajemo 
trostruko p, nzije i trostruke dodatke. Dozvolite, go- 
spodo, nema sumnje, ja priznajem i ulogu seljaka i 
radnika u ovom velikom svetskom ratu, ali isto 
tako, gospodo, kao što u jednome telu upravlja 
mozak tako i ovim velikim poslovima upravljali su 
ljudi, koji su bili na "čin pokreta u ovome velikome 
svetskome ratu. Ja moram to da naglasim, da čo- 
vekom ne upravlja ruka nego mozak. Ja bih, gospodo, 
voleo, kad b: naša Skupština stala na jedno oprav- 
dano stanovište pa da prizna i mozgovima onih ljudi, 
koji su radili na velikim nacionalnim delima. 

Dr. Josip Hohnjec: (lospodo, ja sam protivan 
ovome predlogu. Oval predlog je kuli prema ličnosti 
i ako mi ostavimo vladi, da ona i dalje po ovoj Uredbi 
odredjuje kojim će ljudima ukazivati ovo priznanje, 
onda ona može jednoga dana sve svoje penzionisane 
Ministre oglasiti kao zaslužne za državu. 

Milorad Vujičić: (lospodo, Vi .ste svi čuli, da 
sam ja u početku evoga govora kazao, da apsolutno 
nemam ništa protiv da država nagradi svoje zaslužne 
ljude i prema tome kad g. referent ističe ime Putnika 
i Mišića, kojima neka je slava i kad ОП meni pod 
meće kao da ja nisam za to, da se njima da nagrada, 
to je. u  najmanju   ruku  da   se  izrazim, neozbiljno  za 
leđnog narodnog poslanika i ja to od sebe odbijam. 

Drugo, molim Vas, njegove primedbe i njegove 
pouke šta piše u Ustavu ne mogu da primim. Laskam 
sebi, da ja znam bolje šta piše u Ustavu, nego on. Vi 
svi dobro vidite, da ovde uz ovaj Zakon idu izveene 
odluke, koje su donele posle Ustava i kad sam ja ka- 
zao, da je jedino pravo Narodne Skupštine, da ona o 
tome pitanju rešava, ja sam na te odluke mislio i 
onda ja velim, da je izlišan bio uput izvestioca da 
pročitam U Ustavu Šta piše. 
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Dr, Pavle Cubrovic: Molim Vae, gospodo, u na- 
čelu ka« sto reče g. Vujicic apeojiutno nema, mislim, 
nikoga, koji lii l)i(> protiv toga, da ljudi, koji BU zaista 
neinili za državu i naciju neko krupno delo, hudu 
priznati od strane države. Ali ja mislim, da ćemo bas 
da uvredimo te velike ljude, ako im to budemo dali na 
ovaj način, kao sto se boce ovde ovo pitanje da spro- 
vede.  Ja   sam   odlučno   protiv  ovakve^   naein.i   i/,   ovih 
razloga: Ja dvojim pomoć državnu, od državnog pri- 
znanja. To sudva pojma. Kad sravnimo u Francuskoi 
jednoga Gambetu ili, ako baš boćete i/ naše historije, 
jednoga Putnika, ili druge velike ljude u drugim dr- 
žavama, sa nekim ohienim činovnikom i/ jednoga 
resora, koji je Časno i pošteno vršio službu, a ostavio 
porodicu u oskudici, i onda mu država učini neku po- 
moć, da mudeča i žena ne piomrui od gladi: u pr- 
vome slučaju mi hoćemo la mu odamo priznanje, da 
ga nagradimo, a u drugom slučaju, to je hrišćunsko 
milošrdje. Gospodo, ako tu razliku ne budemo pra- 
vili jer mi bismo od malih ljudi pravili velike i onda 
bi izgubili pojam, kć je veliki, a ko mali u našom dru- 
štvu, a to ne smemo da činimo. D Хетаској, u Er- 
fnrtn, postoj: jedim mala kučića u najvećoj ulici. To 
je jodna mala kućica, od prilike kao one kućice na 
Batal- Džamiji: žuto okrečena, ne-avrem: na, to je ku- 
čića u kojoj, je nekada Živeo l.nter i pisao i Nemci ]e 
čuvaju, neće da je sruše, to je relikvija Nemačkog ne- 
reda i spomen jednog čitavog kulturnog pokteta, I to 
je   za   postO.Vanje,   Ako   budemo   u   opšte   htel;   u   tom 
pravcu da radimo, da podržavamo takav kult, ako ho- 
ćete, prema ličnostima, koji zaslužuju da budu jedna 
vrsta moralnoga kulta, u našem društvu, da budemo 
pravedni, onda neinemo da stavimo sve u jednu il- 
niju. 1 ja bih Va^ molio, da pravile ia/.liku n tome 
kultu; ko je veliki, neka mu se da priznanje, a ko je 
mali "neka mu ee učini pomoć. Ostavimo odrešene 
ruke vladi, da može dati pomoć nekome da mu žena 1 
deca ne pomru od gladi, a ko je zaslužan za državu, 
da ge ostavi Narodnoj Skupštini, neka ona ceni, ne- 
mojte da prelazimo granice onoga za šta niemo kom- 
petentni. 

Predsednik  Miša Trifunović:   Pristupićemo  re- 
šavanju. Ko je /a to, da se u načelu ovaj izveštaj prve 
Sekcije   0   priznanju   zaslužnim   licima   primi   izvoliče 
eedeti, ko je protiv izvolićs ustati. (Većina ustaje.) 
Goepodo, većina je prbtiv. 

[zvestilac dr, Slavko Sećerov: Molim, da se 
glasa poimenično. 

Predsednik  Miša Trifunović:   16  sam   prebrojao 
koji su protiv. 

Prelazimo, gospodo, na 4. tačkn: Pretres izve- 
štaja druge Sekcije o Uredbi o plalama opitinskih 
činovnika u Hrvatskoj i Slavoniji, Ova ie stvar ras- 
pravljena, ima samo da se preglasa, jer nije bilo kvo- 
ruma pri glasanju. Molim g, sekretaru da proziva 
poslanike. 

(Sekretar proziva poslanike, nastaje glasanje. 
Pgele glasanja.) 

Predsednik Miša Trifunović: Gospbdo, glasalo 
je svega 23, poslanika. »Za« je glasalo 16, a »protiv« 
7. Objavljujem, da je ovaj zakon o platamaj opštin- 
skili činovnika n Hrvatskoj i Slavoniji definitivno 
primljen. 

Sad prelazimo na б lačku. 
Dr. Josip Holuijec: Ja imam da predložim ovu 

rezoluciju; Oflašćuje Б,е Ministar Finaneija, da počev 
za 1!)L'^. go<linu iz<la opštinskiin odborima U Slove- 
niji i Dalmaciji za preneseni delokrug za opštinsko 

sekretare državni mesečni prinos u iznosu od 250 di- 
nara za opčinu. (Glasovi: Možemo primiti kao rezo- 
luciju.) 

Dr. Svctislav Popović: Ovo pitanje, koje je po- 
taknuto u ovoj rezoluciji, bilo je predmet razprave п 
čl. iS. zakona o dodacima na skupoću za činovnike 
državne i rešeno je, da se to pitanje ima regulisatl 
uredbenim putem, po odobrenju iinansijskog odbora. 
Pošto dakle već postoji zakonsko ovlašćenje za regu- 
liganje U ovom pravcu, onda je samo pitanje finan- 
isijske mogućnosti kad će se ovaj predlog i u kojoj 
meri moći da usvoji i zato ja nalazim, da ovu rezolu- 
ciju   možemo   usvojiti. 

Predsednik Miša Trifunović: Prima li odbor 
ovu rezoluciju? (Prima.) Objavljujem, da je pri- 
mljena. 

Prelazimo na б, tačku dnevnoga reda: Pre- 
tres izvešfaja 0 osiguranju penzije ž.and:irmima. Mo- 
lim g, izvestioca da saopšti da je g. ministar javio, da 
ne može pristati  ni na   kakva  povećanja, 

[zvestilac Jovan Magovčevic: Gospodo, mi smo 
u sekciji pregledali ovu uredbu i čast nam je pred- 
ložiti Zakonodvanom Odboru da je primi sa izvesnim 
izmenama, koje se nalaze u izvešlaju koji je razdat 
gospodi poslanicima. TTnapred ću napomenuti, da ću 
predložiti neke izmene, koje Bu U vezi sa zakonom o 
dodacima na skupoću, koji je jučer izglasan. 

Predsednik Miša Trifunović: Gospodo, ko je za 
to, da se ova uredba, kako je izišla iz sekcije, primi u 
načelnoj debati, neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka 
ustane, (Svi sede.) Objavljujem, da je jednoglasno 
primljena. 

Molim, ima li ko da se javi za reč u specijalnom 
pret resu ? 

Izvestilac Jovan Magovčevic: Ali smo predlo- 
žili iznienii kod čl. 7. tačke li. i molim, da je primite. 
Ta izmena ghiFi: »Ko stupi u državnu službu,«/a-ra- 
nije je bilo; »Ko istupi u državnu, o'pstineku, ili u 
službu strane države, dok je u toj službi«. Tzostavi'i 
smo ovo: »Dok je u službi strane države1«, i izostavili 
smo ovo »opč'msku službu«, zato što po neki stariji 
žandar, koji nije vile sposoban za štrapac, može ipak 
kao peiizioiiisani korisno da posluži kod opstine i imati 
neki mali dodatak, da bi mogao izdržavati svoju po- 
rodicu. 

T)r. Pavle Cubrović: Gospodo, kori ovoga člana 
7. ima poredjano vize slučajefva, zbog kojih se žan- 
darniu može uskratiti ponovan prijem U službu. Neki 
od tili slučajeva su umesni i mogu ^е uzeti kao oprav- 
dani, ali neki su sasvim strogi i nepravični i ja mi- 
slim, da nikako ne treba da budu razlog, da se žan- 
darmi ne mogu ponoVo primili u službu. Oni od lili 
silicijeva, koji se mogu obeležeti kao neka krivica 
učinjena od dotičnih žandarma. kao na pr. begetvo Iz 
komande, izvršenje kakvog zločinog dela i slični 
mogu poslužiti kao razlog za ovo, ali ja neznani zašto 
da se jedan žandar odbije, da može da se vrati ponovo 
U službu, ako je п nr. ranije dragovoljno iz i te istt-- 
p'o. .Ta mislim, da bi to bila jedna preterana strogost. 

Predsednik Miša Trifunović: Niko se ne javlja 
za reč. Stavljam na gipsanje Čl. 7. .sa celokupnim iz- 
menama, koje su naznačene u izveštaju sekcije. T\o 
erima Čl. 7. sa tim izmenama neka izvoli sedeti, n 
ko'je protivan neka izvadi diči ruku. (Večina sedi.) 
('lan  7. je primljen. 

Izvestilac Jovan Magovcević: Sad dolazi čl. 14. 
Pošto so žandarmi sastavni doo vojske, za koju ovo 
več vredi i pošto se kod pokrajinekih vlada žaudareka 
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penzija  ovako   reguliše   kako  je   ovde   naznačeno,   tO i/.vestilae Milosav  Rajčević:  Qospodo,  nacrt   za- 
smo i mi ovo ovde usvojili. kona o zaštiti dece i mladeži jeete kodifikacija ure- 

Predsednik Miša Trifnnović: Ko je za to, da se    ^aba, koje ви do sada važile, a to r-n uredba o osni- 
ovnj ei. 14. ovako kako je n sekciji izašao primi, neka vanju državnog odeljenja za zaštita (lece i mladeži i 
sedi. a ko je protiv neka izvoli m tati. (Većina sedi.) pravilnik 0 nredjeiijn odeljenja za zaštitu dece i mla- 
Ohjavljujem, da je el.   14.  primljen <1('ži-   Išli  onaj eistem,  koji  j,,   postojao  n   tim   dvema 

Uredbama,   zadržan   je   i   n   ovome   nacrtu   zakonskom. 
Dr.  Janko  Simrak:  Gospodo,   dozvolite   mi   da 

Izvestilac Jovan Magovcevic: Sad dolazi Čl. 10 
l'o predjašnjoj redakciji ovoga elana, žahdarm с( 
mora  staviti   U   penziju,   čim   navrši   ovde   predvidjeli napomenem, da ovde ima velikih grešaka koje 1и sva- 
III WI   ,1        .^  l   .1   \    1   I   1 II l M     II/, 1    I  II, Vlili II «1   .    1   .     I .,   I       H ■.   .   1,   *    1Л1Ц     11 . i , T-, .   . 

broj godina, a -sad se to menja i propisuje, da može     ^k" treJ>ale da se isprave. Eto na pr. ц    . elanu s( 
kaze »ratna siročad«  pa onda dalje: »sva deca  i  mh 
<lež uopšte uživaju državnu zaštitu i predme! SU stara- 
nja Ministarstva za So'c. Politiku«. Ja mislim, đn ni- 
kad  Ministarstvo za Socijalnu  Politiku  nije shvatilo 

Ji-'ll.      It'.viVdIM'l/. IIHII)VII.     111;ц-/. IIIW,VIII.-A      wii , vl . Iv i • I 1 

.mi   neka  izvoli  sedeti,  a   ko   ie  protiv   neka   ustane.       tak?   sll'.(,k"   ^VOlU   dužnost,   da   je   ОПО   moralo    pod 
(Većina sedi.)   Objavljujem, da   je čl.   19.   primljen,     svoju zaštitu da metne svu-decu i mladež. Ono što se 

..      .   '     j.'      v    .,■,,,.,„„,■,  •      neoe nikada izvrsivati tr(d)a da se ispusti iz zakona, 
tzveetllac Jovan Magovcev.c: Kod cl. 27. doda e      jer bj ina(,(, |o ;      ]o m,1.al.o ^11(,-Ш1   Ja ц,т| (iVo )it(,() 

se nov stav, Uj, -las:: »On i-rima , srazmeran doda-     reći вато đa bih dokaJ5ao kak(, ^ uii(. ,,.„;]„ „., ()П1 

ostati u službi i posle toga broja godina, ako hoće <la 
služi. 

Predsednik  Miša Trifunović: Stavljam  na gla 
sanje čl.   l'.k  ovako   izmenjen.   Ko  je  za   tO,   da  se  on 
pril 

tak na skupoću kao i ostali penzionisani državni služ 
benici«. Ja bili imao da predložim još ovaj dodatak, da 

tvar. Dalje v:dite,,da je ova uredba dosta birokrat ka 
i   meni se  čini, da  će  ona   natovariti drŽavi   na   ledja 

bi mogli gla at i za njega. 
izvestilac Milcsav Rajčević: Zaista u ovome pro 

po^e reci^drzavm.službenici« dodjuroci(»pobrojani v(.,•,,.,. ,(,Г(,|(,     „.ij.,],,,, gto ...  budžeta  ,;(-.e.   \qr '. 
u čl   6.1 Г. zakona o dodacima za skupoću državnih ^  (I|..av;i   пи!а/ј ;1:mas u   yvUt  |(,.kil|i   ^.цп^,,,,,. 
službenika  gradj^nfikog   I   vojno-   reda.   penzionera   i р^   -^ (|уо  n(|vl;.,  i,;,.,,,,,,.,, ski   z:|klllli   t(1  j.,   mi,,lillK 

penz onei KI«. ,]a ^ј g0 |II|  |1|(||..|(| temelino [zmeniti i samo tako mi 
Predsednik Misa Imimovic: stavljam na gla- 

sanje čl. 27. .sa ovom' dopunom sekcije i dodatkom, 
koji   je sada g.  izve.-tilac  izneo.  K'o   je za  to, da  F€  taj 
član 'tako primi neka izvoli sedeti, a ko je protiv neka -^" ™*mc birokratskoga sistemu, ali to je zato sto 
ustane.   (Svi   sede.)   Objavljujem,  da  je   ovaj   član se socijalno staranje nije  moglo poveriti prema  sn- 

■    u                                     ... danjem  društvenom  uredieniu  nekim diaiiiim, ustaiio- 
pnmnen. ,.  ■       i   •                                      • i ,     i - i         .-i       i           \л   „,.,-„ 'A.    i-    i  -i    KI   t  ,-   ,■ vama.  ('n;  za   koie  se  prema  ovome  projektu  država Izvestilac Jovan Magovcevic:  Kod cl,  lit. tac \. 
dopunjuje se i -lasi: »Лко je venčanje obavljeno naj- 
manje na •"> meeeca  pre smrti  muža,  izuzev slućaia 

,'•      •      -    ■      i   м      •     11        i    ;,, .i., i,'i ,  ,,,-., прта računa. 1   poccdku socnalno staranje nije mog i i-mrii pn vršenju službe, i«,  l'o sada je glasna ova ■'             .          '           ,    . •'       •     i .      i      ■        • 
tačka:   »Лко   je   vcnčauie   obavljeno   najmanje   na   3 ^Un0   d\^    sprovede   ,   ono    JO   dokazalo,  da    mi 
meseca   pre  smrti   muža   i«.  Ovo  SC  predlaže  zato.   da nismo eposobni  za to,  lll barda  pojedmi  krajevi  m-. 
ne hi   bilo  zloupotreba  kao  Štosu   se  one  dešavale da ^оТот  za    O,  da   to  somjalno  staranje  o  dee,   ,-pre- 

treba da stara  na prvome mestu  to ни deca, ratna si- 
ročad,  deca   naših   ratnika.   Država   mora   da   vodi   П 

vedn.  Zbog  toga  smo  ini   u  ovome   projektu   zadržali 
sistem, koji je do sada postojao, da se staranje ustupi 
državi. Sta vise, mora se nriznati, da je i dosadan je sta- 
ranje koie je država vršila nad decom bilo nedovoljin 

sanje ovaj cl. 20. sa ovom izmenom. koju  r ш,е-, џ,     . ^ iiij(; ,,•,„ (!i,lu.(L j .lko J;, „,,.,,, ;,,,,. „„„.,, ,,,, ,„ll!o 

pojedini  žandarmi   imaju   medrese  i  kad  su   bolesni 
oni  se  pred i-amn  smrt   venčavajll. 

Predsednik   Miša  Trifunović:   Stavljam   na   -la- 

izvcstilac.   K'o   je  za   to, da   se  ovaj  član   ovako   primi toga opterećenja, jer su zaelužui da za njima vodi dr- , . . . , . . . . . /O      * 1 l li; «1    IM IH" l I  l  l"il  |<l.     Ц   1     .-41     /, ii-^l HA    i i    ч<1     /..I     H  I i i ii.l     \ м. i i    ^ i i 

neka izvol, efedetj, a ko je protiv neka. ustane.  (Svi .       ^агапје.'•U"načelu   je učinjena  nroba   u  ovom 
sed?.) Objavljujem, da je ovaj .dan evakoi pi imljen. ,. „ 1(,к( „_ ih ,,„,.,,, đržavT10ga ;,,,..„:, bude i Sta- 

[zvestilac Jovan Magovčević: Kod čl. 30. dodaje ,..,,,;., 01)gte društvenog; ali se nije moglo ootpuno na- 
se nov.stav, koji glasi: »Uz ovu penziju sledovać? i pUgtiti staranje državno i da se prela socijalnom sta- 
dodatci ria-akupoću вгагпгето kao i pprodicanua o ta- ranj„ \г гаг^оса; ko;e sam n^veo, a to je da kod nos 
lili državnili službenika«. Ja bih < ovde kao i gore п;је j(,- raZvii;eno oećanie prema bližnjemu i kultura 
predložio ovaj dodatak: »pobrojanih u čl. (i. i 7. za- društva nije dostigla taj stepen, da može o deci', ne 
kona o dodacima na Skupoću državnili službenika eam0 o ratnoj siročadi, voditi brigu. Trema tome ja 
gradj-anskog i vojnog reda. penzionera i penzionerki«; molim   da se ovai projekt ovakav kakav je primi. 

Predsednik   Miša Trifunović:  Slaviću  Čl.  30. sa рг   pavie Cubrović:   Ta   bili   molio,  da  se ova 
ovom dopunom  i dodatkom,  koje  je izneo g. izvestilac ^..^.  prVQ   pačelno   primi.  Jfl   mislim, da   nakog  nema 
па glasanje. Ko je za to, da se ovaj član-ovako primi. ,.r,)tiv da se u  naoshi  primi. Sto SP tiče  pojedinili 
neka   izvoli   Bedeti,  a   ko   je   protiv   neka   ustane.    (Svi ,-danovi   o   tome   нч   može   raz-ovarati.   da   bih   samo 
sede.)    Objavljujem,   da   je   ovaj   Član    primljen.   Sala |,(„,,    ^,,   o^povorim   na   izvesne   zanrrke,  koje  je  go- 
ćemo preči na glasanje o celokupnom ovom zakonu, „nodin Š:mrak naveo, da mislim, da su neopravdane. 
Mplim g. sekretara da  proziva  poslanik.'. ()v,1(,  s.   „ovn,.;   0    „taraniM   države   O    mladeži,    na 

Sekretar  dr.   Pavle   Cubrović   proziva   podanike пГу0ТТ1   mestu   deei   izidnolib   ratnika,   a   posle  o  deci 
da glasaju. _ koia su napuštana osled sociialnih  prilika i koja  su 

(Posle  glasanja.) ,,   f^Jjpm  položaju.   I   ako  se   ista   može smatrati   kao 
Predsednik   Miša   Trifunović:   Gospodo,   glasalo Ifltnfn   tekovina,   to   '"  ovo.   Prema   tome   nemojte 

je svega 21 poslanik, 20 su glasali »za«, a jedan »pro idt; nač Ino protiv, možete biti samo protiv pojedi- 
tiv«. Objavljujem. <la   je ovai  zakon o žandarinerij- nih  B:t.nica. 
skom penzionom  fondu  primljen. Predsednik Miša Trifunović:  Ima reč gospodin 

Prelazimo   na   (i.   lačkii  dnevnoga   reda:   na   pre- Taizić. 
tres Izvestaja ITI. sekcije o uredbi o zaštiti dece i VoMsIav Lazić:  OOSJUKIO, biću kratak.  Ja   ne 
mladeži. bih imao ništa protiv zakona i protiv topa da država 
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treba da vodi računa o deci naročito d ratnoj siro- 
čadi. Nalazim, da јв и prvom rodu i pozvana država 
da to čini, ali meni 60 čini. kad 66 pročita ceo za- 
koneki projekt, da ima dosta liirokratskili ustanova, 
('ini mi se, da ima nekih ustanova izlišnih, koje Će 
još viša da opterete državni budžet i haš tmi optere- 
ćenjero,   Sto  će  'hiti   i >хи   činovuištva   i   ustanova, 
manje če se 'pomoči siročad, koja očekuju od ove 
/ašt'te pomoči. Ja ču hiti u načcdu za ovaj projekt, 
a tražiču da se u pojed'nostima učine i/.v sne 
izmene. 

Predijedmik Miša Trifunović: G-ošpođo, fpri- 
stuipamo načelnom glasanju. Gospoda, koja SU za to, 
da se ovaj nacrt zakona d zaštiti dece i mladeži primi 
n načcdu, meka izvole sedeti, a ko je protiv neka 
digne ruku. (Večina sedi.) Objavljujem, da je pro- 
jekat za.kona o zaštiti dece i mladeži načelno pri- 
mljen. 

Gospodo, nafetaje sp.cijalni pretres. Molim 
gospođu, da se jave kod pojedinih članova kod kojdi 
žele govoriti. Ima reč gospodin Sunrak. 

Dr. Janko Šimrak: Neka se liriše ovo: »a 
zatim sva deea i mladež u opite« U članu 1. To je 
nepot rebnOj td Di ma smisla I 

Predsednik Miša Trifunović: Ima reč gospodin 
Vnjičič. 

Milorad Vujičić: Ja SO slažem sa gospodinom 
Šimrakdin u onome što je ОП izneo o članu- 1. kad 
je govorio 0 ovom nacrtu i zato mislim, da OVC reči 
»1 zatim Hva deea i mladež u opšte« treba izhnsiiti pa 
bi dalje 'prvi član glasio; »ratna siročad i sva ona 
dira i mlad iž bez ikakvog ili nedovoljnog roditelj- 
skog staranja i zaštita uživaju zaštitu i predmet su 
staranja   Ministarstva   za  Socijalnu   Politiku«. 

Predsednik Miša Trifunović: Prvi član sta- 
vljam na glasanje. Gospoda, koja su za to, da se ovaj 
član primi sa izmenama neka izvole sedeti, a go- 
spoda koja su protiv neka izvole ustati. (Svi seds.) 
Ohjavljuji'lm, da je član 1. ва izmenama primljen: 
Ima   reč gospodim  Šečerov. 

Пг. Slavko Šećerov: (lospodo, ja ipredlažem, 
da se iz trećega člana hriše ovo: »Sa\ et sdavni eu or- 
gani ministarstva: 1. glavni savez za zaštitu deee. 
2. oblasni saveti za zaštitu deee. Nisu nikakvi save- 
todavni organi ipotrebnr. 

I>r. Janko Šimrak: 'Jd1 oblasti imamo, znači 
treba da  imamo iti savetodavndi  organa. 

Izvestilae Milosav Rajčević: Da li je potrebna 
i)s:m državne zaštite još i druga, da li js potrebno, 
<la se Ministarstvo može eavetovati sa drugim orga- 
nima ili ne, da li je'potrelmo. da, oni ljudi, koji rade 
na zaštiti deee i naroda, da se mogu od vremena na 
vreme  skupljati   i  davati  svoje  mišljenj-;  o tome? 

D(r. Pavle Cubrović: Ovde Što se predvidja u 
članu li. nije opasno, nemojte da vas buni, ne košta ni- 
šta, što su ovde ove instancije uzete u obzir, to je zbog 
toga, da ss da više inicijative ljudima da mladež 
pomognu. Državu ne košta to ništa, da вр 'prene-e 
na  oblasne i sreske institucija da taj posao izvode. 

[zvestilac Milosav Rajčević: Molim vas, proči- 
tajta član 20. i 23. 

Dr. Janko Šimrak: Ja sam molio gospodina 
.izvestioea, da protumači zašto da ostane i glavni 
savet i zašto da ostanu oblasni saveti. ZuSto da utva- 
ramo 2(i oblasnih saveta. Gospodin Oubrović vidi, da 
to neće optpretiti budget. Medjutim, gospodo, ti 
ljudi koji dodju  u  o'blaisme savete tražićo putne  tro- 

škove i dnevnifce, a nas poždraše te dnevnice i putni 
.troškovi. Mi znamo kad hoč.mo koje ip'itanje Ida 
pokrenemo i kad se sastanu činovniei na većanje, 
da moraju da dobiju dnevnice i putne troškove. Vi 
velite, da je potrebno da dobiju ljudi priliku za pri- 
vatnu inicijativu. Kakva je prilika za privatnu ini- 
cijativu, da se svake druge ili treće godine sastanu 
.razna gbspoda, da kažu nešto lepo i da uzmu pare. 
.Ministar za socijalnu politiku ima nvek prava da 
,pozove svoje organe a tako isto ako .mu tre'ba za 
savetovanje da pozove oblasnu zaštitu i mesnu za- 
štitu, a nije potrebno da zakonom stvaramo ove nove 
ustanove. 

Izvestilae Milosav Rajčević: Ovim se htelo da 
se pored državne zaštite iprivuku ljudi, da rade na 
ovome poslu tako, da pored državne zaštite4 i mesne 
zaštite postoji glavni savet za zaštitu dece i mladeži 
i u isvakoj oblasti da postoji oblasni savet za zaštitu 
dece i mladeži. To jest, naći će se u oblasti ljudi, 
koji ce želeti da saradjuju na ovoj stvari i ovim usta- 
novama i treba dati Cdogućnosti tim ljudima, da sara- 
djuju na ovome poslu. To je dakle dolirovoljan rad 
na   ovoj   ustanovi. 

Milorad Vujičić: Ja sam hteo da kaženu da 
nema smisla da se primi predlog gospodina Seće- 
rova, da se izbriše i glavni savet i ohlasni saveti. 
Pročitajte, gospođo, član 21., 22., 28. i tako dalje. 
pa čete videti zadatak tih saveta. Oni su vrlo po- 
trebni i vrlo važni. Gospodin Ministar, koji vodi 
staranje o zaštiti dece, on želi, da se savetUJe sa glav- 
nim savetom i sa licima iz oblasti, da se ibolje zibrine 
u dotičnoj deci. Vidite u članu 20., kako je sasta- 
vljen glavni savet, da tu ima ljudi iz sviju struka, 
da hi lakše Ministar bio ohavešten, kako da uputi 
deou u njihov život, da bi boljs bili izvedeni na put. 
Treba dakle da primimo član '■'). kako je redigovan'. 

Vojislav Lazić: Ovaj član ii. u vezi je sa čla- 
novima 23, i 25. kod kojih sam se ja javio za reč. 
ДЗаб zato hoču i kod ovoga člana 'Л. da kažem -neko- 
liko reči. Ja sam za to, da se izliriše ovaj isavet, koji 
se predvidja kao glavni savet, a tako isto i oblasni 
saveti za zaštitu deco i mladeži. Gospođa, koja brane 
ovaj član. i navode da neće ovi saveti koštati nifta, 
nemaju pravo', ier evo da koštaju. P članu 25. kaže 
se, da je služba besplatna, ali će im se naknaditi 
stvarni izdaci. Dakle tu ima tereta za državnu kasu. 
Tako isto ie i kod glavnoga saveta Miniistarstva za 
Socijalnu Politiku što ве vidi iz člana 23. Sem togi 
ovo naročite in-li'tneije liiraju sobi predsednica i 
sekr tara i zahtevače neke troškove kako materi- 
jalne tako i lične. Za to ja nalazim, da SU izlišne te 
letanove, jer neče doprineti ništa ovoj stvari, nego 
ne samo napraviti balast i neče ništa doprinositi -ni 
Ministarstvu Socijalne Politike. Mjinistaretvo je 
samo pozvano, da vodi tu brigu a ono ima dovoljno 
drugih ustanova, za to. NTe trebaju još i naročitih 
saveta i prema tome tražim, -da se i glavni savet i 
ohlasni   saveti  izbrišu. 

Dr. Slavko Šećerov: Ja sam 'predložio, da se 
u članu 3. hriše elavni savet. a tako isto i cmlasni 
,sav ti. IIt"o sam da konstatujem, da je netačno tvr- 
djerije gospodina izvestioea, da su ovi saveti za to, 
da potpomognu inicijativu privatnu. Naprotiv to su 
birokratske ustano-ve. Glavni savet. je1 invrnistarski 
komitet u kome imenuje članove Ministar za Soci- 
jalnu Politiku i druid Ministri. Gospodo, ili Mini- 
starstvo zna kako treba štititi decu i mladež ili ne zna. 
Лко zna, nisu potrebni ni glavni eavet ni oblasni sa- 
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veti, a ako me zna, na žalost što ne zna i eaveti će mu 
sla'bo 'pomoći. 

/ameiiik   predsednika   Ljuba   Jovanović:   Qo 
>|)(><1о, pretres je вугаеп, ima reč gospodin tzveetilac. 

[zveetilac Milosav Rajčević: Ovde ji' predvl- 
djeno, <la ee plaća ili ne, plaća. Stvarni izdaci uci- 
pjeni bili 'lii, ako bi pojedini ljudi ва strane Kili po- 
zvati, jer hna ljudi; gosrpodo, koji proučavaju ovo 
.pitanje. Ja ću vam napomenuti gospodina Silovića. 
Gospodin Ministar, kad je bteo da resi ovo pitanj;', 
on je pozvao gospodina Silovića, da ee sporaziune 
>ча njim i kad ibi 'bio takav slučaj opet, da neko pi- 
tanje iskrsne, o kome Ki gospodin Mini-tar morao 
,da se sporazume, on lii 'pozvao ljude iz oblasne za- 
štite i ja mislim, da je pravo, da se tim ljudima tom 
iprilikom priznaju i plate putni troškovi, jer to nije 
.ništa, a njilinvi saveti mogu Ministarstvu samo da 
koristi- i da utieu na napredak ove ustanove. 

Zamenik predsednika Ljuba Jovanović: Ima 
jeo gospodin   Simrak   radi   ličnog  objašnjenja. 

Dr. Janko Simrak: ,Ta samo velim OVO. Ako 
;ioće   gospodin    .Ministar,   <la   ima   ljudi,   koji   su   .^j 

pokazali u toj stvari marljivi, on može da ili pozove 
na sastanak, kao što je i Ministarstvo Poljoprivrede 
kad je utelo da donese mali zakon za zemljoradnike, 
ono je sazvalo poljoprivredni savet. To se može uči- 
niti i ovde, ali je nopotn-bno, !a mi zakonom osni- 
vanu; i'd tili oldasiiib saveta, jer će oni strašno da 
oštete državnu kasu. 

/.ainenik predsednika Ljuba Jovanović: Pri- 
stupićemo glasanju.- Ko je /a to. da se ovaj ('dan 
.primi kako je predložen, taj neka si li, п ko je'protiv 
neka digne ruku. (Većina diže ruku.) Većina je pro- 
tivna, ta prema tome objavljujem, da je ovaj elan po 
predlogtl   sekcije odliljen. 

Sad ćemo glasati  d  predlogu  gospodina Šeće 
fova, posto predlog.eekcije 1 gospedma Ministra nija 
primljen.     Го    predlogd    gospodma    Š Cerova    zadr- 
žava   elan   ;!.   samo    prvi   <ieo   »da    savetodavni    or- 
gani  pri...« otpadne.  Ko je za predlog gospodina 
Šećerova,   neka    izveli   sedeti,   a    ko   je   'protiv    neka 
digne ruku.  (Većina sedi.)  Objavi j u jem, da  je  pr< 

,điog gospodina Šećerova primljen. 
Olanovi -1. <lo 19. zaključno primaju se svi, 

pošto   se   niko   nije   javio   za   ree.   Ko   je   protiv'   toga 
neka digne  ruku.  Objavljujem, da   su    ti   članovi 
.primljeni. 

Sad je na pretresu elan 20. Ima reč gospodin 
Vojislav  Lazić. 

Vojislav Lazić:  Ja  predlažem, gospodo, da se 
članovi   od   20.  do  26.   kao   nepotrebni   izostave. 

/amenik   predsednika Ljuba Jovanović:  Ла  bih 
niolio, ako vidimo, da Ćenio OVO primiti liez disku- 
sije. <la onda radimo, a ako ве pojave sporna pitanja, 
pnda ćemo ostaviti za sutra. (Dr. Janko Siihrak': 
Molim za reči)  Reč ima gospodin Simrak. 

Dr. Janko Šiiurak: ,la konstatuj; m, da mi 
ovde opet nemamo ništa po toj stvari. (Dr. Slavko 
Šećerov: Postoji jedna naročita knjiga.) Pa onda 
.nema ni gospode muslmiana, ni gospode iz zemljo- 
radničkog kluba. 

Dr. Slavko Šećerov: Mije potrebno ni da budu, 
jer smo mi te uredbe, kojo se odnose na Boenii i 
iHercegovinu, već prešli. Ovde j ■ reč -amo o nared- 
bama, koje se tiču velikih poseda, a to su veći n 
jir'nrenune uredbe, koje ee zbog toga što se zakon 
o agrarnoj reformi spremia, d( lomice osnažuju, a 
delomiee   ukidaju,   (Пг.   Janko   Simrak:   Ja   mislim. 

da je zgodnije da dodju sutra na prvom mestu na 
dnevni red.) 

/amenik pr.dseduik Ljuba Jovanović: l'ošto 
.nema sauiasnosti, a i ako bi neka gospoda otka- 
zala   učešće   ve.'-eras,   liolje   je   ostavimo   to   kao   prvu 
tačku dnevnoga reda za sutra. Tako je bio i spremio 
gospodin Tril'unovie. /a sutra je prva tačka T 
.današiij, o'a dnevnog reda na  redu, za tim primanje 
,u celosti uredaba .Ministarstva Kinansija, koje su u 
pojedinostima već usvojene. I'osle toga pretres izve- 
štaja   i.   si keije.   Ovo   je   po,<lediea   naše   odluke   po 
('lanu  :!.   Primate  li  ovu  odluku  gospodina  Lazića, 
di i  se elanovi   Od 0,—25, ukinuf (Primamo.) Obja- 
vljujem,  da  je   odluka   gospodina   i.aziča   primljena. 

Kod  ostalih članova niko  se  nije javio.   I'rima 
li odbor ovei članove'^   Ko je proti^ neka digne ruku. 
(Niko ne diže ruku.) Objavljujem, da su primljeni. 

Sada ostaje da glasamo o ovome predlogu U 
celini, Ko je za to, da se ovaj predlog kako je sada 
rešen u pojedinostima usvoji u celini glasače za, a 
,ko je protiv glasače protiv. Molim gospodina se- 
kretara, da pristupi glasanju. 

Sekretar dr. Pavle Cubrović proziva članove 
da glasaju i oni su glasali ovako:   Miloradi Vujičić 
ла, Vojislav Lazić za. -Iiremič za, dr. l'roš Stajic za. 
Jovan Gjonović za, Josip Drofenik za, dr, Slavko 
Šećerov za, dr. Dominik Mazzi za, dr. Antun KoroSec 
;'a. dr. Janko Simrak za. Krsta i'tjovič za, dr. 
,Xinko Perić za, Mihajlo Zivković za, dr, Ilija Su- 
.•nenkovič za, Milosav Rajčević za. Ljuba Jovanović 
/a,  Pavle  ('n'brovič  za. 

/.amenik predsednika Ljuba Jovanović: Izvo- 
lite čuti rezultat glasanja. Glasalo je 17 gospode po- 
slanika  i  svi  su  glasali   za.   Гг. ma   tome  je  ovaj   za 
kunski preldlog usvojen u oelini. 

Sada molim, da predjemo na 7. tačku dnev- 
noga reda. To jepretree izveštaja V. sekcije o ured- 
bama   Aura me   K; Гоппе. 

Jovan Gjonović: Mi smo na jt dno j o,l naših 
ranijih   sednica   pokrenuli   pitanje,   koje   ja   mislim   i 
danas ovde Ida pokrenemo. Pred I- Sekcijom bila je 
uredba p ministrima na raspoloženju i 0 njiliovim 
platama. Ta je uredba bila raspravljena i ostala su 
bila  svega dva člana, pa da  sekcija donese defini- 
,tivnu odluku o celoj uredibi i da je predloži u plt- 
^iumu   na   konačno   rešenje.   TlI   uredim   uz,o   je   цо- 
ppodin predsednik 1. sekcije, da bi se sporazumeo sa 
Kraljevskom   Vladom, da  bi  se  videlo sta se  može 
primiti od te uredbe, i onda da je sekcija pretrese 

.i iznese pred /akonodavni Odlior. To je liilo ipre 16, 
dana. Kao što vidite, medjntini, ta uredba nije ni 
idošla odlborU, niti je pak sazvana sednica sekcije, 
niti ima prcilr-e Inika da nam !a dzsvapa, da bismo 
videli  Sta je  bilo-i  šta  ćemo  sa   njom. 

Ova uredba, dakle, treba da postane zakon 
zato sto je nismo stigli resiti. Gospodo, ja smatram, 
da to u najmanju ruku nije lepo. da, nije lojalno i 
da tako nije tnlialo učiniti, -la sam molio i gospo- 
dina   Ministra   Kinansija, da  ва on   razgovori  sa   pred 
(sednikdm 1. sekcije, pa ijiak od svega toga iiije bilo 
ništa. Zbog toga ja predlažera Zakonodavnom Od- 
boru, da nam dozvoli da mi l'ormulišemo j(4laii pre- 
dlog, po kome bi ве ova uredba ukinula, pa dn 
.Kraljevska Vlada donese zakon o ministrima na 
raspoloženju* Ako zakonodavni odbor primi moj 

i redlog,   onda   molim,  da   ве   ta   uredba  stavi   na 
dnevni red sutrašnje sednice. 

Ministar   Kinansija   dr.   Košta   Kumanudi:   Ki 
nansijska   sekcija   je   rešila,   da   se   preds.-dnik   njen 


